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Protokół z sesji

XXV sesja Rady Miejskiej w Brusach
data posiedzenia: 23-06-2021

miejsce posiedzenia: sala konferencyjna Urzędu Miejskiego w Brusach,

Porządek obrad

Otwarcie sesji i stwierdzenie quorum.1.
Przyjęcie protokołu z XXIV sesji Rady Miejskiej.2.
Przedstawienie porządku obrad.3.
Informacja Burmistrza Brus o podejmowanych działaniach.4.
Informacja z działalności komisji stałych Rady Miejskiej.5.
Bezpieczeństwo publiczne na terenie miasta i gminy Brusy.6.
Podjęcie uchwał w sprawach:7.

emisji obligacji komunalnych oraz zasad ich zbywania, nabywania i wykupuA.
zmiany uchwały budżetowej gminy Brusy na rok 2021B.
zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Brusy na lata 2021-2029C.
przyjęcia Regulaminu kąpieliska „Czernica”D.
zasad udzielania dotacji na prace konserwatorskie, restauratorskie lub roboty budowlaneE.
przy zabytku wpisanym do rejestru zabytków
upoważnienia dyrektora Miejsko-Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Brusach doF.
prowadzenia postępowań oraz wydawania decyzji z zakresu świadczeń pomocy
materialnej o charakterze socjalnym dla uczniów zamieszkałych na terenie gminy Brusy
przyjęcia planu nadzoru nad żłobkami, klubami dziecięcymi oraz opiekunami dziennymi wG.
zakresie warunków i jakości świadczonej opieki nad dziećmi do lat 3
o zmianie uchwały Nr XI/95/19 Rady Miejskiej w Brusach z dnia 29 listopada 2019 r. wH.
sprawie utworzenia Samorządowego Żłobka w Brusach
utworzenia Placówki Wsparcia DziennegoI.
utworzenia Domu Dziennego PobytuJ.
utworzenia mieszkań chronionychK.
zmiany statutu Miejsko-Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w BrusachL.

Sprawy organizacyjne.8.
Zamknięcie obrad.9.

Wykaz głosowań

Przyjęcie protokołu z XXIV sesji Rady Miejskiej w Brusach.1.
przyjęto przedmiot głosowania (w. zwykła)

obecni: 12 (nieoddane: 0 ), nieobecni: 3
ZA - 12 - Cysewski Marcin; Dorszyński Tomasz; Jaszewski Witold; Kin Michał; Kulesza Andrzej;
Łącki Zbigniew; Niebrzydowska Bernadeta; Rutowski Dariusz; Szczepański Michał; Warnke
Emilia; Wiecki Andrzej; Zblewski Marek;
PRZECIW - 0 -
WSTRZYMAŁO SIĘ - 0 -
Podjęcie uchwały w sprawie emisji obligacji komunalnych oraz zasad ich zbywania, nabywania i2.
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wykupu.
przyjęto przedmiot głosowania (w. zwykła)

obecni: 11 (nieoddane: 0 ), nieobecni: 4
ZA - 8 - Dorszyński Tomasz; Jaszewski Witold; Kin Michał; Łącki Zbigniew; Niebrzydowska
Bernadeta; Warnke Emilia; Wiecki Andrzej; Zblewski Marek;
PRZECIW - 0 -
WSTRZYMAŁO SIĘ - 3 - Cysewski Marcin; Rutowski Dariusz; Szczepański Michał;
wniosek o zmianę w projekcie uchwały w sprawie zmiany uchwały budżetowej gminy Brusy na3.
rok 2021

odrzucono przedmiot głosowania (w. zwykła)
obecni: 11 (nieoddane: 0 ), nieobecni: 4
ZA - 3 - Cysewski Marcin; Jaszewski Witold; Rutowski Dariusz;
PRZECIW - 7 - Dorszyński Tomasz; Kin Michał; Łącki Zbigniew; Niebrzydowska Bernadeta;
Warnke Emilia; Wiecki Andrzej; Zblewski Marek;
WSTRZYMAŁO SIĘ - 1 - Szczepański Michał;
Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały budżetowej gminy Brusy na rok 2021.4.

przyjęto przedmiot głosowania (w. zwykła)
obecni: 11 (nieoddane: 0 ), nieobecni: 4
ZA - 8 - Dorszyński Tomasz; Jaszewski Witold; Kin Michał; Łącki Zbigniew; Niebrzydowska
Bernadeta; Warnke Emilia; Wiecki Andrzej; Zblewski Marek;
PRZECIW - 1 - Rutowski Dariusz;
WSTRZYMAŁO SIĘ - 2 - Cysewski Marcin; Szczepański Michał;
Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Brusy na lata5.
2021-2029.

przyjęto przedmiot głosowania (w. zwykła)
obecni: 11 (nieoddane: 0 ), nieobecni: 4
ZA - 8 - Dorszyński Tomasz; Jaszewski Witold; Kin Michał; Łącki Zbigniew; Niebrzydowska
Bernadeta; Warnke Emilia; Wiecki Andrzej; Zblewski Marek;
PRZECIW - 0 -
WSTRZYMAŁO SIĘ - 3 - Cysewski Marcin; Rutowski Dariusz; Szczepański Michał;
Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia Regulaminu kąpieliska „Czernica”.6.

przyjęto przedmiot głosowania (w. zwykła)
obecni: 11 (nieoddane: 0 ), nieobecni: 4
ZA - 11 - Cysewski Marcin; Dorszyński Tomasz; Jaszewski Witold; Kin Michał; Łącki Zbigniew;
Niebrzydowska Bernadeta; Rutowski Dariusz; Szczepański Michał; Warnke Emilia; Wiecki
Andrzej; Zblewski Marek;
PRZECIW - 0 -
WSTRZYMAŁO SIĘ - 0 -
Podjęcie uchwały w sprawie zasad udzielania dotacji na prace konserwatorskie, restauratorskie7.
lub roboty budowlane przy zabytku wpisanym do rejestru zabytków.

przyjęto przedmiot głosowania (w. zwykła)
obecni: 11 (nieoddane: 0 ), nieobecni: 4
ZA - 11 - Cysewski Marcin; Dorszyński Tomasz; Jaszewski Witold; Kin Michał; Łącki Zbigniew;
Niebrzydowska Bernadeta; Rutowski Dariusz; Szczepański Michał; Warnke Emilia; Wiecki
Andrzej; Zblewski Marek;
PRZECIW - 0 -
WSTRZYMAŁO SIĘ - 0 -
Podjęcie uchwały w sprawie upoważnienia dyrektora Miejsko-Gminnego Ośrodka Pomocy8.
Społecznej w Brusach do prowadzenia postępowań oraz wydawania decyzji z zakresu świadczeń
pomocy materialnej o charakterze socjalnym dla uczniów zamieszkałych na terenie gminy
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Brusy.
przyjęto przedmiot głosowania (w. zwykła)

obecni: 11 (nieoddane: 0 ), nieobecni: 4
ZA - 10 - Cysewski Marcin; Dorszyński Tomasz; Jaszewski Witold; Kin Michał; Łącki Zbigniew;
Niebrzydowska Bernadeta; Szczepański Michał; Warnke Emilia; Wiecki Andrzej; Zblewski Marek;
PRZECIW - 0 -
WSTRZYMAŁO SIĘ - 1 - Rutowski Dariusz;
Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia planu nadzoru nad żłobkami, klubami dziecięcymi oraz9.
opiekunami dziennymi w zakresie warunków i jakości świadczonej opieki nad dziećmi do lat 3.

przyjęto przedmiot głosowania (w. zwykła)
obecni: 11 (nieoddane: 0 ), nieobecni: 4
ZA - 11 - Cysewski Marcin; Dorszyński Tomasz; Jaszewski Witold; Kin Michał; Łącki Zbigniew;
Niebrzydowska Bernadeta; Rutowski Dariusz; Szczepański Michał; Warnke Emilia; Wiecki
Andrzej; Zblewski Marek;
PRZECIW - 0 -
WSTRZYMAŁO SIĘ - 0 -
Podjęcie uchwały w sprawie o zmianie uchwały Nr XI/95/19 Rady Miejskiej w Brusach z dnia 2910.
listopada 2019 r. w sprawie utworzenia Samorządowego Żłobka w Brusach.

przyjęto przedmiot głosowania (w. zwykła)
obecni: 11 (nieoddane: 0 ), nieobecni: 4
ZA - 11 - Cysewski Marcin; Dorszyński Tomasz; Jaszewski Witold; Kin Michał; Łącki Zbigniew;
Niebrzydowska Bernadeta; Rutowski Dariusz; Szczepański Michał; Warnke Emilia; Wiecki
Andrzej; Zblewski Marek;
PRZECIW - 0 -
WSTRZYMAŁO SIĘ - 0 -
Podjęcie uchwały w sprawie utworzenia Placówki Wsparcia Dziennego.11.

przyjęto przedmiot głosowania (w. zwykła)
obecni: 11 (nieoddane: 0 ), nieobecni: 4
ZA - 11 - Cysewski Marcin; Dorszyński Tomasz; Jaszewski Witold; Kin Michał; Łącki Zbigniew;
Niebrzydowska Bernadeta; Rutowski Dariusz; Szczepański Michał; Warnke Emilia; Wiecki
Andrzej; Zblewski Marek;
PRZECIW - 0 -
WSTRZYMAŁO SIĘ - 0 -
Podjęcie uchwały w sprawie utworzenia Domu Dziennego Pobytu.12.

przyjęto przedmiot głosowania (w. zwykła)
obecni: 11 (nieoddane: 0 ), nieobecni: 4
ZA - 11 - Cysewski Marcin; Dorszyński Tomasz; Jaszewski Witold; Kin Michał; Łącki Zbigniew;
Niebrzydowska Bernadeta; Rutowski Dariusz; Szczepański Michał; Warnke Emilia; Wiecki
Andrzej; Zblewski Marek;
PRZECIW - 0 -
WSTRZYMAŁO SIĘ - 0 -
Podjęcie uchwały w sprawie utworzenia mieszkań chronionych.13.

przyjęto przedmiot głosowania (w. zwykła)
obecni: 11 (nieoddane: 0 ), nieobecni: 4
ZA - 11 - Cysewski Marcin; Dorszyński Tomasz; Jaszewski Witold; Kin Michał; Łącki Zbigniew;
Niebrzydowska Bernadeta; Rutowski Dariusz; Szczepański Michał; Warnke Emilia; Wiecki
Andrzej; Zblewski Marek;
PRZECIW - 0 -
WSTRZYMAŁO SIĘ - 0 -
Podjęcie uchwały w sprawie zmiany statutu Miejsko-Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w14.
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Brusach.
przyjęto przedmiot głosowania (w. zwykła)

obecni: 11 (nieoddane: 0 ), nieobecni: 4
ZA - 11 - Cysewski Marcin; Dorszyński Tomasz; Jaszewski Witold; Kin Michał; Łącki Zbigniew;
Niebrzydowska Bernadeta; Rutowski Dariusz; Szczepański Michał; Warnke Emilia; Wiecki
Andrzej; Zblewski Marek;
PRZECIW - 0 -
WSTRZYMAŁO SIĘ - 0 -

Przebieg sesji

Ad. 1.

Przewodniczący Rady Miejskiej w Brusach Zbigniew Łącki - Otwieram XXV sesję Rady Miejskiej w
Brusach.  Witam wszystkich przybyłych na dzisiejszą sesję.  Witam panie i  panów Radnych,  pana
Burmistrza. Witam w sposób szczególny gości zaproszonych na dzisiejszą sesję ze względu na to, że
mamy w programie sesji informacje dotyczącą bezpieczeństwa publicznego na terenie miasta i gminy
Brusy.  Witam  bardzo  serdecznie  pana  młodszego  brygadiera  Błażeja  Chamier  Cieminskiego
Komendanta Powiatowego Państwowej Straży Pożarnej w Chojnicach oraz pana inspektora Wojciecha
Jakubowskiego Powiatowego Policji w Chojnicach. Proszę państwa, w dzisiejszej sesji uczestniczy 11
radnych, w związku z tym sesja jest prawomocna.

Ad. 2.

Przewodniczący Rady - Protokół z poprzedniej XXIV sesji  był dostępny w biurze rady. Czy ktoś z
państwa ma uwagi do tego protokołu. Jeżeli nie ma to przystępujemy do głosowania. Kto z państwa
radnych jest za przyjęciem protokołu z XXIV sesji proszę o podniesienie ręki, kto jest za, kto przeciw,
kto się wstrzymał. W głosowaniu brało udział 11 radnych i wszystkie głosy są za, w związku z tym
protokół z poprzedniej sesji został przyjęty jednogłośnie.

Ad. 3.

Przewodniczący  Rady  -  W  kolejności  przedstawię  państwu  porządek  obrad  dzisiejszej  sesji.
Przewodniczący Rady przedstawił porządek obrad. Czy są jakieś uwagi do przedstawionego porządku
obrad? Jeżeli nie ma to przystępujemy do jego realizacji.

Ad. 4.

Przewodniczący Rady - Bardzo proszę pana Burmistrza o złożenie informacji na temat podejmowanych
działań.

Burmistrz Brus Witold Ossowski - Panie Przewodniczący, wysoka Rado, szanowni Państwo. Chciałbym
przedstawić krótką informację dotyczącą działalności międzysesyjnej, sesje mieliśmy nie tak dawno,
bo w końcówce maja, miesiąc temu. Nie będę tutaj przedstawiał szczegółowo informacji, bo jeżeli
państwo jesteście też jakby zainteresowani to na bieżąco można te informacje uzyskiwać, zresztą tak
się też dzieje. Chciałbym tylko zaznaczyć, które inwestycje są realizowane i dodam, że właśnie w tym
okresie mamy sporo inwestycji, jest czas taki bardzo napięty. Nie jest to też łatwy czas, bo wiąże się
to rzeczywiście z dużą ilością pracy, ale dobrze też, że rozstrzygnęliśmy też trochę postępowań też
przetargowych, że te inwestycje duże są realizowane, bo rzeczywiście zobaczymy jak będzie to w
przyszłości. Wiemy, że na tym całym rynku inwestycyjnym dochodzi też do wielu zmian, że na pewno
możemy spodziewać się wzrostu wartości wielu zadań inwestycyjnych, ponieważ i koszty materiałowe
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czy koszty robocizny na pewno będą wzrastać, ale oczywiście to też czas pokaże, jaka ta sytuacja też
na rynku będzie i jaki ten kierunek rzeczywiście będzie, ale na pewno to będą kwestie bardzo istotne
na  etapie  podejmowania  decyzji  dotyczących  projektu  budżetu  na  rok  kolejny,  czy  też  planu
finansowo-inwestycyjnego  na  kolejne  lata.  Dzisiaj  też  na  sesji  wiemy,  że  są  projekty  uchwały
dotyczące choćby emisji obligacji, to to jest to, co sygnalizowaliśmy wcześniej, to co zakładaliśmy
wcześniej już i w prognozie finansowej czy też w planie inwestycyjnym, ale oczywiście ta sytuacja na
pewno na dzień dzisiejszy też jest korzystniejsza niż była zakładana, ponieważ też jest tak, że pewne
wolne środki, które się pojawiają z wcześniejszego okresu z roku ubiegłego to one mogą być teraz też
zadysponowane i to jest bardzo ważne, ponieważ to to jest takie postępowanie na tyle rozważne,
żebyśmy byli przygotowani rzeczywiście na wszelkie zmiany, które następują, a zmiany są w wyniku
chociażby pandemii to ma znaczenie, ma przełożenie, bo zastanawialiśmy się, jakie będzie miało i to
czas już pokazuje jakie będzie miało, bo nawet jeżeli  spojrzymy tylko na te elementy dotyczące
naszych dochodów tak, to może nieraz niekoniecznie, ale widać, że te konsekwencje będą na pewno
związane ze wzrostem po prostu cen usług, materiałów, a więc to się przełoży na naszą bieżącą
działalność  i  działalność  inwestycyjną,  a  więc  nawet  planując  pewne  zadania  inwestycyjne,
przygotowywując je, to musimy mieć tą świadomość, że te wartości będą wzrastać, a to w rezultacie
będzie też decydowało o ilości zadań inwestycyjnych, które będą w naszym planie inwestycyjnym, bo
nieduży nieraz wpływ jest na tą działalność bieżącą i dokładnie o tym wiemy, że realizując nowe
przedsięwzięcia  koszty  bieżące  też  nam  wzrastają  i  oczywiście  tych  oszczędności  zawsze
poszukujemy, one też muszą występować, ale to jest tak, że w jednym miejscu te oszczędności
znajdziemy to w innym miejscu te wydatki na tą działalność bieżącą po prostu wzrastają i tego się po
prostu nie uniknie, bo jeżeli będzie wzrost kosztów chociażby funkcjonowania w oświacie to on po
prostu będzie i  te wydatki  trzeba pokryć, a będzie to po prostu kosztem zadań inwestycyjnych.
Dlatego chcę podkreślić, że patrząc na nasze możliwości finansowe, które posiadamy, na to z jakich
dochodów korzystać  możemy  to  ten  czas  inwestycyjny  tak  jest  bardzo  napięty,  czas  czy  plan
inwestycyjny jest napięty i i cieszę się bardzo z tego, że tyle zadań udaje nam się zrealizować, ale
trzeba mieć świadomość również tego, że pewnie nie zawsze tak będzie. Chcielibyśmy, żeby tak było.
Oczywiście  to  też  zależy  od  tego  jak  wyglądała  sytuacja  finansów  publicznych,  bo  jesteśmy  jednak
uzależnieni czy ściśle powiązani z całą gospodarką krajową i co za tym idzie z budżetem państwa, a
więc jaki będzie poziom subwencji czy też dotacji różnego rodzaju na zadanie inwestycyjne czy to
środki unijne, czy też środki budżetowe, bo od tego po prostu będzie to nasze tempowe inwestycyjne
zależne. I to celem jakby takiego też wstępu, bardzo ogólnikowo i w wielkim skrócie, ale chciałbym
wymienić jeszcze raz zadania inwestycyjne, bo państwo tutaj wiecie, ale wiemy, że też łączymy się z
naszymi mieszkańcami za pomocą mediów, także to pole inwestycyjne jest na terenie całej gminy.
Jesteśmy w trakcie rozbudowy Punktu Selektywnej Zbiórki  Odpadów Komunalnych. Ta inwestycja
realizowana na terenie Zakładu Gospodarki Komunalnej to jest inwestycja o wartości około 3 milionów
złotych i to zadanie będzie w tym roku zakończone, a więc z tego naszego tutaj w skrócie mówiąc w
PSZOKu, z którego korzystają nasi mieszkańcy. Budowa ulic Osiedla Słonecznego. Jesteśmy w trakcie
realizacji  programu, który jest finansowany, też współfinansowany z budżetu państwa. Budowa ulicy
Kościelnej-praktycznie zadanie na ukończeniu, budowa ulicy Polnej-zadanie w trakcie realizacji, bo
tutaj planowany termin zakończenia lipiec-sierpień. Tutaj też te pytania zadawałem wykonawcy, czy
rzeczywiście  z  tych  terminów  uda  się  wywiązać,  ale  te  prace  najpoważniejsze  ziemne,  z  tą
infrastrukturą  podziemną  zostały  wykonane,  a  więc  te  prace  już  jakby  powierzchniowe,
nawierzchniowe  powinny  być  wykonywane  szybciej.  To  też  jest  kolejna  inwestycja  w  ramach
programu dróg samorządowych.  Budowa ulicy Długiej  w Męcikale-  zadanie planowane do końca
sierpnia, ale na tą chwilę nie ma tam żadnych zagrożeń, raczej jest to tempo realizacji takie że są
nawet pewne wyprzedzenie, przynajmniej na dzisiaj, nawet terminów. Prace związane z odwodnienie
miasta Brusy- to jest trudniejsza inwestycja, termin końcowy raczej nie powinien być zagrożony, to
jest przełom sierpnia i września, natomiast trochę te terminy wewnętrzne zostały jakby przesunięte,
bo to są głębokie wykopy w ulicę też Kalwaryjną i  to rzeczywiście jest dosyć trudne i  na dzień
dzisiejszy pozostaje też jeszcze dosyć kłopotliwe przejście pod torem kolejowym w obrębie ulicy
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Kalwaryjnej, czyli ten tutaj drugi przejazd, który jest w mieście Brusy, ale tu trwają też uzgodnienia
jeszcze z koleją także te prace powinny być też realizowane gdzieś w okolicach połowy sierpnia.
Przebudowa Centrum Kultury i Biblioteki- to jest duże zadanie inwestycyjne, jest ten sam wykonawca,
który jest w obiekcie starej szkoły. To zadanie jest rzeczywiście też trudne, ale mam nadzieję, że,
pracy jest do wykonania bardzo dużo, ale mam nadzieję, że nie będzie tutaj jakiś zagrożeń i zadanie
to uda nam się w tym roku zakończyć, tak abyśmy mogli oddać obiekt na początku przyszłego roku
praktycznie do użytku. Proszę państwa, nie będę wymieniał tych, bo to jest jakby kilka projektów
Centrum Usług Społecznych w starej  szkole  i  Środowiskowy Dom Samopomocy,  państwo dzisiaj
podejmujecie stosowne uchwały, które są jakby bezpośrednio też przygotowane przez tutaj moich
współpracowników,  też  przez  akurat  Miejsko  Gminny  Pomocy  Społecznej,  bo  Centrum  Usług
Społecznych będzie jakby w tej strukturze MGOPSu, natomiast Środowiskowy Dom Samopomocy to
będzie też odrębna jednostka, przynajmniej w tym najbliższym czasie. Centrum Usług Społecznych
finansowane ze środków unijnych, Środowiskowy Dom Samopomocy ze środków krajowych z budżetu
państwa. Jesteśmy na etapie, stąd te upały przygotowywania i organizowania jednostki, rozpoczęła się
też  procedura  związana  z  naborem  pracowników.  To  też  nie  jest  takie  łatwe,  bo  zawsze  jest
zainteresowanie  osób  duże,  ale  niekoniecznie  wszyscy  spełniają  no  kwalifikacje  na  określone  też
stanowiska, a więc to z tym jest bardzo różnie, bo nieraz wydaje się, że jest dużo osób chętnych do
pracy, tak podobnie było w żłobku, gdzie osób było bardzo dużo do pracy, ale niestety no na pewno
stanowiska  nie  wszyscy  mają  odpowiednie  wykształcenie  czy  kwalifikacje,  dlatego  ja  zawsze
podkreślam, że zachęcam ludzi do tego, żeby pewne kwalifikacje też zdobywać, nabywać. To często
jest tak, że są młodzi ludzie zatrudniani i mamy bardzo dużą rotację. Żłobek jest tego przykładem, bo
to  są  młode  osoby,  młode  matki,  które,  które  po  prostu  mają  przerwy  na  urodzenie  dzieci,
wychowanie dzieci, a więc nieraz okazuje się, że nagle są potrzebne dwie, trzy osoby, które mając
kwalifikacje mogą zastąpić te osoby, a więc taka potrzeba jest, dlatego nieraz pytania są takie, że też
są przyjmowane osoby no nie z naszej gminy spoza gminy Brusy, konkursy zawsze są otwarte i tutaj
też odpowiadam, że nasi mieszkańcy też pracują w innych gminach, pracują w mieście Chojnice, na
terenie gminy Chojnice czy tutaj w drugą stronę w kierunku kościerskim stąd u nas również będziemy
zatrudniać ludzi  z  kwalifikacjami z innych miejsc.  Mówię o tym, podkreślam, bo takie pytania są,  bo
nieraz niektórzy podchodzą do tego w ten sposób, że powinny pracować osoby tylko z naszej gminy
tak, proszę państwa nigdy to nie funkcjonowało i nie będzie funkcjonować, bo nie chcielibyśmy, żeby
ktoś jakby przed nami się zamykał. To mówię w celu takiego wyjaśnienia, bo często z takimi pytaniami
też się spotykam. Proszę państwa, stara szkoła praktycznie ten obiekt jest na wykończeniu. Trwają
prace wykończeniowe, też widzicie państwo przejeżdżając może to co bardziej na zewnątrz też już jest
to zagospodarowanie terenu stopniowo. Bardzo skomplikowane wydawałoby się, bardzo duża różnica
terenu, a więc projektanci projektowali swoje a wykonawca musi zrobić swoje i teraz to wszystko
jakby, także to jest takie trochę projektowanie też na gorąco, na żywo, bo jest duża różnica terenu, a
więc zrobienie tych odpowiednich spadków, ułożenie kostki brukowej, nie jest to też takie łatwe, bo to
są i wody deszczowe i tak dalej, żeby sobie z tym wszystkim też poradzić. Proszę państwa, jesteśmy
przez cały czas na etapie szczepień naszych mieszkańców i osoby, które są chętne do zaszczepienia
taka możliwość jest przez cały czas rejestracji w naszym punkcie w przychodni w Brusach, ale nie
tylko, bo wiele osób korzysta też z innych punktów. Myślę, że teraz jest o tyle łatwiej, lepiej że ta
dostępność jest większa. Początek był trudny, bo rzeczywiście kiedy był zarejestrowany u nas jeden
punkt  i  dostawaliśmy  na  początku  tylko  30  szczepionek  na  naszą  gminę,  na  tydzień,  no  to
rzeczywiście był to problem, dlatego no my nie byliśmy w stanie tego przynajmniej na tym początku
zorganizować  inaczej.  Wspomagaliśmy  się  też  innym  podmiotem,  jak  państwo  wiecie,  były
przeprowadzone szczepienia w piątek i w niedzielę, szczepienie jednorazowe tak tym preparatem
Janssen filmy Johnson&Johnson i z czego skorzystało 241 osób, a więc ten odzew też był bardzo duży,
to  w ciągu dwóch dni  taka  grupa osób się  zaszczepiła  i  po  prostu  niektórzy  chcieli  po  prostu
zaszczepić się jednorazowo, ale podkreślam, że ta dostępność przez cały czas jest, a więc dla osób
chętnych jest możliwość po prostu z tego skorzystania. Mieliśmy oczywiście pewne też były problemy
na samym początku troszkę z tą dostępnością, ale myślę, że teraz jest zdecydowanie lepiej. Dziękuję
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wszystkim krwiodawcom, wszystkim, którzy oddają krew, bo zawsze mamy od czasu do czasu akcję
poboru krwi. Dziękuję tutaj osobom zaangażowanym, też moim współpracownikom, bo wiemy, że jest
Klub Honorowego Krwiodawcy przy  Urzędzie  Miejskim w Brusach i  jest  ta  organizacja  łącznie  z
Centrum Krwiodawstwa i Krwiolecznictwa w Słupsku, te akcje są organizowane i krew na przykład 15
czerwca oddało oddały 24 osoby, dlatego serdecznie za to dziękuję, za ten odzew na te akcje. Proszę
państwa, kończymy rok szkolny. Trochę nasi uczniowie byli w szkołach, nie za długo, ale dobrze, że
choć trochę. Miejmy nadzieję, że od września ta nauka rozpocznie się też stacjonarnie, normalnie, że
nie będzie, nie będą kolejne takie obostrzenia chociaż wszyscy się tylko obawiamy, że taka sytuacja
też może być.  Ja  bardzo dziękuję wszystkim, którzy zajmują się oświatą na czele z  dyrektorem
Gminnego Zarządu Oświaty, ale też dyrektorom szkół, nauczycielom, wszystkim, którzy pracują na
rzecz oświaty za pracę w tym trudnym czasie. Nie będę mówił o szczegółach, ale na pewno ta praca
byłaby zdecydowanie  łatwiejsza  gdyby nauka była  po prostu  stacjonarna.  Najważniejsze  miejmy
nadzieję, że no nie ucierpią za bardzo na tym uczniowie, bo to to jest ten największy problem,
odbiorca tej organizowania tej pracy, edukacji, że po prostu wyjdą wszyscy na prostą. W dniu 25
czerwca kiedy przypada zakończenie roku szkolnego zostaną wręczone stypendia dla tych uczniów,
którzy osiągnęli najwyższe wyniki w nauce, to jest 23 uczniów z naszych szkół, którzy otrzymają
stypendium, ale to ci uczniowie, którzy kończą ósmą klasę, tylu mamy stypendystów. Proszę państwa,
jeden temat, który akurat tyle z tej części może sprawozdania, tak bardzo ogólnikowo o inwestycjach,
sprawach bieżących. Kwestią taką chyba najbardziej poważną, która jest na dzień dzisiejszy to to
pewne problemy, które wynikają z dostawą wody, tak do, dla naszych mieszkańców i tutaj chciałbym
kilka zdań na ten temat powiedzieć. Jest też kierownik Zakładu Gospodarki Komunalnej pan Paweł
Wolter, które też udzielić odpowiedzi na pytanie, jeżeli  takie będą, ale chciałbym podkreślić tak,
powiedzieć tak, że jeszcze raz apeluję, jest taki apel też wystosowałem do naszych mieszkańców, o
naprawdę umiejętne gospodarowanie wodą, bo no wiemy, że o tym, że naprawdę mamy wodę w
wysokiej jakości na terenie naszej gminy i tą wodę trzeba szanować taki tą wodę trzeba należycie
wykorzystywać. Ja zdaję sobie sprawę z tego, że wejście będzie takie, że płacę za tą wodę i mogę
sobie zużywać jej ile chcę, podlewać trawnik i napełniać różne zbiorniki baseny wykorzystywanie na
cele rekreacyjne i to jest normalne, i to jest każdemu człowiekowi potrzebne, i to jest zrozumiałe, ale
bardzo proszę, aby w tym okresie, kiedy ten, są upały, kiedy ten rozbiór no naturalnie następuje
bardzo, bardzo duży to proszę zrozumieć, że te problemy mogą po prostu wystąpić, bo te nasze ujęcia
będą niewydolne, bo jeżeli na przykład mieliśmy około, na ujęciu w Brusach przede wszystkim, rozbiór
wody w połowie maja, 15 maja na poziomie 1380 m sześciennych, natomiast miesiąc później, 19
czerwca rozbiór  na poziomie 2338,  a  gdyby woda nie była zakręcona na przykład czy dostawa
ograniczona to to byłby to poziom prawie 3000, a więc przekroczenie około 100% i te nasze ujęcie po
prostu nie nadążą pompować tyle wody, dostarczyć takiej ilości wody, dlatego ważne jest żeby w tym
czasie  wykorzystywać  wodę  do  celów naprawdę  bytowych,  do  spożycia  do  tych  podstawowych
czynności, które trzeba w domu wykonywać, żeby była woda do picia, do bieżącego funkcjonowania,
życia, woda dla gospodarstw rolniczych, dla zwierząt. Też należy zwrócić na to uwagę, że jesteśmy
dużą gminą, dużą, rozległą, wymieniam też te gospodarstwa z tego względu, że mamy bardzo dużą
ilość gospodarstw rolniczych z dużą ilością zwierząt,  bydła przede wszystkim, które, no gdzie to
zapotrzebowanie też występuje duże, i to są jakby pierwsze elementy, które należy uwzględnić i teraz
tak, oczywiście ta woda od Brus pompowana jest bardzo daleko, i teraz jeżeli ten rozbiór będzie tak
duży na początku sieci, to ta woda tam gdzie będzie dalej czy gdzie będzie teren wyżej po prostu nie
będzie dopływać czy będzie dopływać jakby też dochodzi do zamętnienia tej wody w sytuacji po
prostu tego szybkiego odbioru to następuje naturalne samooczyszczanie rur i to jest prośba po prostu
o zrozumienie, bo pojawiły się pytania takie czy my możemy tak sobie spontanicznie tej wody nie
dostarczać, tak nasz regulamin, który jest daje takie możliwości, regulamin związany z zaopatrzeniem
ludności w wodę i takie przerwy w dostawie mogą wystąpić, jeżeli są awarie, ale jeżeli jest po prostu
siła wyższa i dlatego nastąpiło takie zamknięcie też w ostatnią sobotę i niedzielę z tego względu, aby
po prostu ujęcie tej wody napompowało więcej, taka potrzeba była, ale generalnie, bo będą pytania,
że rozbudowujemy sieć i tak dalej a nie ma nowych ujęć, to tak nie jest. Proszę państwa, my jesteśmy
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przygotowani, państwo o tym wiecie, że, bo o tym też rozmawialiśmy, mamy jakby zatwierdzone dwa
miejsca do tego, że możemy wybudować ujęcia wody, to jest w miejscowości, w obrębie miejscowości
Rudziny i w obrębie miejscowości Orlik, także jesteśmy po pewnej procedurze i mamy jakby decyzję
na zatwierdzenie tych zasobów do wydobywania wody i  możliwości  budowy ujęć.  I  do tego się
przygotowujemy i to są nasze kolejne plany, cele inwestycyjne. To na pewno spowoduje z jednej
strony to, co jest problemowe na tych końcówkach wyrównanie ciśnień chociażby, żeby tam na tych
końcówkach było też lepiej, tak i tak realizowaliśmy wcześniej inwestycje, gdzie dokonaliśmy pewnych
spinek sieci tak zwanych, że możemy też przełączać wodę, która dopływa z ujęć czy w Czyczkowach
czy w Brusach i tak też się dzieje, że nieraz te zmiany po prostu następują, że woda jest odpowiednio
jakby kierowana. Trzeba tym też sterować, ale generalnie jest tak, że wydajność tych naszych ujęć na
dzisiaj jest taka, że tej wody po prostu musi wystarczyć, to są sytuacje takie nagłe, problemowe, bo
kiedy popada deszcz będzie zupełnie inaczej, tak, kiedy jest poranek to zbiorniki są już pełne w
Brusach. A więc to są sytuacje takie doraźne, także tego zagrożenia nie ma, ale rzeczywiście proszę o
taką  też  powściągliwość,  pewną  taką  solidarność  w  tym  zakresie,  ale  na  pewno  będziemy
przygotowywać się jako gmina do budowy nowych ujęć. To nie są też małe inwestycje, bo tutaj
mówiłem o wartościach inwestycji,  ale tak szybko strzelając to na pewno około trzech milionów
złotych  na  budowę  takiego  ujęcia,  to  to  są  środki  tego  rzędu,  będziemy  musieli  docelowo
zabezpieczać, także się do tego przygotowujemy. Oczywiście szczęście jest takie, że jako gmina
położeni jesteśmy no w takim miejscu, gdzie mamy duże zbiorniki wody pitnej i właśnie w tym tutaj
obrębie w kierunku Kosobud, Rudzin, to jest tak zwana strefa ono obszary ono obszar najwyższej
ochrony, ponieważ tam są zbiorniki wody pitnej, można powiedzieć, że jezioro podziemne wody pitnej
i to jest to szczęście, że tym obszarze mamy, ale to, że mamy tą wodę tutaj blisko, my ją będziemy
mieć  to  nie  znaczy,  że  nie  trzeba  jej  szanować  i  oszczędzać,  żeby  robić  to  po  prostu  bardzo
umiejętnie, bo są regiony Polski czy regiony świata, gdzie te problemy będą poważne występowały, no
a wtedy będzie się tak działo, że ta woda no będzie musiała być, no przemieszczać się też w inne
miejsca, bo kiedyś w dokumentach strategicznych założenia były takie, że właśnie nawet z tych
naszych terenów woda może być kierowana nawet w kierunku Trójmiasta tak, zupełnie inne miejsca,
takie dokumenty różne strategiczne były, także to jest poważny taki rezerwuar wody, dlatego nawet
planując pewne przedsięwzięcia inwestycyjne w niektórych obszarach kraju czy nawet naszej gminy
to  może  tak  być,  że  po  prostu  nie  uzyska  się  zgód  na  realizację  pewnych  przedsięwzięć
inwestycyjnych, dlatego bardzo często jako samorządy i my również, bo jesteśmy zrzeszeni w gminie,
w stowarzyszeniu gmin, na terenie których występują obszary cenne przyrodniczo, że walczymy O tak
zwaną subwencję środowiskową, bo my możemy chronić pewne obszary, możemy na tych obszarach
nie realizować pewnych inwestycji, ale powinniśmy za chronienie tych pewnych obszarów uzyskiwać
pewną wyższą subwencje po prostu wyrównawczą do naszego budżetu, bo nie możemy po prostu
pewnych dochodów z tych działalności pozyskać. Tak jest. Podobne te ograniczenia na obszarach
Natura 2000, z czym często się inwestorzy spotykają czy też rolnicy bardzo często realizując swoje też
przedsięwzięcia i niestety te ograniczenia pewne mamy, dlatego jako samorząd na pewno musimy
zabiegać o to,  że jeżeli  mamy te obszary cenne przyrodniczo to to wsparcie ze strony budżetu
państwa w tą naszą stronę też powinno być właśnie na ochronę tego środowiska. To tak przy okazji,
bo nie chciałbym odbiegać też za bardzo od tematu. Jeżeli jakiś tutaj pytania byłyby, to rzeczywiście
Zakład Gospodarki trzeba powiedzieć no nie przewidział do końca, że ten rozbiór będzie aż taki, tak w
sobotę  i  w  niedzielę,  że  aż  taki  będzie  pobór  wody,  stąd  była  decyzja  bardzo  spontaniczna
skonsultowana o tym, żeby przerwać dostawy wody po prostu ze względu na bezpieczeństwo, bo
spodziewaliśmy się dużego rozbioru, ale no można powiedzieć z informacji z zakładu wynika, że nie aż
takiego, chociaż było to konsultowane jeszcze przed weekendem. I to proszę państwa tyle, jeżeli
chodzi o moją informację. Bardzo serdecznie dziękuję.

Przewodniczący Rady - Dziękuję bardzo panu Burmistrzowi. Pytania tak, pan Marcin Cysewski, bardzo
proszę.
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Radny Rady Miejskiej  Marcin  Cysewski  -  Panie  Przewodniczący,  wysoka Rado,  panie  Burmistrzu,
chciałbym nawiązać do słów pańskiej odpowiedzi na zeszłej sesji odnośnie traw, wykaszania trawy
przy drodze wojewódzkiej  z Brusa w kierunku Gacnika, wówczas, to jest gdzieś z miesiąc temu,
obiecał pan, że będzie to wykonane. Jak do tej pory nic się tam nie działo, tylko spotęgowało to, że
chwasty są coraz wyższe i tutaj za chwilkę będziemy w punkcie szóstym bezpieczeństwo publiczne, to
to nie tylko, bo już poruszam ten temat wielokrotnie i tak naprawdę to już się staje nudne, ale to też
jest bezpieczeństwo, bo ta ścieżka, jadąc do Zalesia jest to mocno z górki i tam rowerzyści mogą
naprawdę niezłe prędkości osiągnąć a przy takim jakby zasłonięciu tych chwastów, nie chciałbym grać
na emocjach, bo to pan Burmistrz też by mógł tutaj mi zarzucić, że będziemy czekać aż coś się
wydarzy. Lepiej zapobiegać niż później coś, na coś przykrego patrzeć, także, a jeżeli by było to dajmy
na to jak dalej niemożliwe do wykonania te w tym co mówię wykoszeniu to ja może zapraszam pana
Burmistrza i  może we dwójkę w czynie społecznym byśmy sami wykosili  to,  to  raz dwa mamy
opanowane, po robocie na zimne piwko zapraszam, a żeby panu zobrazować jak to wygląda to ja
sobie zrobiłem wczoraj zdjęcie i wydrukowałem, bo może pan nie jeździ tak często to proszę bardzo
jak wygląda, wyglądają trawy na półtora metra, tutaj fajne zdjęcie to jest w Kosobudach. Bardzo
przyzwoicie wykoszone. Tu jest dalej Gacnik, pod górę nic nie ma widać, tutaj ścieżka rowerowa w
kierunku też Kosobud. Jest trawa, ale nie aż tak wysoka, także bardzo bym prosił, żeby tutaj się
pochylić nad tym tematem. Może panu tutaj... Zapraszam na wizję lokalną, na miejscu, jak te trawy
wyglądają, jak to rzeczywiście zasłania widoczność.

Przewodniczący  Rady  -  Dobrze,  ktoś  chciałby  jeszcze  zabrać  głos?  Bardzo  proszę,  pan  Michał
Szczepański. Tak może najpierw pan Burmistrz, dobrze.

Burmistrz Brus - Proszę państwa, odpowiem na to pytanie, rzeczywiście tutaj pan się natrudził robiąc
trochę zdjęć. Też dobrze Pan wygląda w tej trawie stojąc... nie to już pana jest decyzja co zrobić, ale
chcę wiedzieć tak, że, bo mój pan o bezpieczeństwie, też pobocza były wykaszane i też przy drodze
wojewódzkiej, one zostały wykoszone, przy ścieżce rowerowej co tutaj zresztą już też widać, nawet na
tym zdjęciu, że były wykaszane i będą jeszcze wykazane 1 metr, 1 metr zostały wykaszane i tutaj z
informacji Wydziału Gospodarki Przestrzennej, który się tym zajmuje, też jest i pani do dyrektor i
pracownik, który się bezpośrednio tym zajmuje, te pobocza będą jeszcze wykoszone po raz kolejny na
około  1  metr,  natomiast  przy  zjazdach,  tam,  gdzie  może to  powodować brak  widoczności  przy
wyjazdach będzie wykoszone to szerzej. Ja rzeczywiście, proszę państwa powiedziałem tak, że te
prace będą zrealizowane, że będzie wykoszone, ale też doprecyzuje to tak, że nie będzie to pełne
wykoszenie. Najważniejsze, bo to wie pan, to rzecz względna co komu się podoba, bo wielokrotnie o
tym nawet rozmawialiśmy, to chyba nawet w momencie takim nawet jeszcze w poprzedniej kadencji,
że  się  zastanawiamy  czy  w  ogóle  niektóre  pobocza  wykaszać.  Będą  wykaszane  pobocza  przy
jezdniach tak, zupełnie inaczej jeżeli jest coś na terenie miejscowości zwartej zabudowy, gdzie są tam
wąskie  paski  pół  metra  czy  ileś  między chodnikiem a jezdnią  to  trzeba to  wykosić  całościowo,
natomiast kiedy są to duże pobocza to nie jest tak, że ta trawa czy jak pan to określa chwasty, bo tam
są różne gatunki traw i chwastów, różne gatunki roślin po prostu to nie jest tak, że to źle wygląda i
wykoszone będzie to, co powoduje brak widoczności, co może stwarzać w ruchu, bo rozumiem że tutaj
jakby bazując na, mówimy o tym bazowaniu na emocjach to to chodzi o to, żeby nie było zagrożenia
dla bezpieczeństwa. Ale nawet sytuacja taka, zupełnie inaczej to wygląda kiedy rok i czas jest bardzo
wilgotny, ale kiedy mówimy też o oszczędnym gospodarowaniu wodą, o podejściu do retencji to też
tutaj akurat pan jako rolnik i z wykształcenia, i z praktyki też myślę, że nie muszę tego tłumaczyć i tu
wielu osobom, jakie to ma też znaczenie i wydaje mi się, najważniejsze, żeby było estetycznie, żeby
były wykoszone pobocza, ale nie muszą być wykoszone całe, żeby nie powodować tak, że ta trawa
rzeczywiście już tam porasta na jezdni czy na chodniku, bo to jest też ważne, żeby nie doszło do
takiego jakiegoś przerastania czy zarastania i żeby po prostu była odpowiednia widoczność. I też o
tym mówiliśmy już kilkakrotnie, że wiele gmin i wiele miast też stosuje się do tego, że po prostu
dużych poboczy pewnych po prostu nie wykasza. Wiem, że to odbywa się różnie tak, bo spojrzymy



10

gdzieś, przyjdziemy autostradą czy innymi, w innych miejscach to wykaszane są duże połacie, nawet
nie raz ktoś się zastanawia czy jest też sens i potrzeba wykaszania tego, ale też na okres taki jakby
suszy widzimy niektórzy zdecydowali się, że w ogóle tych trawników po prostu się nie wykasza, bo ten
trawnik lepiej przetrwa, jeżeli ta trawa będzie wyższa w okresie suszy aniżeli się go przed upałami,
suszą kosi wtedy jest tragedia, bo trzeba swój trawnik podlewać, bo nagle jest cały wypalony, robi się
biały, a ta trawa, trawnik zupełnie inaczej przeżyje, kiedy ta trawa będzie dłuższa, ale to to my o tym
jakby wiemy, dlatego patrząc też na to, tu będziemy mogli się różnić, ale umówmy się na coś takiego,
żeby  po  prostu,  to  są  dodatkowe  koszty,  ja  rozumiem,  wie  pan,  to  czy  mogę  pójść  w  czynie
społecznym, bo też pan wymieniał, że pewne odcinki pan koło siebie kosił no to była jakby pana wola i
pana jakby też uznanie, ale w obrębie Kosobud, jeżeli już mówimy no to większość tamtych terenów
jest też wykaszana właśnie przez właścicieli działek, pól i te pobocza, rowy bardzo często chociaż
teraz też niebawem to pobocze przy jezdni zupełnie również przy asfaltach będzie wykoszone, bo też
ustaliliśmy to, że pobocza na pewno będą wykaszane ze względu i na bezpieczeństwo, i też na taką
estetykę i właściwe trzymanie poboczy, bo to może być na poboczu darń, która będzie ta trawa
koszona i wytworzy się darń i to pobocze będzie chłonne dla wody, ono będzie bezpieczne też dla
pojazdów, które mogą też najechać. Najważniejsze jest to, żeby pobocze nie było takie, że blokuje po
prostu odpływ wody z jezdni tak, bo do takich sytuacji dochodzi, że te pobocza nieraz są wyższe i
wtedy trzeba trochę inaczej też no interweniować i może nie raz będzie trzeba nawet i tą murawę
zrywać,  jeżeli  będzie  blokada  tego  odpływu wody.  A  jeżeli  chodzi  o  to,  to  nie  jest,  że  rzadko
przyjeżdżam, bo jeżdżę dużo, czy bardzo dużo po terenie gminy i wielokrotnie też to widziałem, na to
zerkałem. Tutaj droga, jeżeli  chodzi odcinek drogi w kierunku Kosobud to też jest odcinek drogi
powiatowej i to też utrzymuje powiat, akurat jeżeli o tym odcinku, mówimy tutaj akurat jest pokazany
odcinek no naszej drogi widzę Kosobudy tak, odcinek naszej drogi, nie wiem na tą chwilę nawet czy to
pobocze jest wykoszone czy nie jest, ale jeżeli nie jest, to będzie wykoszone. Tutaj mam na myśli te
odcinki, to co mówiłem, że jest tam pół metra czy ileś pomiędzy ścieżką a jezdnią to to jest po prostu
od czasu do czasu wykaszane, dlatego też proszę o zrozumienie, bo najważniejsze jest to, żeby było
czysto, żeby nie leżały gałęzie, śmieci tak, odpady, żeby było czysto i takie akcje porządkowe są
potrzebne i pewnie, w takich miejscach to wygląda brzydko jeżeli jest to półmetrowe, pas zieleni, że to
trzeba zagospodarować utrzymywać, ale jeżeli jest to kilka metrów na przykład pomiędzy ścieżką a
jezdnią no to niekoniecznie musi być utrzymywany taki standard tego wykaszania, bo tutaj nie ma
problemu z brakiem widoczności, ale zgodzę się że ten 1 m przynajmniej musi być to wykonany i te
prace będą teraz myślę, że też po tym okresie tutaj takiej suszy, że w końcu ten deszcz spadnie i te
prace będą wykonane, taką mam tutaj informacje od swoich współpracowników. Dziękuję bardzo.

Przewodniczący Rady - Dziękuję, pan Michał Szczepański.

Radny Rady Miejskiej Michał Szczepański - Panie Przewodniczący, wysoka Rado, panie Burmistrzu,
kiedy mówił pan o wyłączeniu wody trochę mnie pan zszokował, bo ja myślałam, że to wyłączenie bo
ze  względu  na  awarię  a  wychodzi  na  to  że  jednak  planowane  i  teraz  o  ile  informacja  poszła
rzeczywiście do mieszkańców no to dotarła, nie wiem, no ale może do 20%. I o ile gospodarstwa
domowe pewnie większość Brus i zwartych zabudów sobie poradzę bez wody przez kilka godzin, jest
to większy problem, to gospodarze mieli bardzo duży problem, nie tylko jakiś dyskomfort z powodu
braku  prysznicu,  ale  po  prostu  bydło  spragnione  rozwalało  im  poidła,  bo  nie  da  się  zwierząt
zaprogramować, żeby nie piły, poza tym one są też zaprogramowane jak Burmistrz dobrze wie, jest
gospodarzem udój  musi  być regularny,  udój  bez bieżącej  wody jest  no niemożliwy,  więc z tego
powodu wydaje mi się, że ta decyzja była nie do końca przemyślana. Ja bym bardziej tu poszedł w
stronę tego, żeby może nie karać, ale nadzorować mieszkańców, nie wiem czy można to zrobić za
pośrednictwem policji czy w inny sposób kontrolować i zabronić napełniać tych basenów, bo to bo
akurat tym spowodowane, albo po prostu na tych taryfach ogródkowych podnieść opłatę w tych
momentach, kiedy jest najwyższy rozbiór tej wody, żeby zabezpieczyć te najbardziej ważne potrzeby.
I tutaj od razu takie słowo dla wszystkich działkowców, żeby się nie bulwersowali tak mocno pewnie
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na mnie po tej wypowiedzi, że ta woda nie jestem im do końca potrzebna do podlewania i tych
baseników, starzy ludzie mawiali, że suchy rok biedy nie da, a po tej konwersacji poprzedniej widać,
że mimo suszy trawa i tak bardzo duża rośnie, więc ten rozsądek na pewno powinien być zachowany,
ale tutaj prosiłbym zwrócić uwagę na tych gospodarzy przede wszystkim. Dziękuję.

Przewodniczący Rady - Bardzo proszę.

Burmistrz Brus - Jeżeli mogę to to kwestia jest taka sformułowania, co można nazwać jakby awarią co
nie tak, ale po prostu nastąpiła konieczność wyłączenia wody tak, ze względu na bezpieczeństwo. No
to jest połączone z pewnymi awariami, bo może dojść do całkowitej awarii na ujęciu, a więc tak należy
to rozumieć tak, bo komunikat był szybki, był krótki. Oczywiście proszę państwa to są bardzo trudne
decyzje, ale konsekwencje jakby nie wyłączenia mogły być jeszcze większe. To co powiedziałem,
rzeczywiście  jest  sytuacja  taka,  że  tutaj  kierownictwo  Zakładu  Gospodarki  Komunalnej  nie
przewidziało aż takiego rozbioru wody, że aż taki będzie, problem wystąpi, że taki rozbiór w tym
czasie będzie, bo ja to pytanie zadawałem w środę i czwartek wcześniej czy ten problem nie wystąpi,
bo obawiałem się weekendu, soboty, niedziele, naturalne ludzie mają czas wolny, jest ciepło, lato,
rozpoczyna się okres wakacyjny, wszyscy mają czas, to są po pierwsze wzmożone te bieżące prace w
domu, czyli po prostu pranie, gdzie nawet go jest w okresie letnim jeszcze więcej tak, zużywanie tak
te baseny, te zbiorniki tak, no dzieci chcą, no jak dziecku wytłumaczyć, że nie rozłożyć tego basenu w
sobotę skoro oni czekali tydzień już, żeby czy dłużej na pogodę na czas, że rodzice w tym pomogą w
tym pomogą, będą mogli to zrobić i to po prostu jedno do drugiego, stąd taka sytuacja wystąpiła,
nastąpiła taka konieczność i to co pan mówi o tych zwierzętach, tak wiem o tym, bo zdawaliśmy sobie
dokładnie z tego sprawę. To wyłączenie nastąpiło też w takich godzinach, ale to jest tak, że potem jak
się to to włączyło tak to to to ciśnienie automatycznie też mogło być lepsze, bo gdyby była sytuacja
taka,  że  nie  nastąpiłaby nawet  przerwa w tej  dostawie  wody a  ten rozbiór  przez  cały  czas  by
następował to mogłoby być, że w tych godzinach tego udoju tych późniejszych tego ciśnienia nadal
tam w ogóle nie będzie na tych końcówkach, a to też zatrzymanie spowodowało, że jest woda w
zbiornikach, nie ma takiego masowego też rozbioru i też lepiej sobie po prostu te jakby pomp, w ogóle
jest to ciśnienie inne w sieci i to to trudna decyzja, ja wiem dokładnie to, jaka jest sytuacja. Ja mogę
powiedzieć, że na dzisiaj no przepraszam za taką sytuację, ale to jest też siła wyższa. Trudne decyzje,
ktoś musi to wziąć też na siebie i taki, bo można się zastanawiać, że w okresie upałów, co pewnie
rozważymy, czy nie zrobić po prostu no planowanych wyłączeń tak, że ktoś się powiedzmy dostosuje,
będą upały będzie przerwa 3 godziny na to pewne jakbym wyrównanie, bo to mogą być pytania, czy
nie powinno być więcej zbiorników i tak dalej. No to to też nie jest tak, że większa ilość zbiorników,
których będzie wykorzystany kilka razy w roku taka a później też co z tym zbiornikiem, także na
pewno bardziej potrzebne są te jakby nawet mniejsze ujęcia, ale one są po prostu potrzebne, bo tutaj
nawet jeszcze dodam, to co mamy zatwierdzone to mamy dwa ujęcia, które planujemy to mamy 47 m
sześciennych na godzinę planowane w Rodzinach, to jest spora ilość wody i 75 m sześciennych w
Orliku na godzinę tak. To też nam jakby tutaj docelowo spowoduje zupełnie też inną sytuację, ale stąd
ten apel,  kiedy pan mówi  o  tych zwierzętach o rolnikach,  których to  jest  dokładnie taka sama
sytuacja, kiedy była nawałnica, tak, ten problem największy właśnie tak wystąpił w gospodarstwach
rolniczych, nawet nie w zakładach produkcyjnych, w zakładach produkcyjnych można było wstrzymać
produkcję i koniec, a tam były zwierzęta, były potrzebne agregaty, był ubój było przygotowanie pasz,
była  potrzebna  energia  i  trochę  się  nieraz  boksowaliśmy  i  mieszkańcy  mieli  rację,  dlaczego
podłączamy tutaj kogo kogoś innego, bo była sytuacja taka, że dlaczego nie podłączymy skupiska
domów jednorodzinnych czy gdzie jest  ileś domów i  od razu więcej  ludzi  uzyskałoby energię,  a
dlaczego podłączamy do dwóch, trzech gospodarstw gdzieś tak na końcówkach najpierw jest robiona
sieć, właśnie dlatego, ze względu na gospodarstwa, na zwierzęta, gdzie są zbiorniki z mlekiem to
wszystko bez energii nie mogło funkcjonować i tu jest podobna sytuacja, dlatego apel po prostu do
mieszkańców, że rzeczywiście myślę, że ludzie są rozsądni, ci działkowcy są rozsądni, tylko trzeba
wytłumaczyć i powiedzieć, dlatego potraktujmy, to jest prośba, to jest apel, żeby zrozumieć to, że w
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tym innym miejscu ta woda po prostu musi być i dlatego pewnie potrzebne są takie komunikaty może
nie wszędzie on dotarł, ale ja też naprawdę zachęcam do tego, aby korzystać z tych różnych form
przekazu  informacji.  My  wysyłamy  smsa,  już  przypomnę,  to  jeszcze  raz  wielokrotnie  to  już
powtarzaliśmy, że ten system powiadamiania smsem funkcjonuje i żeby po prostu u nas zalogować
się, podać ten swój numer telefonu, abyśmy mieli w bazie i ta informacja będzie automatycznie tak.
To jest, nawet będzie w jednym miejscu to to osoba poinformuję swoją rodzinę, znajomych, sąsiadów i
ta informacja się rzeczywiście rozprzestrzeni, dlatego właśnie informujemy o wydarzeniach różnych
kulturalnych, społecznych, ale przede wszystkim warto ten numer mieć właśnie w takich sytuacjach
tego bezpieczeństwa, bo ten komunikat poszedł, on nie jakby na ileś godzin przed, może na krótko
przed, ale jednak był też jakiś czas, gdyby te informacje ktoś otrzymał smsem czy też przeglądamy
Facebooka, te media społecznościowe no to był czas, żeby chociaż na te podstawowe potrzeby tą
wodę sobie jakoś zabezpieczyć pitną i sobie coś rzeczywiście zaplanować, dlatego bardzo proszę o
zrozumienie. Największy problem jest kiedy są niedomówienia, kiedy rzeczywiście jest brak informacji,
tutaj  się  zgodzę,  ale  może  z  tego  weekendu  jakby  wyciągnijmy  wnioski  na  przyszłość,  bo  no
rozpoczynamy okres  letni  tak  i  mogą takie  sytuacje  też  być,  a  tą  komunikację  poprawimy się,
postaramy  poprawić  a  Zakład  Gospodarki  Komunalnej  musi  jeszcze  dokładnie  tą  sytuację
monitorować.  Dziękuję  bardzo.

Przewodniczący Rady - Dziękuję, pan Marcin Cysewski ponownie.

Radny Marcin Cysewski – Panie Przewodniczący, wysoka Rado, panie Burmistrzu, kończąc temat tych
nieszczęsnych traw nie wymagam, nigdy nie wymagałem żeby one były koszone jak trawa w parku,
także wystarczyłoby to raz przejechać. A żeby zobrazować to proszę się udać na miejsce i zobaczyć
jak to wygląda i mówi pan o porządku, no to nie ma tam porządku, bo będzie coraz więcej śmieci,
coraz więcej będzie turystów, będzie większy ruch, nawet skłaniałbym się do tego, aby może gdzieś
usytuować co jakiś kawał kosz na śmieci, nawet by się i może ławeczki przydały, bo ludzie z Brus
jeżdżący na rolkach czy z wózkami z dziećmi najzwyczajniej w świecie ludzie by może chcieli nawet
usiąść i chwilę odpocząć. To tyle na temat tych poboczy. Mam następny temat, może nie do końca on
jest skierowany tutaj do gminy, ale za pośrednictwem urzędu chciałbym tutaj przedstawić problem
rolników, którzy po nawałnicy stracili  lasy i  zaczęli  je odnawiać.  Było dużo informacji,  że należy
składać pewne dokumenty do starostwa i to tak naprawdę do starostwa jest moje pytanie, ale no tutaj
czas nagli i i byłem poproszony o to, aby tutaj na sesji zaakcentować ten problem. A chodzi o to, że
rolnicy, którzy posadzili las z sadzonkami z innego nadleśnictwa jak z Dąbrowy i dla przykładu mogę
podać, że dajmy na to rolnik, który stracił 5 hektarów lasu, posadził 5 hektarów, no bo te chodziło o
czas, zbierał faktury i mógł tylko mieć z jednego nadleśnictwa na przykład z nadleśnictwa Niedźwiady,
Złotów, czy tam Biały Bór, te faktury nie mogą być uwzględniane przez nasz powiat i nasi rolnicy są
przez to bardzo mocno poszkodowani, a chciałbym tutaj nadmienić to, że inne powiaty takie jak
Kościerzyna,  Bytów,  nie  kwestionują  tychże faktur  i  biorą  całość,  także u nas rolnicy  nie  mogli
skorzystać zupełnie tylko i wyłącznie z tego nadleśnictwa aczkolwiek nawet nie mieli informacji w tym,
w tym temacie i teraz będą poszkodowani, bo nie będą uwzględnienie uwzględnione te po prostu
ilości  i  moje  teraz  pytanie,  bo  musimy  dbać  jako  gmina  o  naszych  mieszkańców  i  tutaj
zainterweniować do powiatu tudzież do województwa i ewentualnie, gdzie wtedy kierować odwołania,
bo rozumiałbym, że inne powiaty w ten sam sposób jak by te  kryteria  przyjmują,  ale  no tutaj
ewidentnie nasza gmina tu przez nasz powiat będzie poszkodowana i teraz moje pytanie jest takie czy
jako urząd tutaj, jako wiosek teraz tutaj co ja go składam o wyjaśnienie o to pytanie czy napisać to po
prostu w formie interpelacji i przekazać to do starostwa.

Dziękuję, no myślę, że to byłoby najwłaściwsze, bo tutaj jesteśmy w tej chwili w punkcie dotyczące
informacja informacje burmistrza Brus, no i temat ważny i na pewno palący ale tutaj no trzeba by
formalnie, formę pisemną i do powiatu się zwrócić, uważam, że, ale taki tutaj już w przerwie mi pan
Lemańczyk też ten problem podał. Myślę, że się nad tym tematem pochylimy w najbliższym czasie.



13

Tak, potraktujemy, że to jest w tej chwili wniosek złożony i tu odpowiednie pismo do powiatu zostanie
wystosowane. Dobrze, czy jakieś inne tematy w tym punkcie. Nie widzę, w takim razie przystępujemy
do kolejnego punktu porządku obrad.

Ad. 5.

Przewodniczący Rady – informacja z działalności komisji stałych Rady Miejskiej. Proszę państwa, w
dniu wczorajszym odbyło się wspólne posiedzenie wszystkich komisji stałych Rady Miejskiej. Głównym
tematem było przygotowanie opinii do przygotowanych na dzisiejszą sesję uchwał. No został tam
wypracowany 1 taki wniosek do projektu uchwały zmiany w budżecie gminy na 2021 rok. Myślę, że na
ten temat jeszcze będziemy może szerzej mówić. Chodziło o to, że radni tutaj byli przeciwni ażeby
kwotę 15 000 dotacji przeznaczyć na zakup samochodu dla policji. Myślę, że dzisiaj będzie też okazja
na ten temat rozmawiać w kolejnym punkcie.  Teraz prosiłbym przewodniczących komisji,  którzy
chcieliby jeszcze zabrać głos, uzupełnić tą informację czy też inne tematy przedstawić z działalności
swoich komisji bardzo proszę. Wiem, że pan Przewodniczący Komisji Oświaty chciałby zabrać głos,
jeżeli inni państwo chcieliby też zabrać głos to proszę się, proszę o zgłaszanie się, bardzo proszę.

Przewodniczący  Komisji  Oświaty,  Kultury  i  Sportu  Andrzej  Wiecki  -  Dziękuję  bardzo.  Panie
Przewodniczący, panie Burmistrzu, szanowni Radni, jako że na poprzedniej sesji nie byłem obecny,
także  postaram się  troszkę  powiedzieć  co  robiliśmy byliśmy w tym czasie  mim,  o  że  nie  było
sprawdzenia poprzedniej sesji. Tak na początek Bogu dzięki, że ten rok taki pokiereszowany, taki
połamany w oświacie się kończy, bo to spowodowało i pewnie spowoduje, że uczniowie i rodzice,
nauczyciele no i my wszyscy jesteśmy wybici, jakby to powiedzieć, z rytmu tak, z rytmu normalnego
nauczania, a efekty będą na pewno w przyszłości no nie pozytywne a pewnie negatywne tak jak było
w zeszłym roku, tak pewnie będzie i w obecnym, co się pewnie odbije na egzaminie końcowym dla
nas tutaj, bo my mamy tylko szkoły podstawowe na egzaminie po klasie ósmej. No ale to miejmy
nadzieję, że od września już będzie wszystko funkcjonowało normalnie, że się zaszczepią wszyscy i
nawet i młodzież, bo teraz jest i to że i młodzież musi być, musi, powinna być zaszczepiona i powinna
się szczepić, aby rzeczywiście jesienią jakaś nowa fala nas nie zaskoczyła, bo to byłoby dla oświaty,
dla ludzi, dla młodzieży, dla dzieci, no nie chcę powiedzieć dużych słów, ale no źle, źle czy tragedia
nie wiem, ale po prostu bardzo źle, bo nauczanie zdalne to jest takim substytutem nauczania, to nie
jest  nauczanie właściwe dla dzieci  i  młodzieży,  a  już nie mówię o zmianach społecznych,  które
negatywnie wpływają na psychikę uczniów i młodzieży, także no myślę, że to już mamy za sobą, oby
tak było. A my jako komisja ostatni raz spotkaliśmy się w trybie zdalnym jeszcze to w kwietniu, w
maju już mieliśmy normalne posiedzenie, czyli wracamy do normalności, tak samo jak i sesje, w tej
chwili odbywają się już w trybie normalnym, czyli w normalnym kontakcie. Czym się zajmowaliśmy.
Zajmujemy się właściwie cały czas oświatą, bo wiadomo, że kwiecień, maj, marzec, kwiecień to są
nabory do przedszkola i żłobka. No i tutaj jest tak jak zawsze, czyli do przedszkola jest bardzo dużo
chętnych, do żłobka może nieco mniej, ale też właściwie stało obłożone i Bogu dzięki, dzięki że wam
wszystkim, panu Burmistrzowi wybudowaliśmy żłobek, ponieważ tam jest troszeczkę sal i  troszkę
możliwości, aby no przenieść niektóre dzieci z przedszkola do żłobka i ten problem rozwiązać, bo tak
naprawdę to miejsc w przedszkolu nie ma więcej i, a chętnych jest więcej. Także jest ten problem i nie
wiem czy on będzie narastał,  bo na razie narasta i  jest to duży problem, aby to przyszłości  no
właściwie  rozwiązać,  także  dzięki  Bogu,  że  mamy żłobek  i  możemy,  mamy pole  manewru  i  to
wykorzystujemy. Również mówiliśmy na temat na temat domu kultury, który jest w trakcie remontu i
to tak właściwie to w sumie dobrze, bo pandemia spowodowała to, że spowodowała, że w czasie
pandemii remontujemy dom kultury no i przez to zajęcia nie muszą się odbywać gdzieś tam, tylko po
prostu ich nie ma ponieważ zajęcia były odwoływane. Dom kultury ma się ma się skończyć remont za
nasze  pieniądze  nie  wiem  czy  to  dokładnie  dobrze  wiem  Burmistrzu,  ale  do  końca  roku
prawdopodobnie i wówczas młodzież i dzieci będą mogły w ponownie korzystać no z dobrodziejstw
tego domu kultury, dobrodziejstw, różnych zajęć a nie tylko siedzieć przed komputerami jak teraz to
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było nawet cały dzień ponieważ są lekcje i zajęcia i tak dalej, no to można bzika dostać przy tym
komputerze, także to to to może będzie już inaczej wyglądało w przyszłym roku. Jeżeli chodzi o, bo też
zajmowaliśmy  się  finansami  oświatowymi,  no  to  jak  zawsze  jest,  na  razie  oświata  jest  pod  kreską  i
subwencja jest o 1,5 mln niższa niż, czy do 1,5 mln musimy dopłacić do zadań subwencjonowanych,
czyli dużo jak na nasz budżet gminy to jest duża kwota, no ale niestety nie będę już, bo się staje
nudne, pewnie powtarzać dlaczego tak się stało, ale już tego nie odmienimy. No i teraz no teraz no po
prostu po prostu tyle. Natomiast na wczorajszej sesji, przepraszam komisji wspólnej omawialiśmy
materiały na dzisiejszą sesję. Dziękuję bardzo.

Przewodniczący  Rady  -  Dziękuję.  Czy  ktoś  z  państwa  przewodniczących  pozostałych?  Nie,  pani
Bernadeta Niebrzydowska, bardzo proszę.

Przewodnicząca  Komisji  Rodziny,  Zdrowia  i  Pomocy  Społecznej  -  Panie  Przewodniczący,  panie
Burmistrzu,  szanowni  Goście,  wysoka  Rado.  Ja  chciałbym tylko  dodać  taką  informację  odnośnie
szczepień, ponieważ jestem przewodniczącą tej komisji i kilkakrotnie w różnych terminach poszłam
sobie  zobaczyć  jak  to  wygląda.  I  muszę  powiedzieć,  że  naprawdę  na  dzień  dzisiejszy  jest  to
zadowalające, nie czeka się w kolejkach, jest to robione na bieżąco i naprawdę nie ma się czego
obawiać, że trzeba poświęcić pół dnia. Jest to krótko, treściwie i bardzo za to dziękujemy. Dziękuję
bardzo.

 

Przewodniczący Rady - Dziękuję bardzo. Proszę państwa no to na tym zakończyliśmy punkt dotyczący
informacji z działalności komisji stałych Rady Miejskiej.

Ad. 6.

Przewodniczący Rady - Przechodzimy do punktu bezpieczeństwo publiczne na terenie miasta i gminy
Brusy. Może na wstępie bardzo proszę o zabranie głosu pana Burmistrza, bardzo proszę.

Burmistrz Brus -  Panie Przewodniczący, wysoka Rado, szanowni Państwo. Witamy na dzisiejszym
naszym  spotkaniu,  na  sesji  Rady  Miejskiej  Komendanta  Powiatowego  Policji  pana  inspektora
Wojciecha Jakubowskiego oraz Komendanta Powiatowego Państwowej Straży Pożarnej w Chojnicach
młodszego  brygadiera  Błażeja  Chamier  Cieminskiego.  Witamy bardzo  serdecznie,  dziękujemy za
przyjęcie  tego  zaproszenia  na  sesję.  Łączymy  się  również  za  pomocą  mediów  z  naszymi
mieszkańcami,  ale  chcę  powiedzieć  tak,  dzisiaj  spotykamy  się  tak  oficjalnie  na  sesji,  ale  chcę
podkreślić, że ta praca i współpraca to nieraz jest i codzienna, bo różne sytuacje wymagają takiego
kontaktu. Spotkania również były, akurat tutaj z panem Komenda Powiatowym Policji na komisji, tak,
wcześniej  bezpieczeństwa Rady  Miejskiej  w  Brusach,  natomiast  z  Państwową Strażą  Pożarną  to
kontakt też jest jakby ciągły, częsty, tutaj jest pan Komendant, bardzo często bywa na spotkaniach,
po prostu w jednostkach Ochotniczych Straży Pożarnych i też no często i z panem Komendantem
Policji i  Straży no spotykamy się w urzędzie miejskim i nie tylko, kiedy tego sytuacje wymagają.
Zresztą  czas  jest  bardzo  specyficzny,  był  okres  pandemii  to  też  mieliśmy  możliwość  kontaktu  i
spotkań  w  ramach  naszych  służbowych  spotkań,  w  ramach  zarządzania  kryzysowego,  gdzie
łączyliśmy się często zdalnie ze wszystkimi służbami, które odpowiadają za bezpieczeństwo właśnie w
okresie, łącznie tutaj na czele z panem starostą, innymi samorządami, ale też SANEPIDem, szpitalem i
wszystkimi niezbędnymi służbami czy też z niektórymi podmiotami służby zdrowia i to nie zawsze
może gdzieś tam było widoczne, ale rzeczywiście w poszczególnych samorządach poszczególnych
gminach,  miastach  funkcjonowały  sztaby  zarządzania  kryzysowego  i  sytuacje  wymagały  takiego
kontakt. Oczywiście jeżeli mówimy o bezpieczeństwie to mamy na co dzień kontaktach też z innymi
osobami, bo w tej strukturze jest i  nasz posterunek policji,  dzisiaj akurat też ze względów jakby
osobistych nie ma radnego pana Olgierda Chylewskiego, który jest też jednocześnie kierownikiem
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Posterunku Policji  w Brusach i  przewodniczącym komisji  bezpieczeństwa, ale też nasi  strażacy z
ochotniczej  straży  pożarnej  czy  też  osoby  zajmujące  się  bezpośrednio  tutaj  bezpieczeństwem,
zarządzaniem kryzysowym i tam kontakt, praca jest jakby codzienna. Ja na samym początku pragnę
podziękować za tą współpracę w tym okresie jakby pandemii, kiedy przede wszystkim musieliśmy
działać często profilaktycznie w zakresie bezpieczeństwa na terenie i naszej gminy i całego naszego
regionu, powiatu chojnickiego. To czas był trudny, to była kolejna lekcja, bo no tak w życiu jest, że my
w tym okresie, w tym pokoleniu, w którym jesteśmy czy tych pokoleniach przeżywamy i pandemię,
przeszliśmy nawałnice, gdzie, która nas też dużo nauczyła i  wyciągnęliśmy dużo wniosków, dużo
spraw zostało wdrożonych jakby w życie w zakresie bezpieczeństwa funkcjonowania w naszej tej całej
strukturze czy w jednostkach straży, strukturze naszych jednostek. A teraz mieliśmy pandemię, coś
czego nikt się nie spodziewał. Nasi przodkowie mieli inne sytuacje, inne zagrożenia, była wojna, różne
zdarzenia  i  widać,  że  w  każdym  po  prostu  pokoleniu  są  sytuacje  trudne,  kryzysowe.  Ja  chcę
podziękować za tą współpracę, przez ten cały czas tutaj na ręce też Panów Komendantów, dla panów,
ale też dla wszystkich współpracowników i Państwowej Straży Pożarnej i Policji za to jakby czuwanie
nad tym bezpieczeństwem. Dzisiejsze, oczywiście my mamy zawsze też dużo spraw dotyczących
chociażby zabezpieczenia tej całej, nie tylko spraw kadrowych, ale infrastruktury, która jest związana
z bezpieczeństwem tak,  bo oczywiście  jesteśmy podzieleni,  że  pewne zadania  i  finansowanie jest  w
zakresie budżetu państwa, a coś jest  w zakresie samorządów, ale nie da się spojrzeć na to na
zasadzie,  że  każdy patrzy  tylko  na  swoje,  to  musi  się  po  prostu  zazębiać.  Tak  jak  mówimy w
funkcjonowaniu samorządu, tutaj nieraz są jakieś różnice zdań, jeżeli,  nie da się, żeby samorząd
funkcjonował  w  oderwaniu  od  państwa,  od  budżetu  państwa,  to  musi  wszystko  razem  tutaj
funkcjonować. Ale najważniejsze, że w wyniku tej pewnej takiej współpracy między jednostkami, które
są na terenie naszego powiatu też dochodzimy do pewnych porozumień i razem podejmujemy decyzje
na rzecz bezpieczeństwa i że jest też coraz lepiej w zakresie Infrastruktury, w zakresie sprzętu, ale
oczywiście w tym wszystkim najważniejszy jest człowiek, a więc ludzie odpowiednio wykwalifikowani,
przeszkoleni  i  my się  z  tym spotykamy chociaż  w zakresie  funkcjonowania  ochotniczych straży
pożarnych, wiemy, że to dokładnie jest tak, że się też zmieniło, że te wymagania są coraz większe w
zakresie chociażby tego przeszkolenia naszych strażaków, a więc to się też wszystko zmienia. To
celem jakby takiego wprowadzenia.  Zaprosiliśmy też tutaj  panów komendantów, żeby po prostu
przedstawili nam jaka jest też sytuacja związana no z działalnością też i Państwowej Straży Pożarnej i
Policji, a państwo macie możliwość jakby też zadawania pytań, dyskusji, bo to jest jakby jedno ze
spotkań, ale też jeżeli państwo, a wiem, że chcecie w tej dyskusji uczestniczyć, ja do niej zachęcam i
zapraszam, także bardzo serdecznie dziękuję.

Przewodniczący Rady - Dziękuję bardzo, bardzo bym prosił  w takim razie o zabranie głosu pana
Komendanta  Państwowej  Straży  Pożarnej  Powiatowego  Komendanta  pana  Błażeja  Chamier
Cieminskiego o parę słów na temat bezpieczeństwa związanego tutaj z działką, którą pan kieruję i
nadzoruje, bardzo proszę.

Komendant Państwowej Straży Pożarnej w Chojnicach Błażej Chamier Cieminski -  Dziękuję, panie
Przewodniczący, szanowna Rado, panie Burmistrzu, szanowni Państwo. W kilku słowach o tym, z czym
się  borykamy,  co  robimy,  jakie  główne zagrożenia  i  tematy,  które  teraz  obowiązują.  Chciałbym
powiedzieć oczywiście później, jeżeli byłyby jakieś pytania to postaram się odpowiedzieć. Natomiast
zaczął bym od podziękowań i to takich bardzo mocnych podziękowań płynących z głębi serca, bo
wiem, że tutaj miasto, gmina, szanowni Radni bardzo wspieracie ochronę przeciwpożarową, ma na
myśli w szczególności ochotników, którzy no starają się, żeby w jednostkach był coraz lepszy sprzęt a
państwo to umożliwiacie.  Tutaj  chciałbym w nawiązaniu jeszcze do zeszłego roku bardzo mocno
podziękować właśnie za przekazanie funduszy na samochód w OSP Leśno, to był taki kamień milowy,
który został zrobiony. Była dotacja z budżetu państwa, no ale bez samorządu nic nie jesteśmy w
stanie zrobić, a tak naprawdę te wszystkie rzeczy zaczynają się od samorządu i dziękuję tutaj państwu
i jej panu Burmistrzowi. Samochód w OSP Leśno był nadzwyczaj potrzebny, no ale to był jeden temat
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a drugi to była remiza. Była jednak to jednostka, która no on nie miała za dobrych warunków, bym
powiedział jedne z najtrudniejszych w powiecie, o ile nie najtrudniejsze i po wielu latach udało się to
zrobić. No tutaj zadanie w prawie w całości na barkach samorządu, pewne dofinansowania ze strony
państwa też  się  udało  pozyskać,  ale  nie  ukrywam, że dla  nas  to  jest  takie  ogromne,  ogromna
satysfakcja też, że jest teraz jednostka w Leśnie, która jest naprawdę na krańcach naszego powiatu
patrząc od miasta powiatowego Chojnic i rzeczywiście tam jest jednostka, która jest naprawdę już
dobrze wyposażona i jakby zostało to spięte klamrą, bo rzeczywiście i pojazd i właśnie remiza, są
godne warunki na to, żeby tam mogli strażacy funkcjonować. Przy tej okazji w takim znakomitym
gronie chciałbym też podziękować państwu, ale też wszystkim mieszkańcom gminy za frekwencję,
która  była  na  wyborach,  z  racji  tego,  że  no  dzięki  temu  udało  się,  że  kolejny  pojazd  trafił  tutaj  do
gminy tutaj znowu do państwa też kolejne podziękowanie, bo okazało się no, że trzeba gdzieś tam
jeszcze dopłacić, żeby to zrealizować ten zakup, no ale to już była no niewielka część w stosunku do
zakupu. Bardzo mnie to cieszy. Nie ukrywam też, że tutaj województwie pomorskim, że tak powiem
udało  się  wygrać  wszystkie  po  prostu  miejsca,  gdzie  jeszcze  były  na  zasadzie  jak  kiedyś  49
województw  to  i  tak  wszystko  wyszło  do  województwa  pomorskiego.  Tutaj  właśnie  też  proszę
przekazać mieszkańcom w szczególności podziękowanie, bo gdzieś się udało się to, że jest kolejny,
doby samochód. No tutaj już moi koledzy z i funkcjonariusze z Państwowej Straży Pożarnej troszkę się
obawiają, bo nasze samochody, które są w Państwowej Straży Pożarnej są starsze niż te, które są w
ochotniczych strażach pożarnych, no ale cieszy, że i tak jesteśmy tutaj wszędzie, że jednostki OSP
mają takie dobre wyposażenia. Jedną sprawę chciałbym też przekazać odnośnie OSP Męcikał, to są
rzeczy, które gdzieś planujemy w przyszłości, jakiś czas musi nastąpić, musi być dużo rzeczy jeszcze
spełnione, żeby ta jednostka mogła być w przyszłości do, włączona do KSRG. Jest to jednostka, która
rzeczywiście  patrząc  na  powiat,  jest  miejsce,  gdzie  jest  największa  taka  dziura  w  trakcie
spowodowana dojazdem. Możemy zmienić samochody na nowe, możemy mieć różne inne rzeczy,
mogą być drogi lepsze, ale taka prawda, że i tak czasu dojazdu nie uda nam się zbyt wiele skrócić, a
szczególności pokazała to nawałnica, gdzie na ciężko było się poruszać i rzeczywiście im więcej było
miejsc tym było lepiej i tutaj tą jednostkę tu bym chciał powiedzieć, że w zeszłym roku udało się nam
przekazać zestaw hydrauliczny a świeży temat sprzed kilku dni czy tygodnia to jest taki też, że udało
nam się pozyskać ten zestaw hydrauliczny w wysokości około 100000 zł a około tygodnia temu z
Komendy  Powiatowej  Państwowej  Straży  Pożarnej  zostały  przekazane  aparaty  ochrony  dróg
oddechowych,  kilka  tysięcy,  jeden  aparat  6-7  tys.  Cztery  takie  aparaty  już  trafiły,  komplety  do  OSP
Męcikał,  także  sukcesywnie  będziemy  starali  się  wspierać,  żeby  z  zasobów  Państwowej  Straży
Pożarnej powoli to przekazywać na później na czas dla druhów, żeby jeszcze i uzupełnić wykształcenie
i szkolenia i wszystkie te rzeczy, które są do tego potrzebne. Tutaj też dziękuję za wsparcie dla
zarządzania  kryzysowego  i  dla  ochotników,  którzy  zajmowali  się  całą  działalnością  związaną  z
COVIDem, bo i to były dowożenia na szczepienia do Brus, rozwożenia środków do dezynfekcji i różne
takie rzeczy, rozgłaszanie komunikatów, naprawdę bardzo dużo wsparcia i tutaj ze strony urzędu no
wyśmienita współprac, bo naprawdę można było to bardzo szybko koordynować, działać i i  mam
nadzieję,  że  to  trafił  tam,  gdzie  było  zaplanowane  w  takim  odpowiednim  czasie.  Także  to  tutaj  z
tematów, jeżeli  chodzi  o gminę takich bezpośrednich podziękowań i  tych rzeczy.  Co bym chciał
powiedzieć,  jeżeli  chodzi  z  czym z czym się spotykamy na co dzień w komendzie i  to  też jest
przełożenie na gminę Brusy, mianowicie no to czynności kontrolno-rozpoznawcze, to jest taki obszar,
który jest coraz szerszy, coraz więcej obiektów się buduje, coraz więcej jest odbiorów. Przyjeżdżamy
na te odbiory, dużo kontroli i nie ukrywam, że to jest dosyć duży nasze obciążenie dla nas, bo to
dochodzą nam tematy fotowoltaiki, każde zgłoszenie, każda instalacja powyżej 6,5 kW też powoduje,
że musi być zgłoszona do nas, na kontrolę jeszcze nie jeździmy, ale większe instalacje, które są to
musimy odbierać te  obiekty koniecznie.  Trudnym tematem, który też  się  pojawia to  jest,  to  są
składowiska odpadów, operaty przeciwpożarowe i tak dalej to są rzeczy, to jest nowa działka dla nas,
która jest to dla przedsiębiorców, którzy składują odpady, każdy już musi sporządzać operat, musimy
się pojawiać na tych odbiorach wszystkich, bardzo dużo pracy, no efektem nawałnicy oczywiście też
harcerze,  którzy  też  na  terenie  gminy  Brusy  będą,  także  to  też  w  miejscach,  gdzie  cały  czas
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pojawiamy się na kontrolach i działamy. Istotna rzecz, od 11 czerwca został przeniesiony numer 998
do Gdańska  do  numeru  112,  także  teraz  jeżeli  ktokolwiek  dzwoni  na  998  to  i  tak  łączy  się  z
Gdańskiem, już się nie łączy z Chojnicami, przechodzi to bezpośrednio do Gdańska. Tutaj od razu bym
chciał powiedzieć, że oczywiście każde rozwiązanie ma swoje plusy i minusy, na pewno w przypadku
takich zdarzeń lokalnych, interwencyjnych, małych no to są pewne utrudnienia, bo trzeba dokładnie
adres powiedzieć, oni się pytają o powiat, gminę, miejscowość, nie wszystko są w stanie od razu od
razu rozpoznać, natomiast przy większych zdarzeniach uwierzcie mi, że to jest dla nas zbawienie, bo
po prostu  zawsze jest  bardzo dużo telefonów,  bardzo duża ilość,  która  wpływała  do dyżurnego
stanowiska kierowania a tam jest tylko jedna osoba w początkowym etapie działań i i rzeczywiście to
gdzieś tam usprawnia, no wczoraj mieliśmy sytuację dosyć trudnego pożaru w Klawkowie związanego
ze  składowaniem  dużej  ilości  odpadów  i  tam  też  była  bardzo  duża  ilość  telefonów,  bo  ludzie
przejeżdżali czy drogą 22 czy tutaj drogą wojewódzką, czy innymi drogami, wszyscy dzwonili, że jest
ciemny czarny dym i rzeczywiście okazuje się, że po prostu filtrowało to już wojewódzkie stanowisko
kierowania,  a  my mogliśmy się  zajmować bezpośrednią dyspozycją  strażaków na miejsce.  Jeżeli
chodzi o zdarzenia na terenie gminy Brusy to to podobnie jak rok do roku ta sama mniej więcej ilość
zdarzeń, która występuje. Taką niepokojącą rzeczą i to nie tylko jeżeli chodzi o gminę Brusy, ale też o
inne miny to są pożary sadzy w kominie. To są dla nas rzeczy, których się pojawia bardzo dużo i nie
ukrywam, że wszystkie te tematy zgłaszamy do powiatowego nadzoru budowlanego, natomiast tutaj
mogę powiedzieć, że w gminie Brusy było w zeszłym roku przez cały rok 14 takich zgłoszeń, a w tym
roku już było 12 na samym początku, także tutaj to jest ta trudności i rzeczywiście też staramy się
informować,  też  rozmawiamy  o  tych  tematach,  edukujemy.  Natomiast  rzeczywiście  powstają
problemy, że te drożności przewodów dymowych niestety po prostu nie są, nie są nie są za każdym
razem dobrze sprowadzane. Jeżeli chodzi o zdarzenia, które takie większe były no to u państwa tutaj
w Brusach to jednym ze zdarzeń między innymi to było na Wicka Rogali 17 listopada bodajże, był
pożar budynku jednorodzinnego, także to takie działania trudne, które gdzieś tam na szczęście się
skończyły  bez  osób  poszkodowanych,  aczkolwiek  dużo  tam  nie  brakowało,  na  szczęście  się
mieszkańcy przebudzili i udało się bez większych strat i zarówno w zdrowiu, jak i mieniu te rzeczy
zakończyć. Wiadomo, no duża ilość wypadków, które są co chwilę i się powtarzają. Jeżeli chodzi o
powiat to takie dwa główne zdarzenia, jeżeli chodzi o zeszły rok to był no oczywiście hospicjum, które
się wydarzyło, gdzie też jednostki brały udział, tutaj z terenu gminy jak i Cechowa to też takie trudne
działania, gdzie tam pożar kamienicy był i ewakuowaliśmy dzieci. Tutaj też podziękowania, chciałbym
się  odnieść  do  pewnych rzeczy,  tak  jak  na  przykład  wczoraj  było,  że  były  działania  właśnie  w
Klawkowie,  ale  tutaj  poprosiliśmy,  dysponowaliśmy  jednostki  z  Brus  właśnie  i  z  Leśna,  pewne
wsparcie, bo potrzebowaliśmy ratowników i i samochody również, ale głównie osoby, które miały być
zarezerwowane na podmiankę,  tak także bardzo za to dziękujemy,  że też tutaj  jest  taka dobra
współpraca, jeżeli nawet to nie jest teren bezpośrednio danej gminy, aczkolwiek za każdym razem jest
tak, że jeżeli obojętnie na której gminie się dzieje to to z innej gminy przyjadą, także każdy ma do
tego możliwości. I tak na koniec jeszcze bym chciał słowo powiedzieć o ustawie, o projekcie ustawy o
ochotniczej straży pożarnej, które którym był dosyć głośnym echem się odbiło około miesiąca temu,
półtorej  miesiąca temu, mianowicie jest  tam ustawa,  która,  jest  projekt  ustawy,  który ma który
właśnie jest procedowany. Powiem państwu, że odbyły się bardzo szerokie konsultacje na ten temat,
żeby jakby uspokoić, dopowiedzieć wszystko, porozmawiać o tym projekcie. Jeżeli chodzi o jednostki
OSP tam było  dużo takich  historii,  że  gdzieś  tutaj  zabieramy mundury,  że  gdzieś  różne rzeczy
powstawały w tych kwestiach. No tutaj bym chciał zdecydowanie to uspokoić, bo nikt nie miał tego
planu, nikt, nie było takich rzeczy. Odbyliśmy konsultacje, które były 10, 12 i 15 maja, gdzie po prostu
ustalaliśmy, rozmawialiśmy, bardzo dużo komendant główny też przekazywał informacji na ten temat.
No tam się pojawia temat dodatku emerytalnego, który gdzieś się ma dodatkowy być dla ochotników,
którzy przesłużyli odpowiednią ilość czasu, ale to też jakby cały czas było dosyć duża inwestowanie w
sprzęt w ochotniczych strażach pożarnych. Teraz myślimy, że jest ten moment na wprowadzenie tej
ustawy, żeby też zadbać o ludzi m. in. to żeby odszkodowania podczas działań były na tym samym
poziomie jak w Państwowej Straży Pożarnej, to żeby był, ochotnik był traktowany jak funkcjonariusz
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publiczny tak samo jak strażak z Państwowej Straży Pożarnej. Dodatkowe rzeczy tutaj jeżeli chodzi o
szkolenia jest to zapewnione, że to będą bezpłatne szkolenia realizowane przez Państwową Straż
Pożarną. Państwowa Straż Pożarna też będzie legitymacje dla strażaków wydawać, ale też takie
rzeczy jak dodatkowe szkolenia na prawo jazdy, żeby realizować takie szkolenia, żeby jak najwięcej
osób ściągnąć do ochotniczych straży Pożarnych. Tutaj właśnie były różne dyskusje na ten temat, ale
co najważniejsze to bym chciał powiedzieć, że jednostki OSP nadal pozostają stowarzyszeniami, czyli
tutaj nie ma żadnej mowy, że ktoś będzie likwidował ochotniczą straż pożarną. Zresztą tutaj skoro
najpierw jest tak ogromne ilości pieniędzy są inwestowane no to to to kto by chciał likwidować. A
druga  rzecz  to  jest  taka.  że  wszystkie  jednostki.  które  były  nadal  będą  jednostkami  ochrony
przeciwpożarowej, czyli tutaj nie ma dyskusji jeżeli chodzi o ten temat i mam nadzieję. że to gdzieś
tam dużo ciekawych pomysłów i rozwiązań dla ochotników powinno się pojawić w tej ustawie. Miejmy
nadzieję, że ona zostanie wprowadzona, bo daje dużo możliwości dla ochotników i po tak wielu latach
pracy to myślę, że i służby dla ochotniczej straży pożarnej to się po prostu ochotnikom należy, żeby
takie rzeczy wprowadzić. Z mojej strony tyle. Oczywiście jeżeli ktoś ma pytania to to to postaram się
udzielić odpowiedzi. Bardzo dziękuję.

Przewodniczący Rady - No dobrze, to w takim razie nad tym, częściowo, myślałem, że może tutaj po
wystąpieniu pana inspektora Wojciecha Jakubowskiego, ale no dobrze może straż pożarna w tej chwili,
bardzo proszę pan Michał Szczepański. Bardzo proszę.

Radny  Michał  Szczepański  -  Panie  Przewodniczący,  wysoka  Rado,  panie  Burmistrzu,  panie
Komendancie mam takie pytanie, wspominał pan o jakby nowych zadaniach waszych, czyli o tych
składowiskach śmieci. Czy pan może na tą chwilę odpowiedzieć czy na terenie powiatu, ewentualnie
na terenie gminy, takie składowiska tych odpadów niebezpiecznych występują?

Komendant Powiatowy PSP - Nie, nie, tutaj jakby mam, miałem to na myśli, że każdy przedsiębiorca,
który przetwarza odpady, czyli po prostu zakupił jakiś materiał z tego jest jakikolwiek odpad, który
powstał w wyniku na przykład produkcji to to to w tym momencie ustawa ochrona środowiska reguluje
to, że po prostu trzeba zrobić pełną dokumentację, musi to zrobić rzeczoznawca do spraw ochrony
przeciwpożarowej, wtedy to jest zatwierdzone przez starostwo, my jedziemy też na kontrolę natomiast
tu nie mówimy o żadnych dzikich składowiskach, czy różnych takich rzeczach, tylko po prostu to, żeby
uporządkować też pewne rzeczy związane z  odpadami podczas przetwarzania różnego rodzaju i
procesów  w  firmach,  które  się  zajmują  się  produkcją.  Jeszcze  może  uzupełnienie  mi  chodziło
konkretnie o te wysypiska, które ostatnio w Polsce płoną. Rozumiem, że takich nie ma na naszym
terenie. Na szczęście takich nie ma. Mieliśmy rzeczywiście pożar wysypiska w Angowicach. Natomiast
to były takie minimalne pożary, które na pewno nie miały złej intencji, tylko po prostu występowały
tam pożary z tym związane, ale to to to na szczęście nie było takiej  sytuacji,  która byłaby jak
słyszeliśmy o tym co się działo w Polsce.

Przewodniczący Rady - Dziękuję, pan Marcin Cysewski.

Radny Marcin Cysewski - tak ja mam pytanie, bo wspominał pan o instalacjach fotowoltaicznych
powyżej 6 kW, że należy jakieś dokonać zgłoszenia. Moje pytanie jest takie, gdzie te zgłoszenia się
składa, co tam trzeba zawrzeć, bo w głównej mierze będzie to dotyczyło też i rolników, bo to są
właśnie te większe instalacje. I jeszcze jedno pytanie, takie bardzo ciekawe, bo chodzi o, jeżeli jest
instalacja na dachu fotowoltaiczna w razie pożaru, no są różne głosy, że straż w ogóle nie będzie tego
gasić i jak do tego podchodzicie, dziękuję.

Komendant Powiatowy PSP - To na pierwsze pytanie odpowiadam prawo, wymaga tego, że teraz
każdy kto zakładał instalację powyżej 6,5 kW, 6,5 kW musi złożyć zawiadomienie do nas, na chwilę
obecną cel tego jest taki, żeby żebyśmy mieli w dyspozycji instalację i informację, gdzie takie znajdują
się instalację pod kątem działań ratowniczo-gaśniczych, żeby zastępy, które udają się na miejsce
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ostrzec, że tam i tam jest dodatkowe, dodatkowy prąd, który może spowodować kolejne problemy. To
jest też tak, że właśnie po to są te zgłoszenia, aby były jasno oznakowane na przykład wyłączniki
instalacji fotowoltaicznej, gdzie, w jakim miejscu po prostu znajduje się wyłącznik, gdzie jest falownik,
jak biegną instalację po to, żeby strażacy mieli podczas działań możliwość zorientowania się w tej
sytuacji, żeby nie było dodatkowego źródła prądu, które po prostu może powodować to, że któryś ze
strażaków zostanie porażony. To jest pierwszy, jeden z elementów. A jeżeli chodzi o drugie pytanie,
czy będziemy gasić, no oczywiście będziemy starali się gasić ten pożar, jeżeli to będzie tylko możliwe,
to jest decyzja kierującego działaniem i jeżeli on będzie miał potwierdzenie i będzie instalacja, która
odłączy napięcie w odpowiednich miejscach no to jest oczywiste, że po prostu tutaj nie ma żadnej
dyskusji tylko tutaj zaznaczamy, że najważniejsze jest bezpieczeństwo strażaka ratownika, żeby po
prostu nie było sytuacji, że zostanie porażony prądem, bo no to stawia olbrzymie niebezpieczeństwo i
odpowiedzialność dla kierującego działaniami ratowniczymi.

Przewodniczący  Rady  -  Dziękuję  bardzo,  prosimy  w  tej  chwili  pana  inspektora  Wojciecha
Jakubowskiego  Komendanta  Powiatowego  Policji  w  Chojnicach  o  zabranie  głosu,  bardzo  proszę.

Komendant Powiatowy Policji Wojciech Jakubowski - Panie Burmistrzu, Dziękuję za zaproszenie, może
kilka  informacji  łącznie  z  cyframi  odnośnie  przestępczości,  zagrożenia  przestępczością  a  terenie
miasta i gminy. Przestępczości utrzymuje się na tym samym poziomie rok do roku, to są malutkie
wahnięcia  ilości  przestępstw.  Brusy  i  gmina  są  miejscem najbezpieczniejszym w  powiecie,  jest
najmniej  przestępstw  tutaj  u  państwa.  Ogólnie  posterunek  w  Brusach  wszczął  w  tym roku  90
postępowań, w zeszłym roku 74, jest to jest to kilka postępowań więcej. Co by państwa najbardziej
interesowało,  w  naszym  takim  żargonie  i  określeniu  mamy  taką  statystykę  7,7  przestępstw
najbardziej  uciążliwych  dla  społeczeństwa  to  jest:  kradzież,  kradzież  z  włamaniem,  kradzież
samochodu, rozbój, bójka pobicie, uszkodzenie mienia i uszczerbek na zdrowiu. W tej kategorii, w tym
czasie, o którym mówimy za 5 miesięcy, w zasadzie za chwilę będzie sześć miesięcy ilość przestępstw
utrzymuje się na tym samym poziomie, bo to jest w zeszłym roku mieliście 14 takich przestępstw, w
tym roku też 14. W zeszłym roku było wykrytych 2, w tym roku są 4 wykryte, podejrzanych w zeszłym
roku był 1, w tym roku jest 3. Przestępczość nieletnich spadło ilość nieletnich ujawnionych, którzy
popełnili czyn karalny czy też byli zagrożeni demoralizacją tutaj na tym terenie w zeszłym roku było
17, w tym roku jest 14. Nastąpił wzrost spraw alimentacyjnych, spowodowane to jest zmianą przepisu
to  od  jakiegoś  czasu,  po  prostu  z  urzędu  są  wszczynane  sprawy,  mopsy  nas  powiadamiają  o
niepłaceniu alimentów i i my prowadzimy te postępowania, i tu jest w liczbach z 12 w zeszłym roku do
24 w tym roku. Policjanci w Brusach w tym w tym półroczu przeprowadzili ponad 2000 interwencji, z
tego  domowych  było  60.  Zatrzymani  w  tym  w  tym  półroczu  pięciu  sprawców  na  gorąco.  Do
wytrzeźwienia doprowadzili  14 osób.  Wylegitymowali  prawie 3000 osób.  Ujawnili  prawie 1,5 tys.
wykroczeń. Pouczono 1091 osób, skierowano wniosków o ukaranie 58, wystawiono mandatów 341.
Policjanci  miejscowi  odbyli  ponad  100  spotkań  z  lokalną  społecznością.  Jest  to,  jest  to  praca
miejscowych  policjantów  tutaj  w  posterunku  w  Brusach  odniesiona  w  liczbach,  takich  jakby
bezwzględnych w naszych statystykach. Też ciężko mówić o podsumowaniu jakimś, bo to jest 5
miesięcy. My raczej skupiamy się na półroczu i na i na całym roku to wtedy możemy bardziej się
odnieść  do  tej  do  tej  statystyki.  Oceniam pracę  posterunku i  policjantów na  dobrym poziomie.
Podejmują interwencję w zasadzie no każdą interwencję policja musi podjąć, mamy określony czas na
podjęcie takiej interwencji, bo na bardzo pilne, gdzie jest zagrożenie życia to jest do 7 minut, a na
zwykłą interwencję do 15 minut. Wiadomo, że trzeba dojechać, znaleźć to miejsce i udzielić pomocy i
wsparcia dla osób potrzebujących. To to co dotyczy liczb i przestępczości. Wracając tutaj, byłem
zaskoczony troszeczkę, że mój wniosek został rozpatrzony negatywnie przez Komisję. Poprosiłem tutaj
za pośrednictwem pana Burmistrza o wsparcie finansowe na zakup radiowozów w kwocie 15 000. To
wyszło tak niespodziewanie powiem państwu, bo w naszym powiecie wszyscy mieszkańcy wiedzą,
dysponujemy radiowozem nieoznakowanym wideorejestratorem. Jest to jest to Insignia znana, znane
są numery tego samochodu, operuje tutaj  na terenie naszego powiatu, jest to wyeksploatowany
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samochód i po prostu w tej chwili jest więcej w naprawie jak jeździ. I podjąłem decyzję, że trzeba ten
samochód zmienić. Wystąpiłem do samorządu o wsparcie, tak zwany zakup połówkowy, przy czym
przy czym Komenda Główna, bo to jest Komenda Główna jest inicjatorem tego, na tym etapie jakby
naszych ustaleń założenie było takie, że kupimy sami ten samochód. Pan starosta przekazał kwotę 60
000, burmistrz 60 000, pan wójt Chojnice 50 000. By to wystarczyło na zakup tego samochodu. W
międzyczasie otrzymaliśmy informację, że będzie ten zakup połówkowy i została nam pewna kwota
pieniążków i żeby ją wykorzystać postanowiliśmy jeszcze jeden radiowóz dokupić, ale brakowało nam
te 15000. No i wystąpiłem do tutaj za pośrednictwem pana Burmistrza do państwa o wsparcie, żeby
jeszcze jeden radiowóz tutaj w Chojnicach nowy był i to jest zakup też centralny połówkowy 65 tys.
samorząd,  65  tys.  daje  strona  służbowa.  Toyota  hybryda  o  napędzie  elektryczno-spalinowym  i  trafi
tutaj do naszego powiatu. Wideo założenie jest takie, że będzie to Skoda z mocnym silnikiem Super B
z wyposażeniem z wyposażeniem z kamerą i będzie pracować na naszym terenie. I moja prośba jest
do państwa o to wsparcie tych 15000 no bo będziecie państwo mieli samochód do dyspozycji, to
znaczy policjanci  będą dysponować tym samochodem i  i  służyć pomocą,  przy czym też pragnę
poinformować państwa, że w zeszłym roku do Brus centralnie do posterunku trafił samochód T6, nowy
wartości 300 000 z zakupu tylko służbowego i trafił samochód Skoda Fabia, po przerobieniu, pewnie
widzicie jeździ nim przewodnik z psem, też musi się przemieszczać tutaj na waszym terenie, na
terenie miasta i gminy Brusy. Bardzo dziękuję za wcześniejsze wsparcia, bo były takowe z państwa
strony do zakupów do zakupów celowych, właśnie typu o te środki transportu chodzi  i  liczę, że
przychylicie się do mojej prośby i i pozytywnie zaopiniujecie mój wniosek i i ten radiowóz uda nam się
kupić tutaj do naszej komendy, żeby służył mieszkańcom i jak najszybciej, żeby policjanci dojeżdżali
na  miejsce  tam,  gdzie  są  potrzebni.  Dziękuję  za  współpracę,  tak  jak  pan Burmistrz  powiedział,
jesteśmy w zasadzie na stałych łączach cokolwiek się dzieje policja jest na miejscu, służy pomocą,
podejmujemy  wszelkie  interwencje,  realizujemy  zadania  ustawowe,  no  i  działamy  w  no  przede
wszystkim w tym okresie pandemii no i to jest trudny okres dla całego społeczeństwa, dla policjantów
też. W komendzie w Chojnicach chorych było ponad 50 osób, 3 policjantów bardzo ciężko przeszło
koronawirusa, do tej pory borykają się ze zdrowiem, 1 musiał odejść na emeryturę w związku z tym,
także no policja generalnie podejmuje działania i zaraża się no od ludzi zewnętrznych, no bo tak to tak
to  wygląda i  ryzykują  życiem i  zdrowiem,  żeby temu społeczeństwu służyć.  Jeszcze  raz  bardzo
dziękuję za współpracę i liczę na wyrozumiałość i współdziałanie tutaj państwa razem z nami dla
dobra wszystkich naszych mieszkańców. Dziękuję bardzo.

Przewodniczący Rady - Dziękuję bardzo panu Komendantowi, głos chce zabrać pan Burmistrz, bardzo
proszę.

Burmistrz  Brus  -  Panie  Przewodniczący,  wysoka Rado,  panowie  Komendanci,  szanowni  państwo.
Chciałbym tutaj jeszcze też nawiązać do wypowiedzi Komendantów Państwowej Straży Pożarnej i
Policji, może rozpocznę od straży, bo na samym początku też podziękowałem za tą współpracę bez
jakiś takich szczegółów. Pan Błażej Chamier Cieminski podkreślił pewne ważne elementy, które są w
działalności  Państwowej  Straży  Pożarnej,  ale  też  zakresie  ochotniczych  straży  pożarnych.
Rzeczywiście ten kontakt jest jakby bardzo ścisły i i i częsty, ciągły, bo wszelkie decyzje, które są
podejmowane na terenie gminy Brusy związane z funkcjonowaniem jednostek ochotniczej  straży
pożarnej jest to często konsultowane na poziomie Komendy Powiatowej, ale bardzo często również
Komendy Wojewódzkiej, a jeżeli jest potrzeba to nawet jeszcze dalej, bo pewne decyzje zapadają
nawet na poziomie Komendy Głównej, stąd chociażby pewne decyzje związane z przekazywaniem
sprzętu  do  naszych  jednostek,  dlatego  ja  za  tą  współpracę  na  ręce  pana  Komendanta  pragnę
podziękować za to też osobiste zaangażowanie, ale też za tą współpracę i z Komendą Wojewódzką i z
Komendą Główną, bo jest to dla nas ważne, bo proszę państwa, my jako gmina Brusy otrzymaliśmy
też sporo sprzętu. To nie wszystko jakby zostało wymienione, podkreślane, ale wielokrotnie w swoich
wypowiedziach, w sprawozdaniach o tym też mówiłem, a więc państwo jesteście zorientowani. Pewnie
tutaj jakby nie sposób, to wynika też ze skromności, żeby pan Komendant się jakby tym chwalił, co
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nam przekazuje, ale pozyskaliśmy dobry sprzęt, który jest wykorzystywany na terenie naszej gminy,
bo i samochód terenowy Terrano, wcześniej samochód Iveco do Leśna, który w bardzo dobrym stanie,
który był wykorzystywany w komendzie w Chojnicach został przekazany. W wyniku współpracy też
wysięgnik,  który jest  na terenie naszej  gminy,  to akurat nie z Chojnic,  ale powiedzmy z terenu
naszego województwa, który tutaj dotarł, ale to też jakby wspólne decyzje, wspólne zabiegi o tą
ostateczną  decyzję  i  Komendanta  Wojewódzkiego  i  Komendanta  Głównego,  ale  też  sprzęt
hydrauliczny, który wysokiej wartości dotarł do Leśna i pewnie byśmy znaleźli jeszcze kilka innych
elementów, a więc to jakby uzupełnia też nasze zasoby.  I  dzięki  temu oczywiście,  że Komenda
Powiatowa Państwowej Straży Pożarnej też kupuje, nabywa pewien nowym sprzęt to ten, który się
nadaje można przekazywać dalej. Dlatego za to też bardzo serdecznie dziękuję w imieniu no nas
wszystkich, nie strażaków, ale mieszkańców tak naprawdę. I  proszę państwa kolejne kwestie, bo
dzięki temu, że też pozyskaliśmy nowe wozy bojowe, o których tutaj pan Komendant mówił, no to też
możemy zagospodarować w różny sposób nasz sprzęt, który posiadamy, bo następują kolejne jakby
decyzje i to decyzje, one są przede wszystkim merytoryczne, to chcę podkreślić, bo nieraz zupełnie
inaczej pewne kwestie też widzą strażacy w jednostkach OSP, gdzie jaki sprzęt powinien trafiać, nie,
to nieraz trwa długo, ale to są rozmowy, negocjacje pewne, też ustalenie jest przyszłość jednostki,
jaka ma być. Tutaj pan Komendant mówił też o zmianie tych przepisów, to chcę podkreślić, że nawet
jeżeli są jakieś kontrowersje, uwagi wokół tego, to chcę podkreślić, że ktoś próbuje uporządkować
pewne  kwestie  związane  z  funkcjonowaniem  OSP  na  terenie  kraju,  bo  nieraz  jest  krytyka,  są
komentarze, ale przecież przez wiele lat po prostu nikt tych koniecznych zmian nawet nie próbował
wdrożyć w życie, a więc jest potrzeba porządkowania pewnych kwestii. Także oczywiście ważne jest
to, żeby w wyniku konsultacji wyszedł odpowiedni kształt tych przepisów, taki, który będzie zadowalał
nas wszystkich jakby beneficjentów tej współpracy. Natomiast to, że Leśno ma nowy samochód to też
została  podjęta  decyzja  o  przekazaniu  samochodu  tego,  który  pochodził  z  Ministerstwa  Obrony
Narodowej do jednostki OSP Czyczkowy i to też nastąpi, to jest jakby kolejny ruch, też w związku z
tym, że Brusy mają nowy wóz bojowy ten z wyborów krótko mówiąc to też samochód Jelcz trafił już do
jednostki  w Męcikale,  OSP Męcikał,  a więc to też jest kwestia przygotowywania tej  jednostki  do
krajowego systemu i to dosprzętowienie, przygotowanie też jest ważne. A więc też jeszcze będzie
kilka ruchów takich sprzętowych i to na bieżąco jakby konsultujemy też, spotykamy się ze strażakami
tak, aby te decyzję rzeczywiście były takie przemyślane też, tutaj oczywiście z naszym Komendantem
Miejsko-Gminnym panem Januszem Szmaglikiem również i prezesami poszczególnych jednostek. I to
proszę  państwa,  to  jest  jakby  jedno,  dlatego  za  tą  szeroką  współpracę  dziękuję.  Tutaj  o  wielu
kwestiach zresztą żeśmy też już rozmawiali wielokrotnie wcześniej i te kwestie też państwu są znane.
Natomiast dziękuję też za wystąpienie Komendanta Powiatowego Policji pana inspektora Wojciecha
Jakubowskiego, bo rzeczywiście ta dyskusja była wczoraj na komisji na temat tego wsparcia. To jest
taki wniosek jakby spontaniczny bardzo i może nawet nie było tego czasu na konsultację. Ja myślę
tak, że akurat to taki pewien problem, dzisiaj też dziękuję za tą obecność, bo wczoraj może zabrakło
jakby też tej dyskusji, takiego uzasadnienia. Ja już wcześniej sygnalizowałem, że na pewno nie będę
mógł uczestniczyć w komisji, jak ona już była planowana, ale też wczoraj i nie było pana Olgierda
Chylewskiego, który tą kwestię, też nie mógł uczestniczyć w komisji, miał też przedstawić, bo to jest
rzeczywiście taka nagła też sytuacja, to, co pan Komendant przedstawiał. Oczywiście może to nie jest
tak, bo akurat w tej współpracy z Państwową Strażą Pożarną wygląda inaczej, że tego sprzętu więcej
jest  przekazywane  do  nas,  do  Brus  i  coś  trafia,  ale  po  prostu  są  takie  możliwości,  tak,  są  takie
możliwości i ten sprzęt jest przekazywany, natomiast pewnie ze strony jakby policji po prostu takiej
możliwości nie ma, chociaż były sytuacje takie, że też trafiał sprzęt, samochody używane trafiały też
do straży, do jednostek OSP właśnie z policji i wiemy, że takie pojazdy mieliśmy chyba i w Kosobudach
i w Czarnowie, jeszcze jakieś propozycje były. To też sprzęt, który po prostu był przekształcony do
funkcjonowania w jednostkach OSP. Ale proszę państwa, to jest sytuacja taka, bo zawsze pojawi się,
to są też trudne decyzje, bo też ktoś powie, że wspieramy policję, dlaczego to nie jest realizowane
tylko z budżetu państwa, pewnie, te ograniczenia one są w stosunku i do służb jakieś, chociaż to
dosprzętowienie pewne następuje,  bo tutaj  pan Komendant chociażby też od Państwowej Straży
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Pożarnej to też dofinansowanie z budżetu państwa tak samo jak policja, ale to się trochę poprawiło i
jednak  dofinansowanie  jest  na  lepszym wyższym,  poziomie,  ale  jeżeli  porównamy to  finansowanie  i
zakupy sprzętu, gdzie to są duże kwoty po kilkaset tysięcy zł zakup sprzętu do straży pożarnej do
naszych ochotniczych jednostek, ten sprzęt musi być musi być w gotowości, ale on na pewno nie tymi
pojazdami nie pokonuje się takich odcinków dróg, tylu kilometrów, a sprzęt w policji to jest po prostu
no, tak intensywne zużywanie tego sprzętu, bo te samochody robią codziennie czy w ciągu miesiąca
czy roku taką ilość kilometrów, że samochody strażackie przez ileś lat tego nie zrobią i to jest pewnie
ta różnica. Oczywiście to są takie problemy, o których też rozmawiamy bardzo często, że jeżeli mamy
takie tereny jak nasze, drogi gruntowe, drogi często w nie najlepszym stanie, gdzie jest ta zabudowa
rozproszona a te samochody gdzieś muszą po prostu szybko dotrzeć, nieraz no z większą prędkością,
ten sprzęt po prostu się zużywa, te pytania zadajemy, dlaczego nie jest budowany mocniejszy, lepszy
na specjalne zamówienie, przystosowany po prostu do warunków. I tak się okazuje, że pewnie, tak
byśmy nie chcieli, ale samochody policyjne bardzo często wyjeżdżają na lawecie i to często nowe
samochody, które są, ale już mają sporo kilometrów i to jest taki problem, dlatego rozumiejąc też tą
sytuację,  my jako  samorząd tak,  bo  nieraz  te  decyzje  nie  też  do  końca były  zrozumiałe  przez
mieszkańców, bo te uwagi były, że finansujemy, wspieramy jakby policję, bo nieraz jakby pewnie, że
różny jest ten kontakt jakby mieszkańców z tymi służbami, z policją, bo nieraz ktoś będzie ukarany,
inaczej na te kwestie spogląda, ale my, jako samorząd patrzymy na kwestie bezpieczeństwa tak, bo
będą uwagi takie, że do pracy funkcjonariuszy policji i my o tym rozmawiamy, bo jeżeli takie sygnały
są, ja też przekazuje panu Komendantowi często, żeby zweryfikować pewne kwestie,  jeżeli  to uwagi
mieszkańców są w stosunku do pracy funkcjonariuszy, żeby zwrócić na to uwagę, bo takie uwagi po
prostu różne się też pojawiają i tak, i oczywiście często głosy takie, że dlaczego te patrole nie są tam,
że policja spaceruję, czy jeździ rowerami i tak dalej, ale funkcjonariusze jeżdżą samochodami, bo są w
tym samochodzie, bo często gwałtownie, nagle są wzywani w inne miejsce, gdzie szybko muszą się
przemieścić. A więc to to też są różne czynniki, o tym będą jakby decydować. Ja nie chciałbym też
jakby o tym mówić, bo to pewnie to wszystko lepiej pan Komendant szczegółowo by przedstawił, tylko
czy też jest aż taka potrzeba, ale chcę powiedzieć tak, też panie Komendancie, bo tutaj absolutnie też
mówię tak jak może wczoraj zabrakło trochę tej rozmowy, bo nie miał, nikt nie przedstawił dokładnie
też o co chodzi, na czym ten wniosek też polega, ale to jest normalne, bo tutaj wręcz ta współpraca z
naszym samorządem ona się układała wzorowo, tutaj powiem w imieniu Radnych Rady Miejskiej, bo
my zawsze rozumieliśmy ten apel taki, kiedy jest potrzeba wsparcia i to wsparcie zawsze następowało
i tym bardziej dlatego naturalne, że pojawi się pytanie, znowu? To to jest zupełnie też normalne, ale to
wsparcie  było,  bo  proszę  państwa,  gdyby  nie  było  naszej  inicjatywy samorządu  co  do  budowy
Posterunku  Policji  w  Brusach  to  by  go  nie  było,  bo  ten,  ta  propozycja  wypłynęła  stąd,  z  tego
samorządu i  to  się  jakby udało  w tej  współpracy  od  poziomu naszego tutaj  można powiedzieć
posterunku poprzez komendę powiatową, wojewódzką aż do Komendanta Głównego i Ministerstwa
Spraw Wewnętrznych, była inwestycja zagrożona, udało się to obronić, przekazaliśmy teren i wsparcie
finansowe  dla  inwestycji,  kiedy  była  potrzeba,  nie  było  środków finansowych  to  by,  żeby  zwiększyć
ilość  funkcjonariuszy  przez  wiele  lat  finansowaliśmy  etaty,  tak  to  był  spory  wydatek  dla  naszego
budżetu i tych zakupów pojazdów też trochę było, a więc zawsze była ta przychylność, zawsze było to
zrozumienie i myślę ,że ta współpraca po prostu dobrze się układała, ale rozumując po prostu też
potrzebę, dlatego też jest kwestia taka, że nawet jeżeli są jakieś spostrzeżenia, są uwagi, są jakieś
apele do i pracy policji, pracy posterunku to należy o tym mówić tak, należy na to zwracać uwagę, bo
to jest zupełnie normalne naturalne. Brakuje teraz może tych zebrań, pewnych spotkań ale często i
policjanci uczestniczyli i w zebraniach wiejskich, również które były, często apele o zwiększenie ilości i
patroli i tak dalej. Ta policja jest widoczna na terenie gminy Brusy i pewnie ta sama obecność, to, że
są widoczni w różnych zakątkach no też to powoduje takie poczucie bezpieczeństwa, że ta policja
gdzieś tutaj jest, się pojawia jednego, drugiego, trzeciego dnia. Duże problemy są takie, które mamy,
rzeczywiście  dzisiaj  dostępne pojazdy dla  młodych ludzi,  którzy  mają  świeżo prawo jazdy,  tutaj
widzimy nawet przy urzędzie czy naszym placu targowym różne tak powiem spalone opony, te ślady
pozostają czy ten okres dzisiaj jakby moda na motory. I to jest pewna taka plaga z czym sobie też
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problem, no żeby z tym poradzić, i to też jakby o to apelujemy, żeby naprawdę zwrócić uwagę, na to,
na to, żeby nie stało się tragedii, bo wiemy, że było sytuacji bardzo dużo i znaliśmy młodych ludzi,
którzy właśnie tak jeździli jako młodzi, ich nie ma, oni po prostu niektórzy zginęli, a jeszcze nieraz
dochodziło do tego, że ktoś po prostu niewinny był jakby uczestnikiem ruchu drogowego i po prostu
stracił  życie.  I  to,  i  te  działania,  ta  profilaktyka  po  prostu  jest  potrzebna.  Natomiast  tutaj  trudno
pewnie nam się, ja nie chciałbym dyskutować w kwestii takiej czy komuś należał się mandat czy nie,
bo to bo to już nie jest jakby czy moją czy naszą rolą, bo to już jest określone działanie. Ale ta
współpraca też jest potrzebna, mamy na terenie naszej gminy, bo kiedy mówimy o tej wodzie, to to
bezpieczeństwo dla też życia i funkcjonowania to też mówimy o różnych i gospodarstwach rolniczych,
działalności podmiotów gospodarczych, kiedy mamy dużą liczbę gospodarstw, wzmożona ilość prac
tak, która jest, wiemy, bardzo dużo wypadków, odpukać u nas tutaj się nic jakby nie wydarzyło, ale w
sąsiedztwie naszej gminy ile tragedii różnych i tutaj współpraca i ze strażą i policją ona jest ważna, a
więc  jakby  prowadzenie  tej  działalności  takiej  no  profilaktycznej,  edukacyjnej,  jeżeli  chodzi  o
bezpieczeństwie,  bo  tych  tragedii  było  dużo,  ale  też  jest  sytuacja  taka,  że  uczestnikami  ruchu
drogowego  po  prostu  jest  dużo  sprzętu  rolniczego,  dużo  pojazdów  i  ta  współpraca  ona  jest,
współpraca tak to określę potrzebna, żeby odbywało się to w taki sposób, że mogą rolnicy zebrać te
płody,  bezpiecznie  się  też  poruszać,  z  zachowaniem  bezpieczeństwa  i  tu  jest  też  potrzebna
współpraca wszystkich służb, żeby to po prostu prawidłowo i dobrze się też odbywało, że ten sprzęt
jest też odpowiednio oznakowany, przygotowany, te działania są potrzebne. Jest też coraz lepiej, jest
zupełnie inaczej, bo dochodziło do takich wielu sytuacji, że pewnie i policja miała z tym problemy, czy
karać czy nie karać, ale kiedy były wieczory, pojawiały się pojazdy, przyczepy, gdzie dobrze czy nieraz
czy ma ten przegląd czy nie ma, ale dobrze, żeby chociaż było to oświetlenie, tak, to podstawowe coś,
że ten pojazd jest widoczny, ale bywały takie sytuacje, to też, ja mam tą świadomość to nie chodzi o
to, żeby też kogoś karać, ale żeby uniknąć pewnych jakichś takich zagrożeń. I to jest ważne, żeby w
tym zakresie też ta współpraca była i myślę, że ona po prostu jest, dlatego za te wszystkie działania
jakby dziękuję, a cieszy pewnie komunikat od wielu lat taki, że u nas jest bezpiecznie tak, że jest
jakby tych przestępstw przede wszystkim mniej niż w innych miejscach, to to jest dobra informacja i
myślę tak, pewnie to jest i ta świadomość mieszkańców i każdy region ma swoją jakby specyfikę tak
to to to pewnie tak, że tak jest to tak o jedno do drugiego, tak pozwolę sobie to określić, a więc te
działania, ta współpraca też jest jakby potrzebna. Także tutaj dziękuję bardzo, tyle z mojej strony.
Mówię, że może rzeczywiście też ten temat nie był do końca jakby wczoraj umówiony, ale proszę
państwa też po tym wszystkim będziemy mieć jeszcze przerwę tak i  te kwestie tutaj pewne też
jeszcze możemy ostatecznie przedyskutować i omówić, dziękuję bardzo.

Przewodniczący Rady - Dziękuję bardzo, ktoś z państwa chciałby zabrać głos? Pan Marek Zblewski,
bardzo proszę.

Radny Marek Zblewski - Panie Przewodniczący, panie Burmistrzu, wysoka Rado, rzeczywiście wczoraj
na naszych wspólnych komisjach nie mieliśmy informacji na temat przeznaczenia kwoty 15000 zł na
jaki  samochód,  dla  kogo i  dlaczego.  Tych informacji  rzeczywiście  zabrakło,  dzisiaj  te  informacje
pojawiły  się  na  sesji  i  dobrze,  że  się  pojawiły,  mamy  większą  jasność,  wiem na  co  pieniądze
przeznaczamy, bo mieszkańcy, to są pieniądze naszych mieszkańców, naszych podatników, muszą
wiedzieć na co pieniądze idą, te są ważne rzeczy. Pan Komendant Powiatowy Policji wspomniał, że
zostanie zakupiony nowy samochód do policji drogowej do, z wideorejestratorem wykrywania tych
wykroczeń i przestępstw drogowych, i bardzo dobrze, że tak się dzieje. Też ten drugi samochód się
pojawi w przestrzeni naszej powiatowej i ten samochód zapewne pewnie będzie też i pełnił służbę na
terenie  gminy Brusy i  za  to,  dziękuję  tą  informację.  Ze swej  strony chciałem takie  tutaj  swoje
informacje przekazać co mieszkańcy sygnalizują do mnie, bo ja reprezentuję samorząd miejski w
naszej gminie i mieszkańcy sygnalizują mi takie sytuacje związane z pełnieniem służby przez policję
na terenie miasta. Mówią też że zbyt dużo policja przesiaduje w samochodzie, jeździ radiowozami, a
bardziej może by wyszła do ludzi, patrolujący teren pieszo. Ja osobiście nie wiem czy to jest konieczne
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siedzenie w samochodzie, obserwowanie czegoś czy tam patrolowanie pojazdem, czy lepiej może
pełnić służbę w obchodzie, czy w patrolu pieszym. Mieszkańcy może mają świadomość może kiedyś
jak było, że ten policjanci raz kiedyś powiedzmy na terenie miasta pełnił służbę pieszo, więcej mieli
kontakt z mieszkańcami, rozmawiali z mieszkańcami, mieszkańcy mogli swoje uwagi i tam problemy
przekazać  może  bezpośrednio  w  kontakcie  z  tym  policjantem,  idącym  powiedzmy  fizycznie  pieszo,
zatrzymał się przy posesji, czy tam mieszkaniec mógł podejść, mógłby coś tam zgłosić, czy jakieś
skargi czy coś takiego. No i moje takie pytanie czy rzeczywiście jest tak, że może mobilność musi być
większa, że policjanci bliżej tego radiowozu muszą być, bo być może te zagrożenia inne są te w tej
obecnej rzeczywistości też i mieszkańcy sygnalizują kwestie, że jest większa dostępność do środków
odurzających. Nie wiem czy tak rzeczywiście jest,  ale sygnalizują do mnie, sygnalizują, że jakby
młodzież ma większą dostępność. Nie wiem, skąd to się bierze, czy rzeczywiście tak jest, ja tego tam
osobiście nie potwierdzę, bo nie byłem świadkiem takich zdarzeń. Natomiast też informują mnie
mieszkańcy, że ten numer 112, oczywiście pan Komendant nie jest tutaj dysponentem tego numeru,
ale  też  informują,  że  czasem jest  tak,  że  dzwonią  w sprawach policyjnych,  czy tam w sprawie
ratunkowej,  medycznej,  czy  do  straży  pożarnej,  informują  operatora  o  jakimś  zdarzeniu
kryminogennym czy zdarzeniu drogowym, przedstawiają mu to zdarzenie operatorowi na 112 i ten i
za chwilę jest on przełączani są do dyżurnego policji  albo do dyżurnego straży pożarnej czy do
dysponenta, dyspozytora pogotowia ratunkowego i to samą historię opowiadają w drugim miejscu. Mi
się wydaje, że to chyba nie powinno tak być, bo przecież to wydłuża czas albo też oddzwaniają do
nich powiedzmy z policji czy tam z innych z innych jednostek do tego zgłaszającego i to niepotrzebne
zamieszanie wyprowadzam, mi się wydaje wśród mieszkańców. Dziękuję.

Przewodniczący Rady -  Dziękuję bardzo, czy pan inspektor chciałby do tego się odnieść,  bardzo
proszę.

Komendant Powiatowy Policji - Odniosę się do tych pytań. Obiecuję, że patrole piesze pojawią się w
Brusach i żeby mieszkańcy widzieli ten patrol pieszy i na pewno na pewno będą planowane. Taktyka
pełnienia służby z użyciem radiowozu, bo tak to trzeba powiedzieć jest taka, że no w każdej chwili tak
jak tutaj pan Burmistrz nawet powiedział dostaje sygnał policjant no i policjant musi się udać. No jest
w Kosobudach wypadek śmiertelny no a policjanci będą gdzieś nawet tutaj w rejonie urzędu to to jaki
czas mi zajmie zanim dotrą do posterunku i pobiorą ten radiowóz. Taktyka pełnienia służby, jeszcze
raz podkreślam, oni mają się przemieszczać tym radiowozem i wysiadać i mają dany teren obejść,
sprawdzić i tak są zadaniowani. No jeżeli są sygnały od mieszkańców, że nie do końca to to działa ja
proszę o informację tak jak tutaj pan przekazał do siebie, na pewno to zmienimy i będzie tak powinno
być. Co do narkotyków no staliśmy się wirtualną wioską i dostęp przez internet jest do wszystkiego i
naprawdę w tej sieci,  w tej sieci młodzież korzysta, korzysta z tego i  pewnie stamtąd gdzieś te
dopalacze,  bo  mówimy  o  dopalaczach  trafiają  i  nawet  tutaj  w  Brusach  to  to  to  to  zjawisko  jest,
marginalne  ale  jest,  dziękuję  bardzo.

Przewodniczący Rady - Dziękuję bardzo, bardzo proszę, pan Dariusz Rutowski.

Radny Dariusz Rutowski - Szanowny panie Komendancie, chciałbym się zwrócić do pana z takim, z
taką sprawą, a więc co się stało w ciągu ostatniego roku, rok temu rozmawialiśmy, rada miasta
przekazywała pieniądze i tu jednogłośnie głosowaliśmy za tym, aby pieniądze na radiowóz przekazać.
Nie było żadnych wątpliwości. Wczoraj odbyła się komisja łączna, łączona komisja rady miasta, na
której niemalże jednogłośnie wszyscy byli przeciwni przekazaniu pieniędzy na radiowóz, czy to będzie
taki, czy inny radiowóz, tutaj nikt nawet nie pytał o to. Co w ciągu tego ostatniego roku się stało, że
policja, nie wiem, mi się wydaje, że bo to są jeżeli chodzi o głosy radnych to są głosy, które słyszą od
swoich mieszkańców, z którymi mają kontakt. Co się stało z zaufaniem do policji w ciągu ostatniego
roku,  że  mieszkańcy  jednak  no  chyba trochę  mniej  ufają.  Poza  tym no  dość  duża  ilość  kar  w
wyznaczanych mieszkańcom i mieszkańcy mają takie odczucie, że przynajmniej osoby z którymi mam
kontakt,  że  no  jednak  tej  policji  jest  dużo,  tak  jakby  działania  policji  są  jakby  prześladujące
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mieszkańców, z różnych to powodu, no podejrzewam, że większość z tych spraw wiąże się z ostatnim
rokiem z pandemią. Także no należałoby się zastanowić, co się w ciągu tego roku stało, że po prostu
to zaufanie do policji spadło, dziękuję bardzo.

Przewodniczący Rady - Dziękuję, pan inspektor, bardzo proszę.

Komendant  Powiatowy  Policji  -  Mogę  się  odnieść  do  tej  wypowiedzi.  No  ciężko  mówić  o
prześladowaniu, policja reaguje na łamanie przepisów i popełnione wykroczenia. No i każda reakcja,
nie każda reakcja kończy się kończy się mandatem, bo pouczenie także jest formą represji i  czy
zwróceniem uwagi i jak tutaj pan wspomniał o maseczkach, bo to to to to do mnie też takie sygnały
docierają,  że  ludziom  no  nie  podoba  się  to,  że  policjanci  każą  za  nienoszenie  maseczek  i
nieprzestrzeganie zasad tych epidemiologicznych. Policja musi reagować, naprawdę przez bardzo
długi okres pouczyliśmy tylko ludzi, pouczaliśmy ludzi, nawet była akcja rozdawania maseczek, żeby
każdy nosił tą maseczkę, ale ja wirus się rozprzestrzeniał w tak dużym tempie, doniesienia były o
śmiertelności  tak  dużej,  dlatego  skutek,  pouczenia  nie  przynosiły  tego  skutku,  dlatego  została,
policjanci  stosowali  represje,  żeby  ludzie  nauczyć  i  zgodnie  z  przepisami,  żeby  ponosili
odpowiedzialność za nieprzestrzeganie tych zasad. Policjant zawsze obywatela poucza i obywatel ma
prawo nie przyjęcia mandatu, wówczas jest kierowany wniosek do sądu i obywateli idzie do sądu,
broni się przed sądem i sąd decyduje czy ukarać, czy też nie i te mandaty jeszcze dla państwa wiedzy
to są rzędu 20 do 100 zł. To nie są to nie są mandaty po 500 zł czy tam po 1000 zł, ale to są to są to
są w większości mandaty tak niskie po prostu żeby społeczeństwo nauczyć tych zasad, no bo no
pandemia szalała, ludzie umierali, zakażali się i z tego to się bierze. Następna kategoria, kategoria
wykroczeń,  to  są  wykroczenia  wszelkie  drogowe,  no  i  tutaj  też  no  społeczeństwo  będzie
niezadowolone, ludzie będą niezadowoleni jak dostaje ten mandat za przekroczenie prędkości czy za
wyprzedzanie w miejscu niedozwolonym, no ale no niestety, przepisy są po to żeby je przestrzegać.
Dziękuję bardzo.

Przewodniczący Rady - Dziękuję, czy ktoś z państwa jeszcze chciałby zabrać głos? Jeszcze pan Dariusz
Rutowski tak, bardzo proszę.

Radny Dariusz Rutowski - No ja tu chciałem jeszcze uszczegółowić, a więc jeśli chodzi o to to nie tak
do końca jest, że te mandaty były proponowane w najniższej wysokości, ponieważ znam przypadki, w
których nawet niepełnoletnie osoby były proponowane były najwyższe mandaty w wysokości 500 zł,
także i takie sytuacje bywały, także no to tyle chciałem tutaj doszczegółowić jeszcze, dziękuję bardzo.

Przewodniczący Rady - Proszę państwa, jeżeli już nikt z państwa nie chciałby zabrać głosu tak to
chciałbym tutaj zakończyć tą dyskusję. Proszę państwa, chciałbym też podziękować naszym gościom
za udział,  za udzielone odpowiedzi i  chciałbym też podziękować w imieniu nas tutaj za taką też
współpracę, ale też zadbanie nad bezpieczeństwem naszych mieszkańców i za współpracę z nami, z
naszym samorządem i z naszymi mieszkańcami i dziękuję za, jeszcze raz za udział i ogłaszam w tej
chwili 15 minutową przerwę, dziękuję bardzo.

Ad. 7a.

Przewodniczący  Rady  -  Wracamy  do  obrad  sesji.  Proszę  państwa,  kolejny  punkt  w  sesji  to
podejmowanie uchwał i pierwsza przygotowania uchwała dotyczy emisji obligacji komunalnych oraz
zasad ich zbywania, nabywania i wykupu. Przewodniczący Rady przedstawił treść projektu uchwały i
uzasadnienia. Tyle treść uchwały i uzasadnienia. Czy ktoś z państwa chciałby zabrać głos w sprawie
projektu tej uchwały. Bardzo proszę, pan Michał Szczepański.

Radny Michał Szczepański – Panie Przewodniczący, wysoka Rado, panie Burmistrzu, moje pytanie
odnośnie  wyemitowania  tych  obligacji  to  jest  następujące,  ile  ewentualnie  wynosi  koszt  takich
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obligacji w całości, bo tutaj jest podana 18000, rozumiem, że to jest jakby nazwę po swojemu „za
wydruk”, ale potem to oprocentowanie, za ile trzeba by je no chociaż szacunkowo wykupić. Drugie
pytanie moje brzmi czy może pan Burmistrz czy pani Skarbnik ma wiedzę, ile na tę chwilę w ogóle
gmina ma takich obligacji do wykupu czy też za jaką kwotę, no i trzecie, bo tam jest ujęte, że te
pieniążki z obligacji mogą być przeznaczone na zmniejszenie deficytu lub na pokrycie kredytów, na co
na co te obligacje mają być przeznaczone. Dziękuję.

Przewodniczący Rady - Bardzo prosimy może o zabranie głosu panią Skarbnik.

Skarbnik Gminy Ewa Trzebiatowska – Gryglewska - Panie Przewodniczący, wysoka Rado, jeśli chodzi o
koszty emisji obligacji symulacja jest przygotowana przeze mnie, to jest szacunkowy na podstawie
wstępnej prognozy rynku i jest to gdzieś koszt 17% plus dodatkowe koszty, można liczyć 700000. To
jest  pierwsze  pytanie.  Jeśli  chodzi  o  obligacje  obecne  to  mamy tylko  obligacje  i  to  jest  kwota
18680000 zł.  W uchwale przy zmianach uchwały budżetowej jest zapis,  z którego wynika, że te
obligacje zostaną przeznaczone na pokrycie deficytu budżetu na ten rok. Dziękuję.

Przewodniczący Rady - Dziękuję bardzo. Czy jakieś dodatkowe pytania?

Radny Michał Szczepański - Tak, no dodatkowe pytanie, no jakby nie wymagam też odpowiedzi, bo nie
wiem czy tam te 18 milionów, które w tej chwili posiadamy, w jakich latach spłata miałaby nastąpić
czy wykup, przepraszam. Do 2027 mamy, Jeśli chodzi o tą uchwałę to planowana, planowany wykup
jest w 2028 - 2 miliony i 2029 - 2 miliony.

Przewodniczący Rady - Czy jeszcze jakieś pytania, tak bardzo proszę.

Radny Michał Szczepański - Tak, no bo właśnie ta jakby data wykupu tych obligacji jest taka no trochę
kontrowersyjna, tu już jakby zwrócę się może bardziej do pana Burmistrza, bo rozumiem, że to była
pewnie jego propozycja i jest pewna niezręczność, bo w 2028 czy 2029 roku to pewnie części z nas
tutaj nie będzie a pan Burmistrz nawet chyba z uwagi na przepisy i będzie mógł zasiadać, i teraz jeżeli
mówimy szeroko o tym co się buduje w gminie i tak dalej to obawiam się, że niektórzy mieszkańcy,
którzy oczekują na inwestycje w przyszłych latach to się ich nie doczekają, bo za 5, w 2027 roku czyli
za jakieś 6 lat zaczniemy spłacać te inwestycje, które teraz robimy i czy takie wydłużenie w czasie jest
potrzebne, bo jeżeli mówimy za 6 lat to jeszcze obecny Burmistrz będzie musiał wygospodarować te
pieniądze i na pewno sobie z tym poradzi, ale 2028-2029 rok to już są tak odległe terminy, że nasi
następcy będą musieli się z tym borykać i czy tutaj już, że tak powiem, historia nas nie oceni zbyt
negatywnie, czy jest potrzeba wyciągać to aż tak daleko. Dlaczego też pytam o ten koszt 17%, 700
tysięcy, bo tu może pani Skarbnik mnie zaraz jakby wyprostuje, bo ja nie wiem czy my możemy na
przykład wydłużać, zwiększać sobie ten deficyt, bo mamy tam chyba do 60%, czy nie taniej dla gminy
nie  spłacać  po  prostu,  znaczy  kredyty  trzeba  spłacić,  ale  czy  ten  deficyt  nie  powinien  lepiej  zostać
większy, a nie tracić tych 17%, ale tu mówię w tej ostatniej jakby części to się mogę mylić, dziękuję.

Przewodniczący Rady - Bardzo proszę pana Burmistrza.

Burmistrz Brus - Panie Przewodniczący, wysoka Rado, szanowni Państwo, ja domyślałem się kiedy pan
stopniowo zadawał te pytania do czego pan zmierza, dlatego też na samym początku poprosiłem,
żeby pani Skarbnik udzieliła odpowiedzi dokładnie co do jakby tych liczb, dat, bo tutaj jakby też nie
pod ręką dokładnie mam wszystkie materiały, chociaż dużą część po prostu wiem z pamięci, jaka to
jest  sytuacja,  bo  oczywiście  to  też  dokładnie  analizuję  i  te  decyzję  wspólnie  z  panią  Skarbnik
podejmuję i te pewne propozycje. Ale to jest rozumiem pytanie, słusznie pan powiedział, że oczekuje,
żebym ja  odpowiedział,  bo  to  jest  jakby  kreowanie  pewnej  polityki,  pewnej  strategii,  pewnego
programu, za którym odpowiadam, bo śmiesznie by wyglądało, że to nie ja to to pani Skarbnik tak, tak
to my podejmujemy te decyzje tak, Burmistrz proponuję czy wspólnie z radą czy sam proponuję
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radzie, rada to akceptuje lub nie, ale ustala pewien kierunek rozwoju i pewną strategię inwestycyjną. I
to jest pytanie, które myślę, że tutaj samorządowcy z wieloletnim stażem przy wielokadencyjnym
stażem mogliby powiedzieć, zawsze takie pytania były zadawane, to są zupełnie czymś normalnym i
pewnie zrozumiałym, a więc to to to kwestia jest taka, mogę powiedzieć, że dobrze, że te pytania są,
bo jest jakaś analiza tej sytuacji, z jednej strony jak dyskutujemy też usłyszą o tym mieszkańcy po to,
żeby  mieć  też  swoje  zdanie  na  temat,  bo  kwestia  jakby  zadłużenia  zawsze  była  tematem
dyskusyjnym,  często  w  różny  sposób  wykorzystywanym  chociażby  na  etapie  tych  zmian
kadencyjnych,  czy  w okresie  wyborów,  tak  to  określę,  że  jak  jest  duże  zadłużenie  to  łatwo to
wykorzystywać i można też tą informacją świetnie manipulować. Ale dobrze, że jest ta dyskusja, bo to
są sprawy ważne, poważne i nieraz nawet zdarzało się tak, że przy sprawach tak ważnych, poważnych
tej dyskusji jakby nie było, a przy sprawach błahych się długo dyskutuje. Ale proszę państwa to jest
też, ta uchwała jest konsekwencją pewnych działań jakby wcześniejszych i jest to zaplanowane tak.
Kiedy  wprowadzamy zadania  inwestycyjne  do  budżetu  czy  to  jednoroczne  zadania  czy  zadania
wieloletnie, kiedy już tutaj tworzymy pewną prognozę finansową to wiadomo, że co pani Skarbnik też
podkreślała często w swoich jakby wypowiedziach, ja również, że to będzie nas czekać, także te
pieniądze gdzieś tam w tym planie są zabezpieczane w budżecie, ale to już to już jest jakby taki po
prostu mechanizm, to to już jest jakby dalsze wykonawstwo tego. Te uchwały są też następstwem
wcześniejszej  decyzyjności.  I  proszę państwa tak, ta emisja obligacji  ona jest powiem niższa niż
zakładana tak, tu należy zwrócić uwagę, bo pewnie o połowę i te kwoty jakby wcześniej to poważnie
brzmiało,  że te  kwoty miały  być wyższe i  często to  też  na ostatniej  sesji  absolutoryjnej  o  tym
mówiliśmy, że tam patrząc na zadłużenie to jest dobra sytuacja, bezpieczna i zawsze ta sytuacja
patrząc na poziom zadłużenia zawsze była taka, że mieliśmy jeszcze możliwość jakiegoś manewru,
tak, wprowadzenia pewnych zadań dodatkowych albo kiedy pojawiały się jakieś takie niespodzianki,
że jest okazja pozyskać jakieś pieniądze, zrealizować inwestycje, żeby móc to jeszcze wprowadzić, że
budżet nie był aż tak wyżyłowany, tak to określę albo kiedy mamy takie sytuacje jak teraz, bo pytanie
jest takie, niektórzy powiedzą pandemia, bo ktoś zadaje pytania czy pandemia spowodowała to, że te
nasze dochody są niższe, tak. W pewnych miejscach może niższa a gdzieś tam się pojawi może nawet
i lepiej z tym wykonaniem czy jest stabilnie tak, ale te konsekwencje zawsze one są jakby później. To
jest tak jak po nawałnicy no nie było, był podatek leśny i na razie jeszcze nawet jak te drzewa nie były
uprzątnięte trzeba było podatek leśny nasadzić, ale konsekwencją będzie później kiedy są te uprawy
młode po nasadzeniach i ten podatek leśny go nie ma. To jest ileś tam czasu po nawałnicy. Tak teraz
z tą pandemią jest to, że widzimy wzrost kosztów i to dotyczy wszystkich naszych działalności czy po
prostu  bieżącego  życia  i  działalności  firm,  kiedy  wzrastają  usługi,  robocizna,  materiały  i  to
obserwujemy, to o czym mówiłem wcześniej, a więc planując ten nasz budżet na to musimy być
przygotowani, ale teraz jakby do odpowiedzi na to pytanie. Zawsze tak było, że wkraczamy w kolejne
lata tak. Można by powiedzieć tak czy to jest aż tak daleko tak, ja wiem, że wkraczamy w kolejne
kadencje, ale to jest tak, odpowiedzialności jest za to, żeby nie popełnić błędu i na przykład krótko
mówiąc gminy za bardzo nie zadłużyć, ale też jest odpowiedzialność za to, czy ten czas został dobrze
wykorzystany, bo może ktoś powie była, okazja pozyskania pieniędzy, wprowadzenia inwestycji a jej
nie zrealizowano, bo tak, na każde zadanie inwestycyjne pozyskamy, znaczy może nie na każde, ale
na większość, bo te przede wszystkim są realizowane jakieś dofinansowanie zewnętrzne, na różnym
poziomie,  na  poziomie  50%,  70,  udaje  nam  się  nawet  ostatnio  zwiększać  pewne  dofinansowania,
czego tak no, czy planowaliśmy, nie, w planie tego nie było, ale gdzieś tam w zamyśle było, że może
się uda dofinansowanie chociażby na Punkt Selektywnej Zbiórki Odpadów Komunalnych, zwiększenie
finansowania  na  kanalizację  deszczową,  kiedy  wzrosły  koszty  i  to  już  powoduje  lepszą  sytuację  w
budżecie.  I  teraz  można powiedzieć  tak,  że  na samym starcie  na przykład ta  inwestycja  miała
dofinansowanie tylko tam 50% na przykład zakładam, ale okazało się, że potem jest lepszy kurs euro,
są oszczędności na inwestycjach w innych jakby gminach czy nawet rejonach Polski, bo się pojawia
rezerwa, która jest skierowana na województwo i można powiedzieć tak, ta inwestycja była trudna,
ciężka czy w nią wchodzić, ale czas pokazał,  że warto, bo już w trakcie realizacji  czy nawet po
zrealizowaniu  tego  zadania  jeszcze  udało  się  pozyskać  dofinansowanie  czy  refundację  poniesionych
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kosztów.  Taka sytuacja była na przykład ze ścieżkami rowerowymi,  najpierw miało być wysokie
dofinansowanie  w  tym  pierwszym,  dużym  projekcie  który  był,  potem  okazało  się,  że  niższe,
podpisaliśmy  umowy  na  dofinansowanie  na  niższe  dofinansowanie,  nawet  pewne  zakresy  wypadły,
zostały ograniczone, a potem jakby w trakcie realizacji czy po wszystkim otrzymaliśmy maksymalny
poziom dofinansowania,  o  ile  się  nie  mylę  czy  85% chyba  tak  tego,  czyli  jakby  nawet  maksymalny
możliwy,  a  więc  była  dobra  decyzja,  bo  dostaliśmy  maksymalne  dofinansowanie.  Rozpoczynaliśmy
budowę na przykład ośrodka zdrowia, najpierw te kwoty miały być niższe, bo tych pieniędzy było
bardzo mało, o ile się nie mylę to było około chyba 7 czy 8 milionów ma nasz subregion południowy na
województwa, na powiat chojnicki,  kościerski,  człuchowski.  A my z tej  kwoty tych 7 milionów, 2
miliony były do nas, początkowo miały być mniej tak, około miliona, nawet była decyzja, ale okazało
się, że udało się z tej puli pozyskać więcej. I teraz tak, gdyby na pewnym etapie ta decyzja o realizacji
nie zapadła to takich możliwości by nie było i to jest tak proszę państwa, jest ryzyko i ryzyko jest
zawsze w każdej pracy. Proszę państwa, są zmiany, co jest w życiu jedynie pewne. Pewne jest to, że
będzie zmiana, to jest pewne w życiu i to jest normalne, i nawet często kwestia jest taka, że nawet
pracując tutaj bezpośrednio na co dzień mam opracowany projekt budowlany, uzyskane pozwolenie
na budowę i ktoś mówi, nie tego nie można zmieniać, bo tak jest w dokumentacji, w pozwoleniu na
budowę, to mówię tak, to lepiej chyba zmienić jeszcze tą dokumentację, jeżeli można tak i poprawnie
to wykonać, bo jak już się wykona to będzie za późno. Nie ma projektów, gdzie nie ma zmian. I tak, i
proszę państwa 700 000 zł, ale pytanie jest takie, teraz jesteśmy akurat na etapie zmian takich
wysokości, wartości inwestycji i pytanie jest takie, dzisiaj 700000 zł w tym czasie, ile to będzie, jaką
wartość to 700000 będzie miało później tak, bo to jest jeszcze kwestia taka, że tak jak patrzymy,
udało nam się zrealizować jakiś obiekt inwestycyjny za 3000000 zł, który w dzisiejszym czasie byśmy
zbudowali za 6000000 na przykład, taka jest różnica. A więc czy odnosić to do kwoty. No jeszcze
trzeba liczyć wartość pieniądza w czasie tak, to też jest ważne, bo to tutaj to państwo też to gdzieś
każdy  przerabia  na  swoim  podwórku,  czy  to  w  firmie  i  tak  dalej.  I  kolejna  sprawa,  my,  jeżeli
pozyskamy pieniądze zadanie musimy zrealizować w określonym czasie.  Nie będziemy go sobie
dzielić na etapy, że zrobimy fundamenty z własnych środków, nieraz może by się tak udało, a potem
kolejny etap tak jak mówię, tak jak w czynie społecznym jakby, po kawałku zbieramy pieniądze, nie,
tu jest tak, dostaniecie pieniądze, ale musi być umowa i musi być zobowiązanie, że w tym i w tym
terminie musi być zakończony, a więc nie da się zrobić tego bez dodatkowego udziału finansowego,
bez zabezpieczenia środków własnych, a jak własnych nie mamy to trzeba je zabezpieczyć ze źródeł
zewnętrznych, a więc kredyt czy obligacje. My stosujemy obligacje z tego względu patrząc jakby na
koszty, nie raz ktoś pyta, czy taniej czy nie, czy drożej w stosunku do kredytów. Mamy większą
elastyczność, tak można powiedzieć, przyzwyczailiśmy się, niektóre samorządy nawet nie korzystały z
obligacji, bo się tego bały, tak tutaj mogę powiedzieć, że też dziękuję i pani Skarbnik za to, że, to
dzisiaj to już nie jest rozwiązanie nowe finansowe, ale kiedyś to było coś nowego i byliśmy jakimś tam
bym powiedział nawet pionierem, że wdrażamy coś takiego. Inne samorządy się przyglądały, macie
obligacje u siebie emisję obligacji,  przyjeżdżali,  się przyglądali,  pamiętam wiele rozmów czy pani
Skarbnik nawet tych informacji udzielała innym samorządom i zaczęli w to wchodzić. Jest większa
elastyczność, bo my, mogą być wyemitowane, mogą nie być, wykupy, mogą, wszystko może się jakby
też zmieniać tak, ale mamy na zrealizowanie planu inwestycyjnego. Kredyt często jest taki celowy,
konkretny,  kredyt  na  to  określone  zadanie,  a  mamy  większą  elastyczność,  po  prostu,  nie  raz
sfinansowanie albo tego deficytu, albo krótko mówiąc planu inwestycyjnego, bez nawet konkretnego
nieraz wskazywania w pierwszej kolejności na co. I teraz tak, jeżeli pojawi nam się niespodzianka,
dodatkowe pieniądze na przykład zwiększenie poziomu dofinansowania na przykład z  tych funduszy
unijnych no to możemy mniej wyemitować tych obligacji, albo pojawi się sytuacja taka jak będzie
program na przykład jakaś, będzie wyższa czy niższa subwencja nawet na cokolwiek, na zadania
nasze bieżące oświatowe, to też ma wpływ, ma znaczenie, albo jak był fundusz inwestycji lokalnych,
gdzie  otrzymaliśmy  też  jakąś  kwotę,  on  już  pomógł  w  tym,  że  możemy albo  mieć  mniejszy  deficyt,
albo  jakby  mniejsze  finansowanie  zewnętrzne,  zabezpieczenie  środków  własnych  i  to  jest  kwestia
taka, żeby tutaj jakby też było zrozumiałe, bo tu chyba nie wiem czy do końca, kiedy pan zadawał te
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pytania  czy  się  rozumiemy,  kwestia  jakby  deficytu,  a,  bo  mówimy  o  deficycie,  mamy  go  założone
deficycie, że nam po prostu brakuje tych pewnych pieniędzy na sfinansowanie zadań inwestycyjnych i
to nie jakby ten deficyt do 60% tylko to zadłużenie jest możliwe do 60%, zadłużenie, ale też decydują
inne wskaźniki, bo nieraz ktoś chciałby 60% a nie do końca jakby osiągnie, bo wiemy, że są inne
wskaźniki, ja o tym nie będę mówił, bo kiedyś pani Skarbnik miała szczegółowy wykład na ten temat,
ale jeżeli to kogoś z państwa bardzo szczegółowo interesuje to zawsze można na komisji sobie to
omówić, na czym ty mechanizmy polegają. Nieraz jest tak, że proszę państwa, my nie możemy czegoś
wprowadzić, bo nam wskaźniki nie wychodzą, ale my już wiemy albo czujemy intuicyjnie, że warto w
to wejść tak. Ja to tak często powtarzam, że nieraz trzeba podjąć pewne decyzje tak mówię, że
podjęcie ryzyka, ono jest zawsze, ryzyko musi być jakieś, ale oczywiście tutaj jest bezpieczne, tak, ale,
czy to ja się śmieję często, że ryzyko skalkulowane trzeba podjąć. I to są takie sytuacje, a więc
kwestia jest taka, że oczywiście nieraz na starcie to wygląda źle, że ten pieniądz jest drogi tak, krótko
mówiąc, jest ten pieniądz jest za drogi, po co to robić, to się nie opłaca, bo dostaniemy 30% czy 50%,
teraz mamy dołożyć drugie 50 i to nie wychodzi 50 tylko to wychodzi plus ten procent, bo koszt tego
pieniądza po prostu tak, obsługi całej, on jest wysoki, wychodzi tak te 17% koszty dodatkowe, obsługa
tak dalej, to kosztuje tak, ale pytanie jest takie, no nieraz nie wejdziemy w niektóre inwestycje, no bo
po prostu nie zabezpieczymy środków, nie podpiszemy tej umowy i tak czas pokaże, zależy jaka
będzie koniunktura na rynku, czy te inwestycje, one jeżeli teraz w to wyjdziemy, zrealizujemy, potem
będą droższe, no to będzie sytuacja taka, że dobrze na tym wyszliśmy, bo ten koszt generalnie jak się
tak to przeliczy będzie niższy, tak spada tutaj mówię tak jakoś w uproszczeniu staram się, żeby to
było takie obrazowe i czas pokaże. No pytanie jest takie, ktoś może powiedzieć, nagle jak inwestycje o
30% spadną, będą niższe to ktoś powie nie, w złym czasie to robiliśmy, inwestowaliśmy, teraz jeszcze
kredyt, koszty tego, ta inwestycja wyszła za drogo, ale czas pokazuje jednak w naszej gminie, że
szereg  inwestycji,  które  zostały  zrealizowane  przy  wykorzystaniu  wielu  mechanizmów  finansowych,
żeby zabezpieczyć te udziały własne udowadnia,  że było warto.  Ja  pamiętam różne wystąpienia
wcześniej, nieraz dyskusje rady, kiedy ktoś wypowiadał się, że czarne chmury wiszą nad Brusami, ale
potem jak się okazało, że wynik był świetny, zrealizowaliśmy poważną inwestycje i jeszcze nie wyszło
duże zadłużenie to potem była cisza tak, ale już nie można tego było powtarzać, że czarne chmury, bo
okazało się, że na te następne kadencje, akurat tutaj że tak powiem z moim udziałem, bo mam tą
świadomość,  że  następne  już  tam  nie  będą  z  moim  udziałem  czy  naszym  udziałem  i  ta
odpowiedzialność za swoje czyny ona musi być i decyzję, ale czas pokazał, że było warto, że dobrze.
Także ja te pytania rozumiem i to jest dobrze. Trzeba, jest jakaś granica jakby ryzyka, ale że nam
jeszcze zostaje ten taki, to, ta granica bezpieczeństwa czy jeszcze coś tam się wprowadzi, bo proszę
państwa  to  wprowadzając  no  to  są  dalsze  plany,  marzenia,  państwo  składacie  tutaj  wnioski,
interpretacje o inwestycje, projektowanie i tak dalej, i to też pewnie macie na uwadze, że będzie to, to
coś waszego się innego nie zmieści, ale też przygotowujemy się do dużych inwestycji typu na przykład
marzy nam się tak hala sportowa i pewnie inne jeszcze inwestycje, ale jak składamy wnioski to gdzieś
tam to w tej naszej rezerwie też musimy mieć na uwadze, a to zabezpiecza ten nasz jakby tutaj
deficyt, widać to co wcześniej jakby gospodarowaliśmy, że pewne inwestycje czy się też przesunęły w
czasie czy nie zostały zrealizowane, przesunięte, no powodowało, że ta pula wolnych środków była
całkiem wysoka i to możemy sobie zabezpieczyć. Też się zmieniają te pewne przepisy od kolejnego
roku, to nie będę mówił o szczegółach, że jakby nie zawsze to będziemy tutaj te środki wewnętrzne
przy tej jakby projektowaniu budżetu mogli uwzględniać, ale to może nie na teraz, tylko bardziej na
komisję budżetu ta dyskusja i to tyle. Ja mam nadzieję, że jest to jakby zrozumiałe, to to jest tak,
pewnie, ja jak coś proponuje, no też nie chciałbym, że będzie sytuacja taka, że będą następnie i
powiedzą, tak ten Ossowski tą gminę tak zadłużył i teraz my nie możemy nic zrobić. Pewnie, że bym
nie chciał takiej sytuacji, wolałbym taką, no że ten czas był dobrze wykorzystany. Stąd no tak jest,
rozumiem te pytania. Dziękuję bardzo.

Przewodniczący Rady - Dziękuję, pan Dariusz Rutowski.
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Radny Dariusz Rutowski - Szanowny panie Przewodniczący, wysoka Rado, szanowny panie Burmistrzu.
Ja chciałbym tutaj tak doprecyzować w sumie taką informację, z tego, co pamiętam to budżet zakładał
emisję obligacji wysokości do 8 milionów, czy tutaj się nie mylę i tutaj w uzasadnieniu tej uchwały
widzę, że w projekcie zmiany uchwały budżetowej na 2021 zmniejszono planowaną emisję obligacji do
4 milionów. Czy to znaczy, że ostatecznie już ten, obligacje będą wypuszczone w wysokości tam 4
milionów, że rezygnujemy z tych zapisanych w budżecie 8 milionów, czyli będą 4 tylko wyemitowane,
tak? Dziękuję bardzo.

Burmistrz Brus - Tak, na ten rok tak, na zabezpieczenie tego roku zadań inwestycyjnych, które są w
tegorocznym budżecie, tak. My też nie wiemy oczywiście czy będą inne rzeczy tak. Jest zawsze jakimś
tam  ryzykiem,  kiedy  mamy  pewne  zadanie  inwestycyjne,  bo  kiedy  mamy  wykonawców  na
inwestycjach  wieloletnich,  umowy  wcześniej  podpisane  to  przepisy  dopuszczają  coś  takiego,  że
wykonawca, kiedy następuje wzrost kosztów, wzrost cen materiałów ma prawo występować o wzrost
wynagrodzenia tak. Nie jest to łatwe, ale jest taka też podstawa, no i będzie z tego korzystał, bo dla
nas jest sytuacja taka, powiemy, nie damy tak, ale jeżeli nie damy to może być sytuacja taka, że nam
zejdzie z budowy, po prostu i się, wtedy też są przepisy, które mówią schodzi z budowy rozlicza się to
co  wykonał,  ale  problem  jest  inny,  są  terminy  wywiązania  się  z  umów  tych  finansowych  o  dotacji
unijnych, tam już ta argumentacja może nie przemawiać. To tak jak mieliśmy, był COVID, pandemia to
to wydawało się, że uzyskamy zgodę na przesunięcie realizacji pewnych inwestycji ze względu na
pandemię, ustawę, która o tym mówiła, nie, nie wszystkie rzeczy udało się przesunąć, mam na myśli
też fundusze unijne, nie wszystkie, a więc mieliśmy też trudną sytuację. Nie mogliśmy formalnie
pewnych rzeczy zrealizować, uprawomocnić pewnych decyzji związanych tam z wykupami czy jeszcze
coś innego, nie było zgody, no było przerażenie tak, to to to było przerażenie rzeczywiście co będzie,
bo było zagrożenie tak, ale generalnie na dzisiaj to dopięcie tego budżetu, to co mamy tak, jest to
właśnie w taki sposób, że są te 4000000 zł, dlatego tak, dziękuję.

Radny Michał Szczepański - Pan Michał Szczepański, ja jeszcze może tutaj podciągnę do pytania
kolegi dzisiaj 4000000, rozumiem, że na przyszłej lub kolejnej tam sesji  możemy spodziewać się
ewentualnie kolejnej obligacji nie wiem na 1 milion, 2 no lub czy 4 do 8, dobrze rozumiem?

Burmistrz Brus - Proszę państwa, jeżeli źle mówię to proszę panią Skarbnik, żeby nie poprawiła czy
skorygowała, ale bo to tutaj myślę, że wystarczy jedno zdanie. Na to co mamy w tej chwili w naszym
budżecie,  zadania  inwestycyjne  w  naszym  tutaj  planie  finansowym,  zabezpiecza  to  wydatkowanie
środków tak. Jest to pokryte, to nam ta emisja obligacji pokryje, te potrzeby, które mamy w stosunku
zobowiązania do wykonawców za zrealizowanie inwestycji tak. Inne, to gdybyśmy też wprowadzali
nowe rzeczy, to nie gwarantuje, bo oczywiście może być pytanie, mówił pan, że nie, ale na to, co jest
dzisiaj w budżecie to to tak. Pani Skarbnik dobrze, tak, powiedziałem? Nie wiem czy jeszcze jakieś
tutaj szczegóły, proszę bardzo.

Skarbnik  Gminy  -  W  projekcie  zmian  uchwały  budżetowej  jest  ściśle  określona  kwota  deficytu  10
milionów  i  to  jest  tutaj  pewnik,  ale  jeżeli  w  ciągu  roku  byłaby  zmiana  zwiększająca  deficyt  no  to
faktycznie byłby problem z jakiego źródła pokryć zadanie, bo wiadomo, że budżet się zmienia. Ja
jeszcze  chciałabym tutaj  odpowiedzieć  na  pytanie  pana  Radnego  jeśli  chodzi  o  termin  wykupu
obligacji, że on jest tak odległy. To wynika z tego, że nie mamy dużych możliwości jeśli chodzi o limity
spłaty zobowiązań. Są określone wskaźniki, narzucone ustawowo i my tych wskaźników nie możemy
przekroczyć, bo jeżeli przekroczymy to uchwała budżetowa będzie nieważna. Nasze możliwości spłaty
czy wykupu obligacji rocznie to jest kwota taka bezpieczna 3000000 zł i tak do roku 2027 mamy
zabezpieczone spłaty w kwocie 3000000 zł i one raczej powinny być bezpieczne w czasie realizacji i
nie powodować jakiś takich problemów finansowych. Dziękuję.

Przewodniczący Rady - Dziękuję bardzo, pan Marcin Cysewski.
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Radny Marcin Cysewski - Tak pani Skarbnik, ja bym chciał jeszcze może dopytać, bo to rozumiem
wszystko, że musimy mieć te jakby to zabezpieczenie na inwestycje czy na bieżący budżet, ale moje
pytanie jest takie, czy rzeczywiście my nie będziemy mocno spowolnieni przy uchwalaniu następnego
budżetu, bo też składaliśmy tutaj wnioski, budżet proponuję Burmistrz to jest, dlatego sam powiedział,
jest Burmistrzem i to są jego propozycje. My tutaj też składamy pewne wnioski czy też teraz za, na
następnej sesji będzie interpelacja dotycząca też ważnej drogi Lubnia-Kosobudy przez Gliśno i teraz
pytanie moje, bo słuchają nas, oglądają przez media mieszkańcy i też by chcieli wiedzieć, czy jak my
teraz tutaj to dokończymy czy później nie będziemy spowolnieni i te nasze wszystkie tutaj jakby
pomysły chociaż to są nasze pomysły, bo ja nikomu nic nie obiecywałem, że to będzie zrobione,
aczkolwiek obiecywałem dochowam starań o to i czy to nie będzie właśnie taki na później hamulec,
dziękuję.

Skarbnik Gminy - Jeśli chodzi o zobowiązania z tytułu zadłużenia zawsze jest to jakiś hamulec, to
chyba jest normalne, jeżeli się ma kredyty to trzeba zawsze brać to pod uwagę, że oprócz tej bieżącej
działalności również trzeba spłacać zaległości wynikające z realizacji inwestycji w poprzednich latach.
Dlatego też mówiłam, że te możliwości spłaty są ograniczone i okres wykupu jest wydłużony, on może
być  w  kolejnych  latach  wydłużany  jeszcze  przy  kolejnych  emisjach,  ale  ten  limit  3000000  jest
zachowany. Rozumiem, że są pomysły, są marzenia, że trzeba w przyszłych latach realizować, bo
przecież gmina musi się rozwijać, ale też trzeba spojrzeć na to, co jest najważniejsze i co faktycznie w
przyszłych latach wymaga realizacji tak dużym kosztem, na przykład zadłużenia się. To jest rozwój,
pieniądze  z  kredytów  czy  z  emisji  obligacji  zawsze  idą  na  rozwój  gminy.  Nie  można  finansować
wydatków  bieżących,  dlatego  też  ważne  są  te  wydatki  bieżące,  które  na  bieżąco  powinniśmy
analizować, szukać oszczędności, ograniczać, żeby mieć jak najwięcej środków na rozwój. I to nie
tylko jest rola nasza, tutaj urzędników, ale państwa również, bo często państwo zgłaszacie różne
wnioski, że trzeba to zrobić, tamto, ale to wszystko kosztuje, to pociąga określone wydatki i te wydatki
ograniczają potem zadania inwestycyjne, a czy one faktycznie muszą być zrealizowane i tak, i w takim
pełnym zakresie?  To  zawsze należy  się  zastanowić,  bo  pieniądze należy  wydatkować w sposób
racjonalny, oszczędny, dziękuję.

Przewodniczący  Rady  -  Dziękuję  bardzo,  proszę  państwa  przystępujemy  zatem  do  głosowania
uchwały, będzie to uchwała nr 205 w sprawie emisji obligacji komunalnych oraz zasad ich zbywania,
nabywania  i  wykupu.  Kto  z  państwa jest  za  podjęciem tej  uchwały  proszę  o  podniesienie  ręki,
dziękuję,  kto  jest  przeciwny,  dziękuję,  kto  się  wstrzymał,  dziękuję.  Wyniki  głosowania,  8  za,  3
wstrzymujące. Większością głosów Rada podjęła uchwałę nr XXV/205/21 w sprawie emisji obligacji
komunalnych oraz zasad ich zbywania, nabywania i wykupu.

Ad. 7 b.

Przewodniczący  Rady  -  Przystępujemy zatem do  kolejnego  projektu  uchwały  w  sprawie  zmiany
uchwały  budżetowej  gminy Brusy na rok  2021.  Przewodniczący Rady przedstawił  treść  projektu
uchwały.  Tutaj mamy też uzasadnienie proszę państwa do projektu uchwały w sprawie zmian w
budżecie,  wpłynęły  też  autopoprawki,  państwo  je  otrzymaliście,  może  ja  jej  przedstawię.
Przewodniczący Rady odczytał treść autopoprawki. To autopoprawki i do projektu tej uchwały został
wypracowany  wniosek  na  wczorajszym  posiedzeniu  wspólnym  komisji.  Wniosek  ten  brzmiał
następująco: wniosek został przegłosowany większością głosów w sprawie nieuwzględnienia zmian w
dziale  754  rozdział  754  04  Komendy  Wojewódzkie  Policji,  w  którym  to  paragrafie,  w  którym  to
rozdziale  zwiększy,  zwiększono  plan  wydatków  inwestycyjnych  o  15000  na  dofinansowanie  zakupu
samochodu dla policji. Wpłata na państwowy fundusz celowy. Proszę państwa, ponieważ ten wniosek
nie uzyskał... Aha jeszcze autopoprawka wczorajsza i jeszcze jest autopoprawka wczoraj zgłoszona, bo
to było świeże autopoprawki. Przewodniczący Rady odczytał treść autopoprawki. Wracając do wniosku
Komisji proszę państwa, ten wniosek komisji został wypracowany, nie uzyskał on akceptacji w formie
autopoprawki ze strony Burmistrza, w związku z tym Rada musi zdecydować, bo to był, ranga komisji
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jest opiniowanie, natomiast tutaj jest organem stanowiącym na sesji Rada musi podjąć decyzję w
związku  z  tym  poddaję  pod  głosowanie  wniosek  komisji  w  sprawie  nieuwzględnienia  zmian
dotyczącego wydatku inwestycyjnego 15000. Kto jest za tym wnioskiem proszę o podniesienie ręki,
dziękuję, kto jest przeciwny, dziękuję, kto się wstrzymał, dziękuję. Jeszcze jeden głos chyba brakuje,
tak, bo 11 jest nas, kogo nie ma, Andrzej jeszcze nie zagłosowałeś, dokończ głosowanie, dokończ
głosowanie. W głosowaniu brało udział 11 radnych, 3 za 7 przeciwnych, 1 wstrzymujący. Większością
głosów Rada nie przychyliła się do wniosku Komisji,  w związku z tym no tych zmian w uchwale
budżetowej byśmy nie czynili, tak w tej chwili Rada zdecydowała, w związku z tym czy są jeszcze
jakieś głosy, pytania w sprawie tej uchwał, bardzo proszę, pan Michał Szczepański.

Radny Michał Szczepański - Panie Przewodniczący, wysoka Rado, panie Burmistrzu. Dobrze rozumiem,
pytania w sprawie tych autopoprawek wszystkich czy teraz chodzi panu typowo o tą?

Przewodniczący Rady -  Nie,  to było głosowanie w sprawie wniosku Komisji,  ale to autopoprawki
wchodzą automatycznie w są w projekcie uchwały.

Radny Michał Szczepański - To ja mam pytanie w sprawie tej drugiej autopoprawki, czy teraz mam je
zadać czy później?

Przewodniczący Rady - Zadawać w tej chwili tak.

Radny Michał Szczepański - A więc nie mogę to obojętnie przejść obok takiego tematu jak budowa
dróg z funduszu dróg lokalnych samorządowych, przepraszam, nazwy nie do końca, wiadomo, o który
fundusz chodzi. Z tego samego funduszu była wybudowana pierwsza część drogi w Orliku. Ta część w
Jagliach była wybudowana później, oczywiście na pewno też jest potrzebna i jakby z tego miejsca,
dlatego że nie wiem ten Orlik jakoś jest mniej ważny, mniejsza potrzeba, chciałbym zapytać pana
Burmistrza czy ja powinienem przeprosić mieszkańców za to,  że interpeluje w ich sprawach, bo
zaczynam mieć wrażenie, że im więcej się o to upominam, dopominam tym to ma gorszy skutek dla
tych mieszkańców.  Czy ja  powinienem ich  już  przepraszać  za  to  czy  może się  mylę,  może źle
odbieram to. Dziękuję.

Burmistrz Brus - Panie Przewodniczący, wysoka Rado, wie pan co, ja nie chciałbym być zupełnie też
recenzentem wypowiedzi czy pan się myli, czy nie, absolutnie nie jest tak jak pan myśli, że zwraca
uwagę na to wielokrotnie to to to się nie znajduje tak, to nie ma jakiegoś tutaj podłoża, nie wiem,
złośliwości czy jak to nazwać absolutnie, ale ja myślę, że ta odpowiedź była już udzielona wcześniej, to
nie jeden raz, dlatego droga akurat w Orliku to i przeze mnie była wielokrotnie uwzględniana za
zasadzie takiej wymieniana, że jest to też jedno z zadań, które czeka i  chcę powiedzieć tak, że
pierwszy etap, który został zrealizowany właśnie w Orliku to była moja propozycja tak, żeby rozpocząć
budowę tej drogi, wręcz nawet było zaskoczenie w samym Orliku, że to jest w ogóle robione, bo tam
musiała być decyzja szybka, spontaniczna i dlatego, że ta droga właśnie była w grupie takich dróg,
które warto w ramach tego programu zrealizować. I tak się stało, dlatego jakby po to rozpoczęliśmy
pierwszy, żeby sukcesywnie móc realizować kolejne. Tam w Orliku były też pewne ograniczenia takie,
że ten odcinek, który nie jest asfaltowy, tak, asfaltowy a jest wykonane to podłoże z tłucznia też
realizowane w ramach tego samego programu i tam mieliśmy ograniczenia bodajże trzyletnie tak, na
pewno 3-letnie,  że z tego samego programu na tej  samej drodze nie możemy realizować jakby
wydatkować środków tak, to ograniczenie było. I na przykład po wykonaniu tego pierwszego etapu
tam tłuczniowego już nie pamiętam czy to było dzielone na 1 czy na 2, ale to nieistotne może na tą
chwilę, nie mogliśmy w następnym roku czy drugim, trzecim na przykład w ramach tego programu
robić asfaltu tak na tej samej drodze. Dlatego to nie znajdowało się, a było analizowane, nawet
powiem tak, że pewnie byłoby zaproponowane kolejne etapy realizacji. Takie ograniczenia ich już nie
ma na tą chwilę, ale ten odcinek, który tutaj jest, pytanie czy był, co było pierwsze tak, no pierwszy
był ten Orlik, ale generalnie nawet nie wiem czy był pierwszy, bo rozpoczęcie jakby budowy tej drogi
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pomiędzy Jagliami a Żabnem to jednak początek był tam, bo to było z funduszu sołeckiego najpierw
jakiś podziały, wytyczenia to trwało wiele wiele lat w ramach funduszu sołeckiego, czyli rzeczywiście
to było najpierw i to przez wiele lat sukcesywnie realizowane ciągle z udziałem funduszu sołeckiego
tak, nawet jak nie cały czas robiły tą drogę tak i wydatkowały dużo pieniędzy ze swojego funduszu.
Teraz jesteśmy na etapie jakby Żabna tak. I to był taki problem, bo może Żabno bardziej powie, że no
my tam widzimy inną drogę tak, bo to jest na terenie Żabna, ale chodzi o to, że to nieistotne, bo to był
ten etap tego całego łącznika drogi na terenie Jaglii, trzeba to skończyć tak i powiem tak, że dlatego,
że było też angażowanie tyle tego funduszu sołeckiego to to tam się to jakby troszkę tak należy, bo
był ten udział duży funduszu sołeckiego, ale tam, czyli dlatego jest to, żeby też to dokończyć tym
jednym etapem zakończyć, będzie z głowy. Natomiast tam była ta przeszkoda formalna, o której
mówiłem, że nie mogliśmy w ramach tego samego programu przez te 3 lata realizować tego zakresu,
na przykład tej nalewki, ale też ja nie wiem czy tutaj na sesji się wypowiadałem czy nie, bo pewne
kwestie analizuje się też na naradach, spotkaniach z pracownikami to to to może tamto padło, bo ta
droga była analizowana i pytanie takie, czy nie też w ramach innego programu, bo ten zakres tam jest
całkiem poważny w Orliku do zrealizowania, także nie wiem, czy będzie to proponowane w ramach
funduszu tego ochrony gruntów rolnych czy w ramach innego programu, bo ten zakres tam jest no
troszkę poważniejszy. Tutaj to jest droga chyba 3,5 m ma, tamten zakres jest poważniejszy, ale na
pewno jest to powiedziałbym jedna jak bez pierwszych dróg, która na kolejce, żeby to kontynuować w
ramach jakiegoś takiego mniejszego programu. Także to nic nie wypadło i kwestia oczywiście, pan
składał interpelację o tym, przypomina, a ja tak chyba co sesję się z tego jakby tłumaczę, takie mam
wrażenie, ale podkreślam to, że to jest to, nie wypadło, proszę się nie martwić. I to też jest sytuacja
taka, bo mówimy o kolejnych planach inwestycyjnych, tam dziękuję za te wypowiedzi też wcześniej
pani  Skarbnik  odnośnie  zadań  inwestycyjnych,  emisji  obligacji  na  rozwój  gospodarczy  tak,  na
inwestycje tak, na to mają być zaciągane te zobowiązania i pan Marcin Cysewski, mówi że tam będzie
kolejna interpelacja dotycząca tej  ważnej  drogi.  Dobrze,  że państwo ją składacie,  ale my mamy
wszyscy tą świadomość, że jest to jedna z kolejnych też ważnych dróg i pewnie każdy gdzieś tam jako
radny pilnuje tego swojego podwórka, swojego okręgu i o tym mówi, ale tutaj niektórzy z państwa się
nie odzywają, bo każdy ma gdzieś tam u siebie też pewne propozycje i to jest tak, że nawet wtedy
ktoś się zastanawia, czy te interpelacje mają być składane czy nie, bo to nie jest tak proszę państwa,
bo są propozycje budżetowe, bo ktoś inny ich nie składa, tych interpelacji  i  cierpliwie czeka na
tworzenie projektu budżetu, na rozmowę w tym czasie o tym, bo nie jest powiedziane tak, że ktoś
będzie składał co sesję interpelację to to w końcu wejdzie, nie, to jest jakaś forma wnioskowania, ale
powiem tak, że dla mnie tak samo ważny jest ten wniosek z zebrania sołeckiego wiejskiego, tak samo
ważny będzie ten wniosek ustny, który będzie złożony przez państwa Radnych, czy o tym pamiętamy,
tak samo jak interpretacja. Oczywiście, że jest to forma pisemna i to jest, jest to pewnie lepiej, jest
takie zabezpieczenie, że jest dokument, ja złożyłem tak, mieszkańcy też widzą złożyłem tak, ale dla
mnie przy podejmowaniu decyzji to ta każda formuła jest ważna, bo to zawsze pismo jest pismo,
zgadza się, ale dla mnie jeżeli będzie złożona interpretacja, a to, że ktoś mi powie przy okazji komisji
czy w innym miejscu ustnie to ja to będę tak samo traktował, że to jest taki sam wniosek, bo to nie, że
pan powie, że ileś interpelacji i teraz interpelacje to wrażenie, że to jakby przypada, nie, nie, jeszcze
nie ta chwila, nie ten moment i tu możemy się oczywiście różnić, bo państwo powiecie tak, że to
powinno być to już teraz, ja powiem nie, za rok, za dwa, za trzy, albo wy powiecie, że coś za trzy lata,
to nie, ja widzę to teraz i chodzi o to, żeby rzeczywiście te nasze tutaj propozycje zetrzeć, ale pewnie
to to są te interpretację, są te wnioski to jest okazja, że nasi mieszkańcy słyszą, że o tym mówimy i
mamy to na uwadze, bo państwo zauważcie, nawet jeżeli te wnioski pewne, one są to one nikogo nie
dziwią tak, nikogo nie dziwią, bo my wszyscy o tym wiemy, że to są rzeczy ważne, potrzebne tylko
pytanie, w którym momencie. I tak jak są te pytania zadawane to jest tak, że jest ta kadencja, każdy
chce się wywiązać jakby w tej kadencji, ale jeżeli nawet zadanie inwestycyjne w tej kadencji będzie
przygotowywane, czy będzie przygotowane to to też już jest coś, tak, to nie zawsze tym efektem musi
być to, że jest wykonane, wybudowane, bo nieraz były sytuacje takie, ktoś mówi, że to powstało teraz,
czy ścieżka rowerowa do Zalesia tak, no akurat można powiedzieć, że w tym okręgu to zmienili się
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jakby Radni, o i pani Radna z Zalesia i tutaj z Gacnika pan Radny, ale te zadania były przygotowane
wspólnie przez poprzednich radnych tak i z Zalesia i z obrębu Gacnika, bo ci ludzie o to wnioskowali w
interpelacjach czy nawet nie w interpelacjach, więc oni dzisiaj, to zostało zrealizowane jak państwo
jesteście radnymi, ale oni mogą mieć satysfakcję, bo oni to wprowadzali do budżetu na początku, do
projektowania, do tego. to się jakby doczekało. I na tym polega ta ciągłość tak, tych złych i dobrych
decyzji, kiedy nawet pytamy o ten stan jakby zadłużenia czy możliwości na kolejne lata, no tak taka
jest jakby też ciągłość też w samorządzie. a nieraz jest tak, że no akurat jest to szczęście takie, bo czy
nie wiem, no wybudujemy w którymś momencie na przykład halę sportową czy teraz dom kultury tak,
no to to też o to wnioskowali radni, których nie ma, nie, i oni to tak jak państwo też uświadamiali,
zgłaszali, wnioskowali i oni też mogą mieć tą satysfakcję, bo tak ktoś powie, tak od nas się zaczęło i
nieraz spotykam radnych, byłych którzy byli i mówią widzisz jest to zrobione tak, mówią pamiętasz
myśmy oto walczyli, tak, pamiętam, mówię to dzięki wam też jest, że żeście o to zabiegali. No na tym
polega ta ciągłość, bo no nie da się, mało jest zadań inwestycyjnych, które uda się przygotować w 4
czy 5 lat od początku podjęcia decyzji, fazy projektowej, pozyskania pieniędzy i zakończenia tak, a
więc tak i tak większość tych poważnych zadań inwestycyjnych zahacza co najmniej, co najmniej o
dwie kadencje tak, tak jest często. Dlatego słusznie, że nawet tak jak Radny pan Marcin Cysewski
mówi, że jakby nie gwarantował, ale mówił, że będzie o to jakby zabiegał. Dlatego pewnym sukcesem,
już jest pewien sukces, że przejęliśmy drogę tak, że jest drogą gminną, co też wynikało z dyskusji, z
naszych rozmów i propozycji, podjęliśmy, takie było nasze uzgodnienie, ale wzięliśmy na siebie też
zobowiązanie, ale wzięliśmy to po to, żeby to doprowadzić do końca, żeby to zrealizować. Oczywiście,
jakie będą nasze możliwości finansowe, jak one, to też czas pokaże, także na pewno te zadania tutaj
się doczekają a każdy pewnie każdy z nas będzie miał jakieś inne propozycje. Dziękuję bardzo.

Przewodniczący Rady - Dziękuję, pan Michał Szczepański.

Radny Michał Szczepański - Panie Burmistrzu, pan dosyć mocno sprowadził swoją wypowiedź do tego,
kto ma jakie zasługi, kto co złożył, że tak jakby jest przepychanka, nie z mojej strony, jeżeli pan mi da
słowo na komisji czy gdziekolwiek w innym miejscu, że dana sprawa będzie zrobiona, męskie słowo,
nie na piśmie, nie teraz przy kamerach to ja już więcej o nią nie zapytam. A mówi pan, że składane są
wnioski, które nikogo nie dziwią, no nie, ale dziwią, że nie są zrobione. No takie jest oczekiwanie
mieszkańców. Interpelacje być może tutaj jedni radni więcej piszą, drudzy mniej, ale to jest jakby
wyczerpanie naszych narzędzi, który my mamy jako radni, no nie mamy innych, no możemy pewnie
porwać Burmistrza i wymusić na nim wprowadzenie do budżetu jakieś jakiejś innej inwestycja, ale to
by było chyba nielegalne z tych legalnych narzędzi to jest wszystko, dlatego ja wykorzystujemy i
proszę nie przekłuwać tego, że tu ktoś coś robi pod publikę, że teraz ten radny czy inny złożył
interpelacje I to było jego zasługą czy inną. Mnie to naprawdę, dla mnie ważne jest, że coś będzie
zrobione a nie czyją to jest zasługą. Dziękuję.

Przewodniczący Rady - Pan Marcin Cysewski.

Radny  Marcin  Cysewski  -  Dokładnie,  sobie  wypisałem  na  kartce  ze  znakiem  zapytania,  aż  go
podkreśliłem, to co Michał mówi, czy będzie to słowo kiedyś takie rzeczywiście, że kiedy, bo my cały
czas pan Burmistrz nam odpowiada, tak, to jest ważne, macie rację. Wszystko się zgadza, tu nikt
niczego nie  kwestionuje,  to  pan Burmistrz  też  mówi,  że  my jako radni  nie  kwestionujemy,  pan
Burmistrz też nie kwestionuje naszych jakby pomysłów, bo mówi że one są ważne, tylko kiedy,
pytanie.  Dlatego też tu są,  w grę wchodzą właśnie tutaj  duże pieniądze zadłużenia jakiegoś.  Ja
rozumiem  i  się  cieszę,  że  pani  Skarbnik  potrafi  to  wytłumaczyć,  że  3000000  jest  zawsze
zabezpieczone na spłatę i tak dalej, że to nie umknie, że ktoś tam czegoś zapomniał i za chwilę ktoś
zapuka, że teraz dajcie kasę i leżymy tylko to, co też Michał mówi, kiedy będzie to dane słowo, że coś
się zacznie w tym kierunku działać, bo ludzie nas też dopytują, mówi no tak no wy walczycie, no nie
wiem kopiemy się z koniem i teraz pytanie czy kurde koń jest za słaby, czy ja jestem taki mocny. Ale
już tutaj wracając do jakby projektu uchwały, tutaj której tutaj mamy przed chwilką została odrzucona,
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wniosek wypracowany na komisji i troszeczkę jestem zdumiony, że radni w ciągu kilkunastu godzin
diametralnie zmienili zdanie. Był pan komendant, fajnie opowiedział, to się zgadza, szkoda, że tych
informacji nie ma nie ma wcześniej na komisjach, nad czym ja ubolewam od zawsze, że brakuje tych
takich, słuchajcie to to na to musi być, my dostajemy tutaj od razu znienacka jakieś autopoprawki,
jest wrzutka, marka samochodu jest powiedziana, jaka będzie i od razu mamy dać. To, ja nie jestem
przeciw,  żeby wspierać,  ale tak naprawdę co roku jest  to samo i  będziemy zawsze lekką ręką.
Rozumiem, że to idzie też na nasze bezpieczeństwo, kwota nie jest może jakaś tam wygórowana, bo
to jest 15000, my to pewnie, Burmistrz ma to wkalkulowane, że to udźwigniemy, to my to żadnego
uszczerbku w naszym tutaj budżecie nie będzie, no ale co do zasady no to ja od razu tego podglądu
nie zmieniam, także głosowałem jak głosowałem. Dziękuję.

Radny Marcin Cysewski - Panie Przewodniczący, wysoka Rado, chciałem podkreślić jedną rzecz, nie
zaznaczam tego, czy to publikę czy po co te wypowiedzi, ale kwestia jest taka, że państwo jednak
próbujecie  na  mnie  wymusić  to,  żebym powiedział,  tak  będzie  kiedy.  Ci  Radni,  którzy  ze  mną
współpracują troszkę dłużej niż panowie wiedzą dokładnie, że ja nie mam zwyczaju obiecywania
czegoś, co nie jest jeszcze dopięte. Jeżeli zadajcie państwo mi pytanie czy będzie to zrobione tak, ten
na przykład odcinek drogi w Orliku to powiem będzie, ale nie odpowiem kiedy, bo jeżeli, ja nie wiem,
jaka  będzie  sytuacja  nawet  jeszcze  w  tym  roku  finansowa  gminy,  jeżeli  chodzi  o  dochody,  a  w
pierwszej kolejności będą realizowane zobowiązania wynikające z umów tak, płatności. Mówiłem o
pewnych różnych zagrożeniach nawet, nawet do tego stopnia, że może być zmiana umów na wyższe
wartości tak, w zadaniach już realizowanych, bo na to nieraz wykonawcy mogą przepisy pozwalać,
jeżeli będzie to uzasadnione i z takimi elementami też nie wygramy. Nie wiem jaka będzie sytuacja w
roku przyszłym, bo proszę państwa jeżeli jakakolwiek inwestycja, jej wartość wzrośnie o nie wiem
30%, w stosunku do planowanej a państwo jeżeli prowadzicie czy jakieś działalności czy realizujecie
jakiekolwiek zadania no to zwróćcie uwagę jak wzrosły ceny materiałów, chociaż stali tak. To to to
można powiedzieć, że są materiały, których wartość wzrosła o 100% tak. No i co, ja nie wiem, na razie
jest tendencja zwyżkowa, różne są zdania, inflacja, która jest dotyczy no chyba całego świata, bo nie
tylko Polski,  jest ileś czynników, które będą decydowały o tym naszym jakby budżecie. I  proszę
państwa w pierwszej kolejności tak, będą te zadania większe, finansowanie ze środków zewnętrznych,
a  jak  sobie  będzie  lepsza  sytuacja  finansowa  to  będziemy  mogli  te  mniejsze  w  międzyczasie  sobie
dorzucać i takich zawsze mniejszych trochę jest w zależności od sytuacji, ale może być tak, że dzisiaj
powiem, że nie, a za miesiąc zmienię zdanie, bo jednak damy radę, zróbmy to tak. Mamy wykonawcę,
który wykona to za dobrą cenę, jest akurat rynek taki, że jest iluś wykonawców chętnych, że mogliby
to zrobić taniej i to wprowadzimy, a więc jest ileś czynników. Także pytanie, czy dam słowo, ja chyba
bardzo wyraźnie powiedziałem, że jest to jedno z pierwszych kolejnych zadań inwestycyjnych i to
powiedziałem już kilkakrotnie. To ja nie wiem, co jeszcze mam powiedzieć. No to powiedziałem, ja to
powiedziałem kilkakrotnie dlatego mówię, że mam wrażenie, że przez cały czas o tym rozmawiamy,
ale nie odpowiem kiedy, że będzie to w przyszłorocznym budżecie, czy nawet jeżeli jest interpelacja
dotycząca innych inwestycji, nie wiem, chciałbym tak, ale proszę państwa, kiedy powiedziałbym, że
tak, będzie to w przyszłym roku a się nie uda, nie uda z tego względu, bo jednak najłatwiej jest z
takiego zadania zrezygnować, bo nie ma jeszcze umowy, nie ma tego zobowiązania tak, no to to po co
to  robić,  przecież  na  to  zadanie  nie  będziemy  brali  to  tak,  nie  będziemy  brać  kredytów  na
poszczególne drobne zadania jednoroczne. Kredyty, obligacje pani Skarbnik wyraźnie to powiedziała
jeszcze na rozwój gospodarczy, ale na zabezpieczenie przede wszystkim tych umów, które są dla nas
korzystne  tak,  czyli  możliwość  zrealizowania  pewnych  dużych  zadań  z  możliwością  pozyskania
pieniędzy, że to trzeba jakby zbilansować. Ale jeżeli będzie sytuacja taka, że jesteśmy zadłużeni i
mamy małą inwestycję, którą mamy zrealizować tam nie wiem prawie w 100% czy nawet 50 a
możemy ją zrealizować za 2-3 lata bez tego zobowiązania no to nie będziemy wprowadzać tego do
budżetu i to myślę, że to jest dla nas wszystkich. Dlatego z tego względu nie powiem i powiem tak, że
wielokrotnie, tak, mówię tak, bo jeżeli jestem pewien tak, że to będzie, to mówię będzie, a jeżeli nie
jestem wolę tego nie powiedzieć i tak jak nauczyłem się i raczej rzeczy, na które się umówiłem z
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mieszkańcami i te obietnice były to większość jest sukcesywnie też realizowana, a jeżeli nie to się
przesuwa w czasie. I tak samo nieraz jest z tą zmianą decyzji, ja nie chcę tutaj się wypowiadać za
państwa Radnych, bo rzeczywiście to, ja powiedziałem wyraźnie, że też, jeżeli mówimy o tym wniosku
dotyczącym  dofinansowania  jakby  policji  tak,  wczoraj  zabrakło  tej  rozmowy  jak  komisja  była,
rzeczywiście już tutaj mogę powiedzieć przepraszam, że ktoś tego nie wytłumaczył,  nie było też
Przewodniczącego  jakby  komisji  bezpieczeństwa  pana  Olgierda  wczoraj,  ja  już  sygnalizowałem
wcześniej, że na pewno nie będę mógł być, ponieważ miałem tak powiem jakieś ważne spotkanie
zdalnie, którego nie mogłem, bo już wcześniej sygnalizowałem że nie będę, zabrakło tego, ale dzisiaj
no ktoś mógł zmienić zdanie, bo ma więcej jakby informacji. A kwestia jest taka, że nawet jeżeli
pewne zadania, no powiedziałbym, że dana tam droga, odcinek będzie w przyszłym roku, no ale, no
wolę tego jakby nie powiedzieć, bo może być sytuacja, że będzie trzeba to odkręcać i przesunąć. Tak
jak nawet była pandemia czy była nawałnica rezygnowaliśmy z pewnych zadań już wprowadzonych
tak i trzeba było też tłumaczyć to sołtysom, którzy dziękuję zrozumieli tak i to bez dużego tego, bo to
często przez aklamację, jednogłośnie było przyjmowane, że zrezygnowali z pewnych wydatków, które
były, bo mówili, dobrze przesuniemy to później, czy realizacja imprez. Tak były zadanie, który już były
wprost wprowadzone i takie, i takie sytuacje są. A jak będzie to możliwe to zrealizujemy. Ja powiem
tak, chcielibyśmy więcej, ja mógłbym wymienić jeszcze pewnie kilka zadań inwestycyjnych, które mi
się marzą, o których myślimy, ale nawet ja nie wymienię tego z tego względu, bo państwo z nimi
byście się zgodzili, byście widzieli, chcieli, ale nawet, żeby nie wiem, żeby nieraz nie zapeszać, żeby
nie rozbudzać nadziei, bo nie wiemy, jaka ta sytuacja w kolejnych latach będzie. Także dziękuję
bardzo.

Przewodniczący Rady -  Dziękuję.  Przystępujemy zatem do głosowania uchwały w sprawie zmian
zmiany uchwały budżetowej Gminy Brusy na 2021 rok. Treść coś uchwały została przedstawiona wraz
z autopoprawkami. Kto z pań i panów radnych jest za podjęciem tej uchwały proszę o podniesienie
ręki, dziękuję, kto jest przeciwny, dziękuję, kto się wstrzymał, dziękuję. W głosowaniu brało udział 11
radnych, 8 głosów jest za, 1 przeciwny, 2 wstrzymujące. Większością głosów Rada podjęła uchwałę w
sprawie zmiany uchwały budżetowej na 2021 rok. Była to uchwała nr 206.

Ad. 7c.

Przewodniczący Rady - Kolejny projekt uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej
gminy Brusy na lata 2021-2029. Przewodniczący Rady przedstawił treść projektu uchwały.  Tu do
uchwały też dołączono objaśnienia dosyć szerokie omawiane też na wspólnym posiedzeniu komisji.
Czy ktoś z państwa Radnych chciałby zabrać głos w sprawie projektu uchwały. Nie widzę, w takim
razie przystępujemy do głosowania. Kto z państwa Radnych jest za podjęciem uchwały nr 207 w
sprawie  zmiany  Wieloletniej  Prognozy  Finansowej  gminy  Brusy  na  lata  2021-2029  proszę  ręki,
dziękuję, kto jest przeciwny, dziękuję, kto się wstrzymał dziękuję. Jeszcze jednego głosu brakuje,
mojego. W głosowaniu brało udział 11 radnych, 8 głosów za, 3 wstrzymujące. Większością głosów
Rada podjęła uchwałę nr 207 w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 2021-2029.

Ad. 7d.

Przewodniczący Rady - Kolejny projekt uchwały w sprawie przyjęcia regulaminu kąpieliska Czernica.
Przewodniczący Rady przedstawił treść projektu uchwały i uzasadnienia. Regulaminu nie będę czytał.
Proszę państwa, czy ktoś z państwa chciałby zabrać głos, bardzo proszę, pan Michał Szczepański.

Radny  Michał  Szczepański  -  Panie  Przewodniczący,  wysoka  Rado,  chciałem  wcześniej  jakby
wnioskować o to, o możliwość ewentualnie wywozu śmieci z tych kąpielisko niestrzeżonych, bo jak
wiadomo Czernica,  jest  jedna wyznaczone kąpielisko gminne natomiast  na terenie naszej  gminy
znajduje się sporo kąpielisk, ale tutaj jakby bo tej dyskusji pani Skarbnik ma dużo racji, żeby nie
generować tych kosztów bieżących. Chciałbym zaapelować do mieszkańców, którzy wybierają się na
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takie kąpieliska nazwijmy je dzikie, one często są bardzo dobrze utrzymane, są tam jakieś różne
instalacje typu ławeczki, pomosty to ktoś z mieszkańców lokalnych tam danej akurat miejscowości
pewnie najbliższej to robi no i teraz ci, którzy to robią mają bardzo duży problem z tym, że im lepiej to
robią  tym jest  większe  interesowanie  i  tym jest  więcej  śmieci,  których nikt  nie  wywozi.  Potem
zwierzyna je rozciąga i tak dalej, więc tu taki mój apel do mieszkańców, jeżeli jedziemy gdzieś w
gości, do kogoś na kąpielisko to te śmieci, te opakowania naprawdę puste są lżejsze niż pełne, jak
damy radę je donieść na kąpielisko to zabrać łatwiej. Taki mój apel, żeby mieszkańcy wiedzieli, że
jeżeli jest kąpielisko czy nawet stoi pojemnik na śmieci to nie jest strzeżone, to jest dzikie kąpielisko,
nikt tych śmieci z urzędu nie wywozi, dlatego zabierajmy je ze sobą. Dziękuję.

Przewodniczący Rady - Dziękuję bardzo, czy ktoś jeszcze chciałby zabrać głos, nie widzę, w takim
razie przystępujemy do głosowania. Kto z państwa Radnych jest za podjęciem uchwały w sprawie
przyjęcia regulaminu kąpielisko Czernica proszę o podniesienie ręki, dziękuję, kto jest przeciwny,
dziękuję, kto się wstrzymał, dziękuję. W głosowaniu brało udział 11 radnych, wszystkie głosy są za,
uchwała została podjęta jednogłośnie.

Ad. 7 e.

Przewodniczący Rady - Kolejny projekt w sprawie zasad udzielania dotacji na prace konserwatorskie,
restauratorskie lub roboty budowlane przy zabytku wpisanym do rejestru zabytków. Przewodniczący
Rady przedstawił treść projektu uchwały.  Tu są dalsze szczegółowe ustalenia odnośnie udzielania
dotacji. Może jeszcze przedstawię uzasadnienie. Przewodniczący Rady odczytał teść uzasadnienia.
Czy ktoś z państwa chciałby zabrać głos w sprawie projektu tej uchwały, nie widzę, w takim razie
przystępujemy  do  głosowania.  Kto  z  państwa  radnych  jest  za  podjęciem tej  uchwały  proszę  o
podniesienie ręki, dziękuję, kto jest przeciwny, dziękuję, kto się wstrzymał, dziękuję. W głosowaniu
brało udział 11 radnych, wszystkie głosy są za, w związku z tym Rada jednogłośnie podjęła uchwałę nr
209  w  sprawie  zasad  udzielania  dotacji  na  prace  konserwatorskie,  restauratorskie  lub  roboty
budowlane przy zabytku wpisanym do rejestru zabytków.

Ad. 7f.

Przewodniczący Rady - Kolejny projekt uchwały w sprawie upoważnienia dyrektora Miejsko-Gminnego
Ośrodka Pomocy Społecznej w Brusach do prowadzenia postępowań oraz wydawania decyzji z zakresu
świadczeń pomocy materialnej o charakterze socjalnym dla uczniów zamieszkałych na terenie gminy
Brusy.  Przewodniczący Rady odczytał  treść projektu uchwały i  uzasadnienia.  Tyle treść uchwały,
uzasadnieniach. Czy ktoś z państwa radnych chciałby zabrać głos w sprawie tej uchwały, jeżeli nie to
przystępujemy  do  głosowania,  kto  z  państwa  radnych  jest  za  podjęciem tej  uchwały  proszę  o
podniesienie  ręki.  Dziękuję,  kto  jest  przeciwny,  dziękuję,  kto  się  wstrzymał,  dziękuję.  Wyniki
głosowania, w głosowaniu brało udział 11 radnych, 10 głosów za jeden wstrzymujący, większością
głosów rada podjęła uchwałę nr 210 w sprawie upoważnienia dyrektora Miejsko-Gminnego Ośrodka
Pomocy Społecznej do prowadzenia postępowań o wydawania decyzji i zakresu świadczeń pomocy
materialnej o charakterze socjalnym dla uczniów zamieszkałych na terenie gminy Brusy.

Ad. 7g.

Przewodniczący Rady - I kolejny projekt uchwały w sprawie przyjęcia planu nadzoru nad żłobkami,
klubami, dziecięcymi oraz opiekunami dziennymi w zakresie warunków jakości świadczonej opieki nad
dziećmi do lat 3. Przewodniczący Rady przedstawił treść projektu uchwały i uzasadnienia Tyle treść i
uzasadnienia.  Ktoś  z  państwa chciałby zabrać głos,  nie  widzę,  w takim razie  przystępujemy do
głosowania. Kto z państwa radnych jest za podjęciem uchwały w sprawie przyjęcia planu nadzoru nad
żłobkami, klubami dziecięcymi i opiekunami dziennymi proszę o podniesienie ręki, dziękuję, kto jest
przeciwny, dziękuję, kto się wstrzymał. Dziękuję, w głosowaniu brało udział 11 radnych, wszystkie
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głosy są za, w związku z tym rada podjęła jednogłośnie uchwałę 211.

Ad. 7h.

Przewodniczący Rady - Kolejny projekt uchwały w sprawie zmiany uchwały Rady Miejskiej w Brusach z
dnia  29  listopada  2019  roku  w  sprawie  utworzenia  Samorządowego  Żłobka  w  Brusach.
Przewodniczący Rady przedstawił projekt uchwały i uzasadnienia. Tyle treść uchwały, uzasadnienia.
Czy ktoś z państwa chciałby zabrać głos, jeżeli nie to przystępujemy do głosowanie. Kto z państwa
radnych jest  za podjęciem przedstawionej  uchwały proszę o podniesienie ręki,  dziękuję,  kto jest
przeciwny, dziękuję, kto się wstrzymał, dziękuję. Wynik głosowania 11 głosów za, w związku z tym
rada jednogłośnie podjęła uchwałę nr 212.

Ad. 7i.

Przewodniczący  Rady  -  Kolejny  projekt  w  sprawie  utworzenia  Placówki  Wsparcia  Dziennego.
Przewodniczący  Rady  przedstawił  projekt  uchwały  i  uzasadnienia.  Bardzo  proszę,  pan  Dariusz
Rutowski, bardzo proszę.

Radny Dariusz Rutowski - Szanowny panie Przewodniczący, wysoka Rado, szanowny panie Burmistrzu,
ja mam pytanie odnośnie finansowania Placówki Wsparcia Dziennego i także Domu Dziennego Pobytu.
Wczoraj  byłem  na  komisji  i  na  komisji  uzyskałem  informację,  że  te  inwestycje  będą  finansowane  z
środków Unii  Europejskiej,  z  czego w wyjaśnieniach,  w uzasadnieniu jest  to  informacja że będą
współfinansowane  ze  środków  Unii  Europejskiej,  a  jeszcze  z  informacji  udzielonych  przez  pana
Burmistrza  na początku sesji  uzyskałem informację,  że  to  będzie  jedno z  tych działań zostanie
finansowane przez środki europejskie, a drugie przez, finansowany będzie ze środków krajowych, więc
środki, jak to do końca jest tym finansowaniem.

Przewodniczący  Rady  -  Proszę  panią  Dyrektor  Miejsko-Gminnego  Ośrodka  Pomocy  Społecznej  o
zabranie głosu i odpowiedź na to pytanie.

Dyrektor Miejsko-Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej Krystyna Cysewska -  Szanowni państwo,
jeżeli rozmawiamy o utworzeniu Placówki Wsparcia Dziennego, jak sama treść uchwały wskazuje jest
to placówka, która wpisuje się w katalog placówek wynikających z ustawy o wspieraniu rodziny i
systemie pieczy zastępczej  i  taka placówka znalazła się,  utworzenie takiej  placówki  znalazło się
również w tym projekcie pod nazwą "Centrum Usług Społecznych". Jeżeli rozmawiamy o tej placówce i
udziale własnym, który wynika z jakby z tworzenia tej  placówki,  ten udział  własny co zresztą w
projekcie jest, udział własny dotyczy tylko współfinansowania kierownika tejże placówki, dlatego tam
znalazło się słowo współfinansowanie. Natomiast jeśli chodzi o prowadzenie i inne wszystkie działania
finansowe jest to, jest to źródło zewnętrzne, środki z Unii Europejskiej.

Przewodniczący Rady - Pan Dariusz Rutowski chciałby dopytać jeszcze.

Radny Dariusz Rutowski - Tak, doprecyzować, ponieważ tutaj jest, że projekty te współfinansowane są
ze środków Unii Europejskiej, tutaj nie ma nic o kierowniku, dziękuję.

Dyrektor MGOPS - Natomiast, ale same zapisy projektu, mówią jakie zadania będą prowadzone w
ramach utworzenia tej placówki, tak. To zadanie w projekcie jest rozpisane, na poszczególne etapy.
Placówka musi, placówka musi być utworzona, w placówce musi być przeznaczona dla pewnej grupy
dzieci, placówkę musi prowadzić osoba odpowiednio do tego przygotowana, osoba z kompetencjami,
bo taki jest wymóg też ustawowy, musi spełniać pewne standardy tak, placówkę musi prowadzić
osoba  ze  specjalistycznym  przygotowaniem,  co  wszystko  w  projekcie  zostało  zapisane  w
poszczególnych  zadaniach  i  zadanie  dotyczące  współfinansowania  wynagrodzenia  kierownika
placówki  ma  pochodzić  ze  źródeł  własnych,  czyli  konkretnie  z  gminnego  programu  profilaktyki
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rozwiązywania problemów alkoholowych. To jest jedyny udział własny, który dotyczy, te zapisy w tym
projekcie są rozpisane zadaniowo a związane z utworzeniem tejże placówki.

Przewodniczący Rady - Dobrze, to wyjaśnia sprawę, panie Radny, tak?

Radny Dariusz Rutowski - Tak, wyjaśnia sprawę, tutaj nieścisłości pewne były w uzasadnieniu.

Przewodniczący Rady - Tak, dobrze, dziękuję bardzo. Pan Burmistrz, bo jeszcze chce dopowiedzieć,
bardzo proszę panie Burmistrzu.

Burmistrz  Brus  -  Proszę  państwa,  jeszcze  pytanie  takie  czy  nawiązanie  do  mojej  wypowiedzi
wcześniejszej. Na początku sesji mówiłem o zadaniach jakby inwestycyjnych tak i w tym zakresie te
uchwały, które tutaj są, dotyczące utworzenia tych placówek Wsparcia Dziennego tak czy utworzenia
Domu Dziennego Pobytu to jest sytuacja taka, że to są, mieszkań chronionych tak, to dzieje się w
ramach  tego  projektu  Centrum  Usług  Społecznych,  projektu,  który  jest  finansowany  z  Funduszy
Unijnych. I ta budowa, tego obiektu w tej części jest z Funduszy Unijnych tak, tego twardego jakby
inwestycyjnego, a też są środki na pewną działalność tak jakby tą miękką, tak, to jest jakby w ramach
Europejskiego  Funduszu  Społecznego.  I  mówiłem  o  tym  tak,  to  to  jest  finansowanie  to  unijne,  a
natomiast tą odrębną placówką, to co tutaj jest to na tą chwilę będzie Centrum Usług Społecznych w
strukturze Miejsko-Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej, ale mówiłem też o środkach z budżetu
państwa, bo osobną jednostką, która będzie powołana będzie Środowiskowy Dom Samopomocy tak.
To coś można powiedzieć,  zbliżone do warsztatu terapii  zajęciowej  tak i  to  będzie  jako osobna
jednostka  i  ona  w  zakresie  inwestycyjnym  jest  finansowana  z  budżetu  państwa,  środki  przechodzą
przez wojewodę, ale również działalność tego Środowiskowego Domu Samopomocy, też ta działalność
będzie  finansowana  z  budżetu  państwa  tak,  to  są  środki  tutaj  krajowe,  to  w  celu  takiego  uściślenia
jeszcze.  Dziękuję  bardzo,  pan Michał  Szczepański.  Ja  mam jeszcze pytanie,  na jaki  okres czasu
obejmuje to dofinansowanie unijne, jeżeli chodzi o tą działalność i czy po tym okresie będzie to, będą
to koszty własne urzędu gminy czy będzie to w jakiś sposób przydzielana subwencja na tą działalność.
Projekt trwa w założeniach, jest dwuletni, po okresie dwuletnim musi być ciągłość działalności, jest to,
jest to taki warunek. Natomiast co do kwestii  finansowania no będziemy tutaj starali  się pozyskiwać
środki, to co już wczoraj, też na komisję podkreśliłam, na przykład jeżeli chodzi o Dom Dziennego
Pobytu  jest  możliwość  uzyskania  dotacji,  po  prostu  zmieni  się  forma  jakby  finansowania,  jest
możliwość uzyskania dotacji w ramach programów ministerialnych w tak zwany Senior Plus tak na
działalność wspierającą, jeśli  mówimy o wspieraniu rodziny. Również możliwość pozyskiwania,  są
środki ze źródeł ministerialnych. Te programy no cyklicznie jakoś są ogłaszane i mamy nadzieję, że no
po okresie  finansowania  unijnego będzie  możliwość zdobycia  jakichś  środków na dalszą działalność.
Pan Burmistrz, bardzo proszę. Proszę państwa, jeszcze dosłownie kilka zdań, bo te działania, o których
tutaj mówimy w ramach Miejsko-Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej to oczywiście my te pewnej
środki po prostu otrzymujemy i te działania musimy prowadzić, ale też na pewne programy mogą być
pieniądze po prostu tak ministerialne z budżetu państwa, ale jeżeli nie mamy pomieszczeń tak, nie
mamy obiektu, to po prostu pewnych programów nawet nie możemy prowadzić To jest podobnie,
dlatego dobrze, że mieliśmy ten obiekt i mogliśmy ten obiekt zaadoptować na te cele dzięki takiemu
finansowaniu  i  unijnemu  i  z  budżetu  państwa.  Połączyliśmy  jakby  dwie  placówki.  Jak  będzie  w
przyszłości za ileś lat no to nigdy nie ma pewności, gwarancji jak będzie wyglądało finansowanie, Ale
założenie  jest  takie,  że  te  programy  jako  gminy  pewne  możemy  realizować  i  środki  finansowe  w
ramach tego,  co mamy dzisiaj  budżetu naszego Ośrodku Pomocy Społecznej  czy też  możliwość
korzystania  z  różnych  programów.  Podobna sytuacja  była  z  Warsztatem Terapii  Zajęciowej  tak,
znaleźliśmy lokum, przeprowadziliśmy inwestycje tak, a w tej chwili Warsztat Terapii Zajęciowej też
prowadziliśmy go jako gmina, ale przekazaliśmy na prowadzenie stowarzyszeniu i pozyskuje środki po
prostu też z budżetu państwa na tą działań, które przechodzą akurat przez powiat tak, bezpośrednio
pieniądze, które są na tego typu działalność. To jest tak jak powiedziałbym nawet służbą zdrowia, o
której teraz dużo się mówi, przebudowaliśmy i wybudowaliśmy czy rozbudowaliśmy ośrodek zdrowia.
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Gdyby nie było pomieszczeń to ani nie mogłaby być realizacja niektórych kontraktów z Narodowym
Funduszem Zdrowia  tak,  to  samo,  czy  jakoś  działalność,  bo  ona  może  być  już  prowadzona  w
zależności od tego, może być prowadzona prywatna praktyka, jeżeli taka możliwość będzie, ale są
pomieszczenia, można pozyskiwać jakby kontrakty i prowadzić pewną działalność, bo kiedyś przecież
mieliśmy nawet w Brusach sytuację taką, że no po prostu otrzymalibyśmy pieniądze z NFZ , ale tej
pewnej działalności nie można było gdzieś prowadzić. I to jest bardzo podobna sytuacja, oczywiście
jest  ciągłość,  żywotność  projektu,  bo  ona  jest  jakby  wynikająca  z  tego,  że  jak  coś  na  2  lata
otrzymujemy o to potem musimy tą ciągłość zapewnić czy też jest jakby wymógł co do przeznaczenia
tego obiektu, tak, że jak otrzymujemy pieniądze na zrealizowanie tej inwestycji to ta działalność musi
być prowadzona, tak zwana żywotność projektu, to państwo się z tym stykacie na przykład realizując
niektóre programy unijne czy w swoich firmach czy gospodarstwach rolniczych, mówimy o tak zwanej
żywotności projektu, że na przykład przez 5 lat trzeba tą działalność prowadzić tak, czy ten sprzęt,
maszyny użytkować, a potem możesz sprzedać, możesz przekształcić na inne cele. I tutaj zasada jest
bardzo jakby podobna, a żywotności tych projektów są różne, mogą być 5 lat od zakończenia, może
być  7  lat,  to  się  zmienia,  to  są  takie  podobne  po  prostu  sytuacje,  ale  zakładamy,  że  finansowanie
takich działalności będzie z budżetu państwa, no takie jest założenie, no po to robimy, a a życie też
pokaże. Pewnie, że jakieś zmiany mogą być, coś może być, może, mogą być inne programy, jakieś
mogą  być  ograniczone,  może  być  i  niższy  poziom  na  przykład  dofinansowania.  Bo  to  jest  tak  jak  z
oświatą nie, no też jest zadaniem naszym, zadaniem własnym, ale otrzymujemy subwencję niby tak,
ale tą subwencję otrzymaliśmy, tak jak dzisiaj na przykład pan Przewodniczący Komisji Oświaty, że do
oświaty dokładamy tam te na przykład te 1,5 mln zł. Ale do tego co powinno być subwencjonowane
tak, bo tak generalnie dokładamy dużo więcej, a więc jak będzie w przyszłości w latach to się po
prostu, na pewno coś będzie zmieniać. Dziękuję.

Przewodniczący Rady - Dziękuję, pan Dariusz Rutowski.

Radny Dariusz Rutowski - Szanowny panie Przewodniczący, wysoka Rado, panie Burmistrzu, ja bym
prosił o taką szerszą publiczną informację na temat tego, kto będzie mógł korzystać z tych Placówek
Wsparcia  Dziennego  oraz  omawianych  w  następnej  uchwale  Domu  Dziennego  Pobyt,  ponieważ
wczoraj na komisji uzyskaliśmy informację, iż będą to osoby zamieszkujące fragment miasta Brusy,
nawet nie, nie mówimy tutaj o gminie Brusy, nawet nie całe miasto, tylko fragment ten, który jest
objęty rewitalizacją  i  chciałbym, żeby dotarło  tutaj  do mieszkańców,  że to  nie  będzie dotyczyło
wszystkich mieszkańców, tylko części zamieszkującej ten obręb objęty rewitalizacją. Dziękuję bardzo.

Przewodniczący  Rady  -  Dobrze,  bardzo  proszę  pana  Burmistrza.  Ja  dziękuję  za  to  pytanie,  nie
chciałbym też wchodzić jakby w szczegóły tego, bo rzeczywiście te pytania różne się pojawiają co
będzie, kto będzie jakby mógł. Tutaj jakby generalnie też niejako za koordynację tego projektu pod
kątem działalności też jest odpowiedzialna Sekretarz Gminy, która akurat nie może być też dzisiaj na
sesji, ale kwestie taka i te działania będą prowadzone wprost przez MGOPS czy po prostu będzie
osobna też placówka, ale jest kwestia taka, że po prostu to był program rewitalizacji, my w tym
nazewnictwie często to wskazujemy, a więc obszar, który w jakimś stopniu jest zdegradowany. Tutaj
nawet może ktoś by mógł się obrazić czy coś takiego i  poszukiwać tego, no zdegradowany też
społecznie  jakoś  tak  i  jakiś  obszar  się  nam  kwalifikował.  Oczywiście  taką  próbę  podjęliśmy,  żeby
pozyskać pieniądze na wdrożenie takiego programu, pozyskanie pieniędzy na inwestycje no i ten
obszar wskazaliśmy i on nam wyszedł. To też było trudne udowadnianie tego, bo mieliśmy ten projekt
raz był odrzucany, raz był przywracany. Ja pamiętam burzliwe spotkania, rozmowy, nieraz byliśmy
nawet  gdzieś  tam,  bo  projekt  się  kwalifikował,  kwalifikował  nagle  ktoś  przyjechał,  pracownicy  na
ocenę tego no mówią, że nie, to absolutnie nie, to nie powinno być tak i później gdzieś tam się
odwoływaliśmy, dlaczego no i w końcu projekt uzyskał akceptację i to nieraz jest tak, że pewne rzeczy
trzeba jakby udowodnić,  ale  to  jest  pewna konkurencja taka,  no my konkurujemy też z  innymi
samorządami o te same pieniądze, o te same programy tak i to jest tak, że trzeba no używać różnego
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uzasadnienia, żeby po prostu ten, wygrać w tym konkursie tak, te pieniądze na to, bo to był konkurs
tak, to był konkurs na przeprowadzenie takiego działania. Tutaj środki te unijne to było tak, z jednej
strony jakby dwa programy, program ten typowo infrastruktura, plus ten społeczny, dlatego tak to
mówimy, że ileś tam tych programów różnych się nakłada i oczywiście zawsze jest tak, że jest ta
żywotność programu, ale wiecie państwo jak czas szybko leci, my będziemy tutaj, będzie jakiś ten
obszar, ale zamysł jest taki, że obiekt docelowo ma służyć dla całej naszej gminy tak. I oczywiście w
tym danym okresie  będziemy stosowali  się  do tego,  żeby ten projekt  formalnie  był  prawidłowo
przeprowadzony, to jest raz, ale zamysł będzie taki, że docelowo będą wszyscy, którzy tej pomocy
będą potrzebowali. To jest taka sama sytuacja na przykład, kiedy mamy problemy nieraz w naszych
świetlicach,  gdzie  otrzymujemy dofinansowanie  i  niektóre  obiekty  po  prostu  tylko  użyczamy,  bo  nie
możemy prowadzić  działalności  komercyjnej  tak,  czyli  wynajmować  i  wtedy  jest  tak,  że  gdzieś
wynajmujemy,  gdzieś  użyczamy  czy  piszemy  jakieś  porozumienia  w  tym  okresie  tej  trwałości
projektów i tu jest podobnie, nieraz ja zgodzę się, bo nieraz jest trudno coś wytłumaczyć tak, bo nawet
jak jesteśmy tutaj ,ale jest przekaz medialny, ktoś oś jakby też potem przykręci, czy nie zrozumie, to
są też trudne rzeczy, ale to to to wszystkiego jakby, no tych formalności nie da się wytłumaczyć i to
też jest,  bo tak się wydaje, bo to to jest długie główkowanie, żeby ten program napisać, osoby
zaangażowane i z urzędu i tutaj z Miejsko-Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej na czele z panią
dyrektor panią Magdą tak, która jest z MGOPSu, która jest bardzo zaangażowana w te działania, tak
jak mówiłem i sekretarz koordynuje to, bo to mamy ileś naszych jednostek, żeby to zrobić i to było
trudne. To nie jest tak, że złożymy wniosek, dostaniecie, trzeba główkować jak to napisać, żeby
wygrać, żeby te pieniądze dostać i to jest nieraz trudno wytłumaczyć. Ale oczywiście, że teraz jest
potrzebny przekaz tak, bo każdy mnie też pyta co tam będzie tak, ja nieraz się zaśmieje, że sam nie
wiem tak, bo, i nie mam problemu, że nieraz powiem, że nie wiem, bo człowiek nie jest w stanie
wszystkiego wiedzieć, ja się cieszę, to jest,  ale są moi współpracownicy, którzy już te szczegóły
dokładnie wiedzą, tutaj o jest pani dyrektor Miejsko-Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej z swoim
całym zespołem ludzi, którzy no tym na co dzień się zajmują i chcieliśmy pewne programy realizować,
ale nie mieliśmy gdzie, ale też są seniorzy jeszcze którzy gdzieś tam przy tym wszystkim by chcieli
być, czy przy centrum kultury, czy tutaj tak, żeby w tym codziennym okresie być. Mieliśmy różne
pomysły,  bo  tutaj  mówimy  o  tych  osobach  też  niepełnosprawnych,  czy  z  tym  upośledzeniem
umysłowym,  że  stworzyliśmy  warsztat,  ale  nam  brakuje  w  warsztacie  miejsca,  więc  tutaj  ten
Środowiskowy Dom Samopomocy też pomoże jakby zapewnić miejsca, bo czekają ludzie jakby w
kolejce tak. I dużo było tych różnych propozycji, bo nieraz jakiś sprzęt rehabilitacyjny jest potrzebny
tak.  Mamy  w  sąsiedztwie  starej  szkoły  ten  budynek  gospodarczy  taki,  który  też  będzie  jako
magazynowym wykorzystywany. Chcieliśmy go też zrewitalizować, ale on nam w tym projekcie się nie
załapał, się nie kwalifikował, bo też jest budynek no na swój sposób jakąś ma wartość, też i pewnie i
wizualną, chciałoby się, to też docelowo powinno być zrobione, ale tu nie mogliśmy tego wprowadzić,
także to to jest tyle. Oczywiście to jest trudne, tutaj jest też tych ileś jeszcze pytań, wątpliwości i jak
to życie, ale to nieraz tak jest, że nawet z tymi jednostkami, które współpracują co też się co chwilę
coś zmienia i nie wszystko jest jasne, wiadome, także dziękuję bardzo.

Przewodniczący Rady - Dziękuję, jeżeli nie ma więcej pytań przystępujemy, dziękujemy pani dyrektor,
przystępujemy  do  głosowania.  Kto  z  państwa  radnych  jest  za  podjęciem  uchwały  w  sprawie
utworzenia Placówki Wsparcia Dziennego proszę o podniesienie ręki, dziękuję, kto jest przeciwny,
dziękuję, kto się wstrzymał, dziękuję. W głosowaniu brało udział 11 radnych, wszystkie głosy są za w
związku z  tym stwierdzam, że rada jednogłośnie podjęła  uchwałę nr  213 w sprawie utworzenia
Placówki Wsparcia Dziennego.

Ad. 7 j.

Przewodniczący Rady -  Kolejny projekt  uchwały  w sprawie utworzenia  Domu Dziennego Pobytu.
Przewodniczący Rady przedstawił projekt uchwały i uzasadnienia. Czy ktoś państwa radnych chciałby
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zabrać głos w sprawie projektu tej uchwały, nie widzę, w takim na razie przystępujemy do głosowania,
kto z państwa radnych jest za podjęciem uchwały w sprawie utworzenia Domu Dziennego Pobytu
proszę o podniesienie ręki, dziękuję, kto jest przeciwny, dziękuję, kto się wstrzymał, dziękuję. W
głosowaniu brało udział 11 radnych, wszystkie głosy są za, w związku z tym rada jednogłośnie podjęła
uchwałę 214 w sprawie utworzenia Domu Dziennego Pobytu.

Ad. 7k.

Przewodniczący  Rady  -  Kolejny  projekt  uchwały  w  sprawie  utworzenia  mieszkań  chronionych.
Przewodniczący  Rady  przedstawił  projekt  uchwały  i  uzasadnienia.  Czy  ktoś  z  państwa  radnych
chciałby  zabrać  głos  w  sprawie  projektu  uchwały,  nie  widzę,  w  takim  razie  przystępujemy  do
głosowania,  kto  z  państwa radnych  jest  za  podjęciem uchwały  w sprawie  utworzenia  mieszkań
chronionych proszę o podniesienie ręki, dziękuję, kto jest przeciwny, dziękuję, kto się wstrzymał,
dziękuję. W głosowaniu brało udział 11 radnych, wszystkie głosy są za, w związku z tym rada podjęła
jednogłośnie uchwałę nr 215 w sprawie utworzenia mieszkań chronionych.

Ad. 7l.

Przewodniczący  Rady  -  I  uchwała  kolejna  w sprawie  zmiany  statutu  Miejsko-Gminnego Ośrodka
Pomocy Społecznej w Brusach. Przewodniczący Rady przedstawił projekt uchwały i uzasadnienia. Tyle
treści  uchwały,  uzasadnienia.  Kto  z  państwa  radnych  chciałby  zabrać  głos  w  sprawie  projektu
uchwały,  nie widzę,  w takim razie przystępujemy do głosowania Kto z państwa radnych jest  za
podjęciem uchwały przedstawionej proszę o podniesienie ręki, dziękuję, kto jest przeciwny, dziękuję,
kto się wstrzymał, dziękuję. W głosowaniu brało udział 11 radnych, wszystkie głosy są za, w związku z
tym  rada  jednogłośnie  podjęła  uchwałę,  przedstawioną  uchwałę.  To  była  ostatnia  uchwała
przygotowana  na  dzisiejszą  sesję.

Ad. 8.

Przewodniczący Rady – Punkt 8. sprawy organizacyjne. Czy ktoś z państwa radnych chciałby zabrać
głos w tym punkcie? Bardzo proszę, pan Burmistrz.

Burmistrz Brus - Proszę państwa, w sprawach organizacyjnych akurat dzisiaj ważny dzień, bo jest
mecz  tak  o  18,  dlatego  państwo  zerkacie,  ale  mamy tutaj  4  monitory,  a  więc  jest  możliwość
stworzenia samorządowej strefy kibica, jak najbardziej. No dzisiaj Polacy muszą wygrać.

Przewodniczący Rady - No tego im życzymy. W takim razie proszę państwa czy ktoś jeszcze z państwa
chciałby zabrać głos w tym punkcie, nie widzę, w takim razie bardzo dziękuję za udział w dzisiejszej
takiej dosyć długiej sesji, tym niemniej bardzo dziękuję za udział. Życzę no pomyślnego oglądania i
pomyślnego wyniku w dzisiejszym meczu wszystkim nam i sobie.

Ad. 9.

Przewodniczący Rady - Dziękuję bardzo i zamykam XXV sesję Rady Miejskiej w Brusach, dziękuję
bardzo.

sporządził
Weronika Kulesza przewodniczący


